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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد  پروژه  ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه 
عمومی یک مرحله ای به اشخاص واجد شرایط که توان مالی و سرمایه  گذاری 

جهت انجام و اجرای پروژه را دارند واگذار نماید.

شرایط: 
دوره احداث : شامل آماده سازی ، احداث اعیان و خرید دستگاه ، نصب و راه اندازی 

مطابق نقشه ها و اسناد پیوست، 12 ماه شمسی می باشد.
دوره بهره برداری: حداکثر 7 سال شمسی می باشد.

شرکت کننده ای که حداقل مدت بهره برداری را پیشنهاد نماید برنده مناقصه 
می باشد. 

محل دریافت اسناد: قم-جاده قدیم قم تهران- بلوار شهید خدا کرم - روبروی بهشت 
معصومه ) س ( - بلوار شهید رجایی - میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی - 

سازمان میادین، امور قراردادها و پیمانها مراجعه نمایند.
تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل 
به شماره  مرکزی   انصار شعبه  بانک  به حساب  نقد  وجه  واریز  یا  اعتبار 3ماه( 

351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم می باشد.
حداکثر مهلت دریافت اسناد مناقصه تا 10 روز پس از انتشار آگهی نوبت دوم 

می باشد.
پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون 
قید و شرط،  امضا کرده و به پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب 

هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند مناقصه می گردد. 
هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد.
حاصل  تماس   02536644313 شماره  با  سوالات  به  پاسخگویی  جهت 

فرمایید. 
زمان و محل تحویل پاکات پیشنهاد قیمت: تا پایان وقت اداری مورخ 97/11/29 
به آدرس قم- بلوار امام موسی صدر-ساختمان  شهرداری مرکز- طبقه 4 - معاونت 

خدمات شهری و امور اجتماعی - واحد حراست.  

سازمان میادین شهرداری قم 

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت دوم (

فرمانده نیروی هوایی ارتش:

ایران جزو پنج قدرت پهپادی جهان است
اصل قرار دادن قانون اساسی می تواند عامل ثبات و پیشرفت باشد 

اصول مغفول مانده قانون اساسی 
در چهل سالگی انقلاب  

وزیر دادگستری: 

امیدواریم مشمولان عفو تا پایان بهمن آزاد شوند 

نگاه سنتی جامعه به زنان باید تغییر کند

زنان و مضیقه های سیاست ورزی در ایران

طرح سهمیه بندی بنزین رد شد 

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی :

زندانی  سیاسی نداریم 

2

2
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* 50 هزار زندانی مورد عفو قرار می گیرند
* نقد در جمهوری اسلامی جرم نیست
* برخی کاستی ها را انکار نمی کنیم

جایگاه  راهپیمایی ها،  و  اجتماعات  تشکیل  آزادی 
شوراها، برگزاری همه پرسی، رسیدگی به جرائم سیاسی 
و مطبوعاتی با حضور هیأت منصفه و بازنگری در قانون 
اساسی از جمله اصول قانون اساسی است که انتقادات 

متعددی به عدم اجرای کامل آنها مطرح است. 39 سال از 
تصویب قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران می گذرد، 
اما بسیاری بر این باورند که طی این چهار دهه از همه 

ظرفیت های قانون اساسی استفاده نشده است ...

رئیس قوه قضاییه گفت: محکومی تحت عنوان »زندانی سیاسی« نداریم و کسی هم در جمهوری اسلامی به خاطر 
انتقاد تحت پیگرد قرار نمی گیرد.  آیت الله صادق آملی لاریجانی روز دوشنبه در جلسه مسئولان عالی قضایی با انتقاد 
از کسانی که موضوع عفو گسترده محکومان در آستانه 40 سالگی انقلاب را به سمت سیاسی شدن سوق می دهند، از 

بهره مندی قریب به 50 هزار نفر از این عفو خبر داد و...

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: به زودی خبرهای خوبی 
آماده  اکنون  دوستی«  »ماهواره  زیرا  داشت  خواهیم  مردم  برای 
است و منتظر اعلام نهایی وزارت دفاع برای در مدار قرار گرفتن آن 
هستیم. محمد جواد جهرمی روز دوشنبه در حاشیه مراسم افتتاح 
شبکه توسعه اقتصاد دیجیتال پارک آی سی تی در مشهد در جمع 
خبرنگاران افزود: تولید ماهواره از دستاوردهای جوانان ایران زمین 

است و این دانشمندان تاکنون ماهواره های مختلفی ...

رییس جمهوری با تاکید براین که در زمینه بیمه کار بسیار بزرگی 
را انجام دادیم و برای اولین بار در تاریخ ایران همه مردم تحت پوشش 
بیمه قرار گرفتند گفت : اینکه دولت یازدهم توانست 10 میلیون نفر 
را تحت پوشش بیمه قرار دهد، کار آسانی نبود و این بدان معنا 
نیست که همه کار تمام شده است اما قدم بسیار ارزشمندی بود. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز  دوشنبه  در مراسم 
اخذ رای اعتماد برای دکتر سعید نمکی وزیر پیشنهادی بهداشت...

وزیر ارتباطات:

 ماهواره دوستی آماده 
قرارگیری در مدار است 

رییس جمهوری: برای اولین بار

همه مردم در ایران تحت 
پوشش بیمه قرار دارند
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

آیتالله محسن مجتهد شبستری: 

در اجرای قانون اساسی 
کاستی هایی وجود دارد 

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: اتفاق تلخی با گسترش نماهای رومی افتاده که باید با همکاری 
مدیریت شهری، مردم و مهندسین برطرف شود.عبدالله جلالی درباره وضعیت نما و منظر شهری 
در قم اظهار کرد: در این بحث تقریبا وضعیت رو به رشد و قابل توجهی در قم شاهد هستیم ولی 
بخاطر گسترش نماهای رومی نگرانی هایی داریم که باید این معضل برطرف شود.وی ادامه داد: 
استفاده از نماهای رومی به مدیریت شهری و بخش دیگر به خود شهروندان و همچنین کارشناسان 
و مهندسین مرتبط می شود.رئیس شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: همه باید دست به دست هم 
دهند تا اتفاق تلخی که با گسترش نماهای رومی در قم رخ داده و بعضا نیز شاهد آن هستیم، برطرف 
شود.جلالی با بیان اینکه مجموعه مدیریت شهری، شورا و شهرداری نسبت به ایجاد فضاهای رومی 

نگران هستند، گفت: بارها مصاحبه و خواهش کردیم...

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: برای خلع ید سرمایه گذار پروژه فرودگاه 
قم رای قطعی صادر شده، وظیفه پیدا کردن سرمایه گذار برای تکمیل پروژه فرودگاه قم بر عهده 
استانداری است. سید محمد تقی سجادی ظهر دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه استان 
قم با اشاره به الزامات طرح های ملی اظهار کرد: اجرای این طرح ها نیاز به پیوست فرهنگی و محیط 
زیستی دارند، اگر در منابع طبیعی قم تخریب صورت بگیرد، آسیب این مساله برای 25 درصد 
جمعیت کشور خواهد بود.وی ادامه داد: چون شهر قم در شاهراه ارتباطی کشور قرار دارد، طرح های 
ملی همچون خط فیبر نوری، قطار سریع السیر و بزرگراه ها از این شهر عبور می کنند، این طرح ها 
از عرصه های منابع طبیعی قم برداشت می کنند که این مساله نیاز به الزاماتی دارد.مدیرکل منابع 

طبیعی و آبخیزداری استان قم افزود: با توسعه معدن در استان مختلف نیستیم...

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

باید از احداث  نماهای رومی 
در قم جلوگیری شود

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم  خبرداد

خلع ید از سرمایه گذار 
پروژه فرودگاه قم

86

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم

دهه فجر انقلاب اسلامی ایران، برهه ای از تاریخ این 
مرز و بوم کهن است که امت اسلامی با رهبری مراد 
و امام خویش ، مسیر کشور را از خدمت به اجانب و 

استکبار به حرکت در طریق استقلال و آزادگی تغییر داد 
و با اقتدار و ظفرمندی به جایگاه رفیع جمهوری اسلامی 
ایران کنونی دست یافت. با افتخار و مباهات فرارسیدن 

دهه فجر انقلاب اسلامی ایران را به تمامی آزادگان 
جهان رهبر معظم انقلاب اسلامی، تمامی هم میهنان 

تبریک و تهنیت عرض می نمائیم. 
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مخالفان دولت راهکار ارایه کنند
»instex«ابزار	مالی	جدید	اروپا	برای	دور	زدن	تحریم	های	
آمریکا	علیه	ایران	در	حال	اجرایی	شدن	است.	در	این	ابزار	
مالی	قرار	است	یک	صندوق	یا	یک	نهاد	مالی	تاسیس	شود	
که	پول	هایی	که	از	صادرات	ایران	به	اروپا	که	عمدتا	نفت	

است،	در	این	صندوق	جمع	و	در	مقابل	این	نهاد	مبلغ	کالاهایی	که	ایران	از	کشورهای	عضو	
این	نهاد	تهیه	می	کند،	را	نیابتا	از	طرف	ایران	پرداخت	می	کند.	حتی	این	ابزار	مالی	شامل	
کشورهای	غیراروپایی	مانند	روسیه،	چین	و	قطر	هم	می	شود.بعد	از	بیانیه	فرانسه،	آلمان	و	
انگلیس	در	مورد	اینستکس،	مخالفت	های	پیش	بینی	شده	در	داخل	علیه	این	ابزار	مالی	
شکل	گرفت.	تقریبا	تمام	رسانه	های	مخالف	دولت	به	سازوکار	جدید	اتحادیه	اروپا	تاختند	و	
حسابی	از	خجالت	آن	درآمدند.دولت	ایران	و	کشورهای	اروپایی	به	علاوه	چین	و	روسیه،	در	
تلاش	هستند	تحریم	های	آمریکا	را	بشکنند.	آمریکا	می	خواهد،	اقتصاد	ایران	را	به	لبه	پرتگاه	
ببرد.	حالا	اروپایی	ها	با	کمک	ایران	در	حال	تغییر	وضعیت	هستند	و	می		خواهند	ایران	را	از	
این	پرتگاه	دور	کنند.حالا	مشخص	نیست	که	چرا	برخی	در	داخل	با	این	سازوکار	مخالف	
هستند	و	دوست	ندارند	اروپا	مشکل	تحریم	های	ایران	را	حل	کند.دولت	روحانی	این	روزها	
دو	سپر	در	دست	دارد.	یکی	برای	مقابله	با	ترامپ	و	سران	اسرائیل	و	عربستان	و	دیگری	برای	
مقابله	با	مخالف	خوان	های	داخلی.واقعا	یک	دولت	چقدر	توان	دارد	که	برای	هر	تصمیمی،	
اینقدر	بجنگد؟	هدف،	حل	مشکل	است	و	به	نظر	می	رسد	ابزار	مالی	جدید	اروپا،	می	تواند	
بخشی	از	مشکلات	اقتصاد	ایران	را	حل	کند.	بله،	قطعا	این	سازوکار	مالی،	درمان	قطعی	
نیست	و	نمی	تواند	تمام	مشکلات	را	حل	کند	و	اقتصاد	ایران	را	به	قبل	از	خروج	آمریکا	از	
برجام	برگرداند.این	سازوکار	اما	می	تواند	پاتکی	باشد	به	تک	های	آمریکایی	ها.	برای	اولین	
بار	در	تاریخ	جمهوری	اسلامی،	ایران	و	اروپا	در	حال	گرفتن	تصمیمی	هستند	که	آمریکا	
نقشی	در	آن	ندارد.	نه	تنها	نقشی	ندارد	بلکه	علیه	تصمیمات	آمریکا	نیز	هست.	مرحله	اول	
این	سازوکار،	به	نیازهای	اساسی	یا	کالاهای	اساسی	مانند	مواد	غذایی،	داروها	و	کالاهایی	
که	به	نوعی	با	زندگی	مردم	ارتباط	دارد،	اختصاص	دارد.مخالفان	این	کانال	مالی	بگویند	راه	
حل	شان	چیست؟	این	سازوکار	مالی	را	قبول	نکردیم	خوب	چه	کنیم؟	چرا	فقط	نشسته	
و	غر	می	زنید.	به	صورت	مشخص	بگویید	راه	حل	شما	برای	اقتصاد	ایران	چیست؟	وقتی	
می	گوییم	راه	حل	یعنی	اعلام	برنامه	ها	با	جزئیات	کامل.	یعنی	به	مردم	اطمینان	بدهید	که	
اگر	این	سازوکار	را	قبول	نکنیم،	اقتصاد	ایران	سروسامان	خواهد	گرفت.	کالاهای	اساسی	
به	راحتی	تامین	می	شود.به	قول	مولوی	»گر	تو	بهتر	می	زنی	بستان	بزن«.	این	روزها	آسان	

ترین	کار،	مخالفت	کردن	است.

تعلیق پیمان موشکی
اروپا بزرگترین متضرر

روسیه	و	آمریکا	پس	از	چند	ماه	کش	و	قوس	سرانجام	
تصمیم	گرفتند	همزمان	پیمان	منع	گسترش	موشک	های	

هسته	ای	کوتاه	و	میان	برد	را	به	حالت	تعلیق	درآورند.
پیمان	منع	گسترش	موشک	های	کوتاه	و	میانبرد	یا	همان	پیمان	موشکی	سال	1987	
میان	میخائیل	گورباچف	آخرین	رهبر	شوروی	و	رونالد	ریگان	رئیس	جمهوری	وقت	آمریکا	
به	امید	جلوگیری	از	جنگ	هسته	ای	امضا	شد،	بنابراین	با	تعلیق	و	سرانجام	از	بین	رفتن	
آن،	جهان	بیش	از	هر	زمانی	در	آستانه	جنگ	هسته	ای	قرار	خواهد	گرفت.	به	نظر	می	
رسد	بیش	از	مسکو	و	واشنگتن	این	مقامات	بروکسل	هستند	که	متضرر	می	شوند	چرا	که	
بحث	بر	سر	استقرار	موشک	های	آمریکایی	در	قلب	اروپا	و	هدف	قرارگرفتن	آنها	از	سوی	
روسیه	است.	یکی	از	شروط	این	پیمان	تعهد	دو	طرف	به	عدم	توسعه	موشک	های	کوتاه	و	
میانبرد	از	500	تا	پنج	هزار	و	500	کیلومتر	بود	مساله	ای	که	آمریکایی	ها	معتقدند	روس	
ها	با	ساخت	موشکی	جدید	با	برد	بیش	از	500	کیلومتر	آن	را	نقض	کرده	اند.	روس	ها	اما	
با	رد	این	اتهام	مدعی	هستند	که	موشک	تولید	شده	بیش	از	480	کیلومتر	برد	ندارد	و	این	
آمریکایی	ها	هستند	که	بارها	پیمان	موشکی	را	به	عناوین	مختلف	زیر	پا	گذاشته	اند	و	علاوه	
بر	آن	خروج	از	تعهدات	بین	المللی	را	به	یک	رویه	در	سیاست	خارجی	خود	تبدیل	کرده	
اند.	دونالد	ترامپ	و	مایک	پمپئو	رئیس	جمهوری	و	وزیر	امور	خارجه	آمریکا	با	بی	توجه	ای	
به	توضیحات	طرف	مقابل،	فعلا	حرف	خود	را	تکرار	می	کنند	و	خواستار	نابودی	موشک	
مورد	اختلاف	هستند،	توجیه	آمریکایی	ها	این	است	که	چگونه	می	توان	باور	کرد	موشکی	
که	از	نمونه	قبلی	بزرگتر	است،	بردی	کمتر	نسبت	به	آن	داشته	باشد.	»ینس	استولتنبرگ«	
دبیرکل	ناتو	در	تازه	ترین	واکنش	به	اختلاف	نظر	موشکی	آمریکا	و	روسیه	جانب	واشنگتن	
را	گرفته	و	مدعی	شده	است	که	اروپایی	ها	هم	با	آمریکا	در	خصوص	موشک	مورد	اختلاف	
هم	نظر	هستند	ضمن	اینکه	روسیه	موشک	های	زیادی	دارد	که	توانایی	حمل	کلاهک	
هسته	ای	دارند	و	می	توانند	هر	نقطه	از	اروپا	را	هدف	قرار	دهند.	فدریکا	موگرینی	مسئول	
سیاست	خارجی	اتحادیه	اروپا	هم	با	ابراز	نگرانی	از	لغو	پیمان	موشکی	میان	آمریکا	و	
روسیه،	این	رویداد	را	به	ضرر	اروپا	دانسته	است	چرا	که	به	عقیده	وی،	اروپا	میدان	نبرد	
این	دو	کشور	در	حوزه	موشکی	می	شود	حال	آنکه	تکرار	تاریخ	به	ضرر	اروپا	تمام	خواهد	
شد.	»مایا	کوچیانچیک«	سخنگوی	موگرینی	هم	با	تاکید	بر	حفظ	پیمان	موشکی	میان	
روسیه	و	آمریکا	گفته	که	این	پیمان،	حامی	اصلی	دفاع	از	اروپا	طی	سه	دهه	گذشته	بوده	
است.	چینی	ها	هم	در	این	باره	ابراز	نگرانی	کرده	اند،	گنگ	شوانگ	سخنگوی	وزارت	امور	
خارجه	چین	به	تازگی	از	آمریکا	خواسته	بود	به	جاری	تعلیق	پیمان	موشکی	رو	به	مذاکره	و	
گفت	وگو	با	طرف	روسی	برای	کاستن	از	اختلاف	ها	و	پیدا	کردن	راه	حلی	مناسب	بیاورد.	
برخی	از	تحلیلگران	معتقدند	خروج	آمریکا	از	پیمان	موشکی	به	دلیل	ساخت	موشک	
جدید	روسیه	تنها	یک	بهانه	است	و	واشنگتن	به	این	علت	که	چین	و	دیگر	کشورها	
مشمول	این	پیمان	نمی	شوند	به	دنبال	خروج	از	پیمان	موشکی	با	روسیه	است.	بنظر	می	
رسد	روس	ها	اختلافی	با	این	دیدگاه	ندارند	اما	معتقدند	که	از	بین	بردن	پیمان	موشکی	
راهکار	درستی	برای	حل	و	فصل	مساله	نیست	بلکه	آمریکایی	ها	باید	رو	به	مذاکره	با	مسکو	
برای	گسترش	دامنه	کشورهای	متعهد	به	این	پیمان	بیاورند.	شنبه	هفته	جاری	ولادیمیر	
پوتین	رئیس	جمهوری	روسیه	وزرای	خارجه	و	دفاع	خود	را	به	دفترش	در	کاخ	کرملین	
فراخواند	و	ضمن	اعلام	اینکه	کشورش	همزمان	با	آمریکا	پیمان	موشکی	را	به	حالت	تعلیق	
در	می	آورد	پیام	روشنی	به	غرب	داد	مبنی	بر	اینکه	روسیه	دیگر	دراین	باره	مذاکره	نخواهد	
کرد.	او	از	سرگئی	لاوروف	و	سرگئی	شایگو	خواست	دیگر	در	خصوص	کنترل	تسلیحات	با	
طرف	های	غربی	مذاکره	نکنند	در	مقابل	هر	وقت	صحبتی	از	این	موضوع	به	میان	آمد	به	
آنان	پیشنهادهای	روسیه	را	یادآوری	کنند	و	بگویند	درب	مذاکره	درباره	پیشنهادهای	قبلی	
همچنان	باز	است.	اکنون	که	پیمان	موشکی	به	حالت	تعلیق	درآمده،	دو	طرف	مناقشه	
)آمریکا	و	روسیه	(	گزینه	های	خود	را	به	رخ	دیگری	می	کشند،	آمریکا	از	لزوم	افزایش	توان	
موشکی	خود	براساس	دکترین	هسته	ای	و	ساخت	سلاح	های	هسته	ای	خفیف	سخن	
می	گوید	و	وزیر	دفاع	روسیه	نیز	گزینه	های	تهاجمی	روسیه	را	روی	میز	پوتین	می	گذارد	
و	موافقت	او	را	برای	توسعه	سکوهای	پرتاب	موشک	زمین	پایه	و	توسعه	موشک	های	کروز	
مورد	اختلاف	با	آمریکا	می	گیرد.	اگر	چه	پوتین	پیشتر	گفته	در	صورت	لغو	پیمان	موشکی،	
مسکو	سعی	می	کند	بدون	ورود	به	رقابت	تسلیحاتی	در	وضعیت	جدید	ژئوپلیتیکی	جهان	
امنیت	راهبردی	و	منافع	خود	را	تامین	کند	اما	به	نظر	می	رسد	با	روند	رو	به	رشد	خط	و	
نشان	ها	از	سوی	دو	طرف،	خواه	یا	ناخواه	روسیه	وارد	مسابقه	تسلیحاتی	با	آمریکا	خواهد	
شد.	پایان	این	رقابت	تسلیحاتی	هر	چه	باشد،	تاریخ	به	روس	ها	روی	خوشی	در	این	باره	
نشان	نداده	است	چرا	که	آخرین	رقابت	تسلیحاتی	میان	شرق	و	غرب	به	فروپاشی	اتحاد	

جماهیر	شوروی	منجر	شد	و	آمریکا	را	به	تنها	ابرقدرت	جهان	تبدیل	کرد.	

عمار حکیم در واکنش به اظهارت ترامپ:

تهدید  همسایگان
تهدید امنیت ملی عراق است

رئیس	ائتلاف	اصلاح	و	سازندگی	عراق	در	واکنش	به	اظهارات	اخیر	رئیس	جمهور	
آمریکا	مبنی	بر	حضور	نیروهای	آمریکایی	در	عراق	به	منظور	زیرنظر	گرفتن	ایران	گفت:	

تبدیل	شدن	عراق	به	میدان	تسویه	حساب	بین	المللی	و	یا	منطقه	ای	را	نمی	پذیریم.
،	عمار	حکیم،	رئیس	ائتلاف	اصلاح	و	سازندگی	عراق	در	واکنش	به	اظهارات	اخیر	دونالد	
ترامپ،	رئیس	جمهور	آمریکا	در	صفحه	توئیتر	خود	نوشت:	تبدیل	شدن	عراق	به	میدان	
تسویه	حساب	بین	المللی	و	منطقه	ای	و	یا	نقطه	ای	برای	زیر	نظر	گرفتن	کشورهای	همسایه	

و	یا	تحریک	و	تجاوز	به	آنها	را	نمی	پذیریم.
وی	افزود:	با	توجه	به	قانون	اساسی	عراق	مبنی	بر	اینکه	عراق	نباید	تهدیدی	
برای	امنیت	و	ثبات	منطقه	و	جهان	باشد،	ما	استفاده	از	خاک	کشورمان	برای	تهدید	
همسایگان	را	تهدیدی	برای	منافع	ملی	و	امنیت	عراق	می	دانیم	بنابراین	عراق	این	

مساله	را	نمی	پذیرد.
به	گزارش	ایسنا،	پیش	از	این	نیز	برهم	صالح،	رئیس	جمهور	عراق	در	واکنش	به	اظهارت	
اخیر	دونالد	ترامپ،	رئیس	جمهور	آمریکا	گفت	که	هدف	از	حضور	نیروهای	آمریکایی	در	
عراق	آموزش	و	مشاوره	است	نه	زیر	نظر	داشتن	ایران.	آمریکا	درخواستی	مبنی	بر	حضور	
نیروهای	آمریکایی	در	عراق	برای	زیر	نظر	گرفتن	ایران	از	ما	نداشته	و	اجازه	ای	برای	این	
کار	هم	نگرفته	است.	منتظر	توضیح	واشنگتن	هستیم	تا	در	رابطه	با	مأموریت	نیروهایش	

در	عراق	شفاف	سازی	کند.
از	سوی	دیگر	حیدر	العبادی،	نخست	وزیر	پیشین	عراق	نیز	در	واکنش	به	سخنان	
دونالد	ترامپ	گفت:	ما	اظهارات	رئیس	جمهور	آمریکا	مبنی	بر	بقای	نیروهای	آمریکایی	در	
عراق	به	منظور	زیر	نظر	داشتن	ایران	را	نمی	پذیریم	و	از	دولت	آمریکا	می	خواهیم	که	در	
اینگونه	اظهارات	تنش	زا	تجدیدنظر	کند	زیرا	منجر	به	آسیب	رساندن	به	روابط	میان	بغداد	

و	واشنگتن	می	شود.

در کمیسیون امنیت ملی مجلس مطرح شد؛

تاکید ظریف بر عدم پذیرش
 FATF ارتباط اینستکس با 

سخنگوی	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	گفت	که	وزیر	امور	خارجه	
در	جلسه	این	کمیسیون	اینستکس	را	گام	مثبت	و	اولیه	از	سوی	اتحادیه	اروپا	برای	حفظ	
منافع	ایران	در	برجام	دانست	و	تاکید	کرد	که	ارتباط	اینستکس	با	FATF	را	نمی	پذیریم.	
علی	نجفی	در	توضیح	جلسه	امروز	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	
گفت:	این	جلسه	با	حضور	آقای	ظریف	وزیر	خارجه	و	معاونان	و	مدیران	وزارت	اقتصاد	و	
مسئولان	بانک	مرکزی	برای	بررسی	و	تبادل	نظر	پیرامون	موضوع	کانال	مبادلات	تجاری	
موسوم	اینستکس	برگزار	شد.به	گفته	وی،	در	این	جلسه	وزیر	خارجه	گزارشی	از	سوابق	و	
مذاکرات	مربوط	به	ارائه	ساز	و	کار	مذکور	میان	ایران	و	اروپا	بعد	از	خروج	آمریکا	از	برجام	
ارائه	و	تاکید	کرد	که	این	ساز	و	کار	گام	مثبت	و	اولیه	از	سوی	اتحادیه	اروپا	برای	حفظ	
منافع	ایران	در	برجام	است	که	منتظریم	مراحل	اجرایی	و	عملیاتی	آن	طی	شود.سخنگوی	
کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	افزود:	همچنین	در	این	جلسه	وزیر	
خارجه	ضمن	رد	ارتباط	اینستکس	با	FATF	تاکید	کرد	که	این	ارتباط	را	نمی	پذیریم	و	
حتی	اعتراض	کردیم	که	اقدام	دیرهنگام	اروپا	در	ارائه	این	ساز	و	کار	نمی	تواند	مشروط	باشد.
نجفی	در	پایان	گفت	که	تاثیر	این	ساز	و	کار	در	جلوگیری	از	امنیتی	سازی	ایران،	
منحصر	نبودن	فعالیت	این	ساز	و	کار	به	غذا	و	دارو،	ضرورت	ایجاد	ساز	و	کار	مشابه	در	ایران	

از	دیگر	موارد	مطروحه	در	این	نشست	بود.

وزیر ارتباطات:

 ماهواره دوستی آماده قرارگیری در مدار است 
وزیر	ارتباطات	و	فناوری	اطلاعات	گفت:	به	زودی	خبرهای	خوبی	برای	مردم	خواهیم	
داشت	زیرا	»ماهواره	دوستی«	اکنون	آماده	است	و	منتظر	اعلام	نهایی	وزارت	دفاع	برای	در	

مدار	قرار	گرفتن	آن	هستیم.	
محمد	جواد	جهرمی	روز	دوشنبه	در	حاشیه	مراسم	افتتاح	شبکه	توسعه	اقتصاد	
دیجیتال	پارک	آی	سی	تی	در	مشهد	در	جمع	خبرنگاران	افزود:	تولید	ماهواره	از	
دستاوردهای	جوانان	ایران	زمین	است	و	این	دانشمندان	تاکنون	ماهواره	های	مختلفی	
را	طراحی	و	اجرا	کرده	اند.	وی	ادامه	داد:	در	تهیه	تصاویر	ماهواره	ای	با	محدودیتهایی	
مواجهیم	اما	معطل	ارسال	تصاویر	خود	ماهواره	به	فضا	نشدیم	و	امسال	در	همایشی	که	
وزارت	جهاد	کشاورزی	برگزار	کرد	آرشیو	40	ساله	از	تصاویر	ماهواره	کشور	را	در	سازمان	
فضایی	آزادسازی	کردیم.	'ماهواره	دوستی'	به	کارفرمایی	سازمان	فضایی	ایران	توسط	
دانشگاه	صنعتی	شریف	به	صورت	خاص	با	هدف	توسعه	و	دستیابی	به	فناوریهایی	که	
برای	نخستین	بار	در	ماهواره	های	بومی	نصب	و	مورد	استفاده	قرار	می		گیرد	طراحی	و	

ساخته	شده	است.	

فرمانده نیروی هوایی ارتش:

ایران جزو پنج قدرت پهپادی جهان است
فرمانده	نیروی	هوایی	ارتش	اعلام	کرد:	نیروهای	مسلح	جمهوری	اسلامی	ایران	جزو	

پنج	قدرت	ساخت	پهپاد	رزمی	در	جهان	هستند.
	امیر	سرتیپ	خلبان	»عزیز	نصیرزاده«	اظهارداشت:	نیروهای	مسلح	جمهوری	اسلامی	
ایران	پهپادهای	مورد	استفاده	خود	را	کاملا	بومی	و	با	کمک	متخصصان	داخلی	تولید	می	
کنند.	وی	افزود:	انواع	پهپادهای	مورد	نیاز	خود	را	در	داخل	کشور	می	سازیم	و	جزو	پنج	
کشور	برتر	جهان	در	ساخت	پهپاد	هستیم.این	فرمانده	ارشد	نظامی	خاطرنشان	کرد:	نیروی	
هوایی	ارتش	جمهوری	اسلامی	ایران	نیز	در	کنار	سایر	نیروهای	مسلح	انواع	پهپادهای	بُرد	
بلند،	رزمی	و	شناسایی	را	تولید	می	کند	و	در	اختیار	دارد.امیر	نصیرزاده	به	خودکفایی	
صنایع	دفاعی	کشور	اشاره	کرد	و	گفت:	تمام	دستاوردهای	نیروهای	مسلح	جمهوری	
اسلامی	ایران	در	شرایط	تحریم	و	تهدید	به	دست	آمده	اند.وی	افزود:	تحریم	ها	هیچ	اثری	
بر	کار	نیروی	هوایی	ارتش	جمهوری	اسلامی	ایران	نداشته	است	و	ما	امروز	یکی	از	قدرتمند	
ترین	نیروهای	هوایی	منطقه	و	حتی	جهان	هستیم.امیر	نصیرزاده	چندی	پیش	نیز	در	
گفت	وگو	با	ایرنا،	از	اجرای	عملیات	های	متنوع	پهپادی	در	نیروی	هوایی	خبرداد	و	گفت:	
در	رزمایش	اقتدار	هوایی	فداییان	حریم	ولایت	برای	نخستین	بار	در	کشور	عملیات	پرواز	

ترکیبی	پهپادها	و	جنگنده	های	نیروی	هوایی	ارتش	اجرایی	شد.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

گروه های تروریستی همچنان 
در توهم ابراز وجود هستند 

سخنگوی	وزارت	امور	خارجه	با	ابراز	تاسف	از	حمله	تروریستی	به	اتوبوس	زائران	ایرانی	
در	شهر	بلد	عراق	اعلام	کرد:	گروه	های	تروریستی	مطرود	و	شکست	خورده	همچنان	در	
توهم	ابراز	وجود	به	سر	می	برند	و	با	دست	زدن	به	اینگونه	جنایات	به	خیال	خام	خود	به	

دنبال	ضربه	زدن	به	پیوند	و	وحدت	میان	ملت	های	ایران	و	عراق	هستند.	
»بهرام	قاسمی«	روز-	دوشنبه-	با	ابراز	تاسف	عمیق	از	حمله	تروریستی	به	اتوبوس	زائران	
ایرانی	در	شهر	بلد	عراق	که	منجر	به	شهادت	و	جراحت	تعدادی	از	هموطنان	شد،	این	اقدام	
ددمنشانه	و	غیر	انسانی	را	به	شدت	محکوم	کرد.وی	پیگیری	های	همه	جانبه	وزارت	امور	
خارجه	و	سفارت	جمهوری	اسلامی	ایران	برای	بررسی	حادثه	و	رسیدگی	به	مجروحان	
را	اعلام	کرد.سخنگوی	وزارت	امور	خارجه	اظهار	داشت:	گروه	های	تروریستی	مطرود	و	
شکست	خورده	در	عراق،	همچنان	در	توهم	ابراز	وجود	به	سر	می	برند	و	با	دست	زدن	به	
اینگونه	جنایات	غیر	انسانی	به	خیال	خام	خود	به	دنبال	ضربه	زدن	به	پیوند	و	وحدت	میان	
ملت	های	ایران	و	عراق	هستند.قاسمی	خاطرنشان	کرد:	این	گروه	های	تروریستی	قطعا	به	
اهداف	شوم	خود	نخواهند	رسید	و	اینگونه	فجایع	عزم	دو	ملت	را	برای	ریشه	کنی	کامل	

باقیمانده	جنایتکاران	جزم	تر	خواهد	کرد.

کاظم دلخوش: 

لغو سخنرانی لاریجانی در شأن مجلس نبود
	نماینده	مردم	صومعه	سرا	با	اشاره	به	لغو	سخنرانی	رئیس	مجلس	در	کرج	گفت:	لغو	

سخنرانی	لاریجانی	در	شأن	مجلس	نبود،	چرا	در	برابر	این	برخورد	سکوت	کرده	اید	
کاظم	دلخوش	در	جلسه	علنی	دیروز	مجلس	شورای	اسلامی		در	تذکری	با	اشاره	به	
لغو	سخنرانی	رئیس	مجلس	در	کرج	گفت:	برخوردی	که	با	رییس	مجلس	در	لغو	سخنرانی	
اش	در	مراسم	۲۲	بهمن	انجام	شد،	در	شان	مجلس	نبود،	امام	راحل	و	رهبر	معظم	انقلاب	
به	شان	مجلس	توجه	وی	ژه	داشته	و	دارند	و	در	آیات	قرآن	نیز	تذکرات	مکرری	در	خصوص	
برخورد	مسلمانان	با	یکدیگر	شده	است.وی	تصریح	کرد:	رییس	مجلس	شورای	اسلامی	
برای	سخنرانی	دعوت	شده	بود	ولی	این	برخورد	نادرست	بود،	برخورد	با	رییس	مجلس	
برخورد	با	نمایندگان	است.وی	خطاب	به	هیات	رییسه	مجلس	گفت:	چرا	در	برابر	این	
برخورد	سکوت	کرده	اید؟	در	شرایط	فعلی	که	رهبر	معظم	انقلاب	مسوولان	را	به	اخلاق	و	

رعایت	ادب	و	وحدت	در	جامعه	دعوت	می	کند	این	گونه	برخورد	نادرست	است

وزارت اطلاعات اعلام کرد

کشف ۱۷ میلیون لیتر
 سوخت قاچاق در استان فارس

با	اقدامات	اطلاعاتی	سربازان	گمنام	امام	زمان	)عج(	در	اداره	کل	اطلاعات	استان	فارس	
و	در	راستای	مبارزه	با	مفاسد	کلان	اقتصادی،	۳	باند	قاچاق	سوخت	در	شهرستان	های	
مرودشت,	کازرون	و	لامرد	استان	فارس	با	هماهنگی	مراجع	قضایی	مورد	ضربه	قرار	گرفت	

و	15	نفر	از	اعضای	اصلی	این	شبکه	را	دستگیر	کردند.
در	بررسی	های	صورت	گرفته	مشخص	شد	متهمین	در	مدت	فعالیت	خود	بیش	از	
17	میلیون	لیتر	سوخت	در	قالب	قاچاق	و	عرضه	خارج	از	شبکه،	جمع	آوری	و	با	همکاری	
دلالان	از	کشور	خارج	کرده	اند.همچنین	سوءاستفاده	از	سهمیه	سوخت	تعاونی	های	
روستایی،	حواله	سوخت	کوره	های	آجرپزی،	خودروهای	اسقاطی	و	تبانی	با	برخی	از	
جایگاه	های	سوخت	از	جمله	شگردهای	اصلی	اعضای	این	باند	بوده	است.وزارت	اطلاعات	
به	مفسدین	اقتصادی	هشدار	می	دهد	فعالیت	های	مخرب	و	اخلالگرانه	آن	ها	که	باعث	بروز	

آسیب	در	بخش	های	مختلف	اقتصاد	کشور	می	شود،	مورد	رصد	و	پیگیری	دقیق	است.

مسعود پزشکیان:

شورای سیاست گذاری ائمه جمعه
 لغو سخنرانی لاریجانی را پیگیری کند

نایب	رییس	اول	مجلس	از	شورای	سیاست	گذاری	ائمه	جمعه	خواست	تا	موضوع	
لغو	سخنرانی	علی	لاریجانی	رییس	مجلس	در	مراسم	۲۲	بهمن	کرج	را	پیگیری	کند.

	»مسعود	پزشکیان«	در	جلسه	علنی	روز	-	دوشنبه	-	مجلس	در	سخنانی	از	شورای	
سیاست	گذاری	ائمه	جمعه	خواست	این	مساله	را	رسیدگی	کند.وی	افزود:	کسانی	که	
اعتقاد،	باور،	اخلاق	و	دین	را	به	ما	درس	می	دهند	،کاری	نکنند	که	ما	انعکاس	خلاف	این	
باورها	را	در	جامعه	ببنیم.وی	ادامه	داد:	اگر	رهبر	معظم	انقلاب	نسبت	به	این	مساله	اظهار	
نظر	بفرمایند،	ممنون	ایشان	خواهیم	بود	تا	انسجام	و	وحدت	حفظ	شود	و	هر	کسی	در	

جای	خود،	کار	خود	را	انجام	دهد.

رییس	جمهوری	با	تاکید	براین	که	در	
زمینه	بیمه	کار	بسیار	بزرگی	را	انجام	دادیم	
و	برای	اولین	بار	در	تاریخ	ایران	همه	مردم	
تحت	پوشش	بیمه	قرار	گرفتند	گفت	:	
اینکه	دولت	یازدهم	توانست	10	میلیون	
نفر	را	تحت	پوشش	بیمه	قرار	دهد،	کار	
آسانی	نبود	و	این	بدان	معنا	نیست	که	
همه	کار	تمام	شده	است	اما	قدم	بسیار	

ارزشمندی	بود.	
المسلمین	حسن	 و	 الاسلام	 حجت	
اخذ	 مراسم	 در	 	 دوشنبه	 	 روز	 روحانی	
رای	اعتماد	برای	دکتر	سعید	نمکی	وزیر	
آموزش	 و	 درمان	 بهداشت،	 پیشنهادی	
پزشکی	با	بیان	این	که	رابطه	بیمه،	تأمین	
در	 که	 بیمه	ای	 و	 کار	 وزارت	 اجتماعی،	
اختیار	این	وزارتخانه	است	با	داروسازی،	
و	 بیمارستان	ها	 و	 پزشکان	 داروخانه	ها،	
مسأله	 آن،	 تأمین	 چگونگی	 همچنین	
مهمی	است	اظهارداشت	:	در	جلسه	ای	
۳	ساعته	با	آقای	دکتر	هاشمی،	معاونین		
وزارت	بهداشت	و	دکتر	نمکی	همه	موارد	را	
در	بخش	بیمه،	بهداشت،	درمان	و	نواقص	
موجود	بحث،	بررسی	و	جمع	بندی	کردیم.	
همکاری،	 لزوم	 جمهوری	 رییس	
بین	وزارت	بهداشت	و	 تعاون	 برادری	و	
درمان	و	وزارت	کار،	تعاون	و	رفاه	و	بین	
تاکید	قرار	داد	 نیروهای	مسلح	را	مورد	
و	گفت:	بخش	پزشکی		دستگاه	ها	باید	
رابطه	بسیار	نزدیکی	در	کنار	بخش	های	
خصوصی	که	در	این	زمینه	فعال	هستند،	
داشته	باشند	و	چنین	رابطه	ای	می	تواند	ما	

را	به	مقصد	نهایی	برساند.
* در طرح تحول سلامت، بهداشت 

را به منزل مردم نزدیک تر کردیم
رییس	جمهوری	گفت:	در	تبلیغات	
انتخاباتی	خود	درباره	سلامت	مردم،	تجهیز	
بخش	سلامت	و	در	دسترس	قرار	دادن	
نیاز	و	همچنین	کاهش	 داروهای	مورد	
بودم.	دراوایل	 بیماران	قول	داده	 مخارج	
انقلاب	اسلامی	55هزار	تخت	بیمارستان	
داشتی،	اما	امروز	1۲9هزار	و	600	تخت	
بیمارستانی	در	کشور	داریم؛	یک	برنامه	
بسیار	بزرگ	و	یک	تحول	بسیار	بزرگ	

تدوین	کردیم؛	1۳1	درصد	افزایش	تخت	
انجام	 بزرگ	 طرح	 این	 در	 بیمارستانی	
گرفت.روحانی	اظهارداشت:	برای	ساخت	
۲4هزار	تخت	جدید	برای	بازسازی	44	
هزار	تخت	اقدام	کردیم؛	در	کنار	تجهیزات	
و	تسهیلات	برای	مردم،	قدم	های	خوبی	
مخارج	 ؛	 برداشتیم	 سال	 چند	 این	 در	
پزشکی	برای	بیماران	بستری	به	زیر	10	
درصد	و	حتی	در	روستاها	تا	زیر	5	درصد	

هم	رسیده	است.
سلامت،	 تحول	 طرح	 در	 افزود:	 وی	
مردم	 منزل	 به	 را	 بهداشت	 و	 سلامت	
نزدیک	و	نزدیک	تر	کردیم،	در	آغاز	انقلاب	
1500	خانه	بهداشت	در	کشور	داشتیم	
برابر	یعنی	18	هزار	خانه	 اما	امروز	1۲	

بهداشت	در	کشور	فعالیت	می	کنند.
اگر	 کرد:	 بیان	 مجریه	 قوه	 رییس	
پزشکان	متخصص	ما	در	گذشته	فقط	
در	شهرهای	بزرگ	بودند	امروز	تا	مناطق	
از	 بسیاری	 شده	اند،	 نزدیک	 هم	 مرزی	
شهرهای	کوچک	و	روستاییان	با	فاصله	
دسترسی	 متخصص	 پزشک	 به	 کمی	
دارند.	این	کار	یک	تحول	بزرگ	در	حوزه	

سلامت	و	پزشکی	است.
روحانی	خاطرنشان	کرد:	بسیاری	از	
سران	کشورهای	جهان	در	ملاقات	هایی	
که	داریم	نسبت	به	طرح	تحول	سلامت	
دچار	شگفتی	هستند	و	سوال	می	کنند	
که	چگونه	این	طرح	با	این	عظمت	در	
ایران	اسلامی	اجرایی	و	پیاده	شده	است؛	

از	کشورهای	صنعتی	و	بزرگ	 بسیاری	
هنوز	در	اجرای	چنین	طرحی	به	خوبی	
موفق	نبوده	اند	این	طرح	یکی	از	افتخارات	
بزرگ	نظام	جمهوری	اسلامی	ایران	است.

* 95 درصد دارو در داخل تولید 
می شود

روحانی	در	بخش	دیگری	از	سخنان	
خود	گفت:	در	اوایل	سال	9۲	مسئله	دارو	
یکی	از	مشکلاتی	بود	که	مردم	با	آن	مواجه	
بودند	؛	بسیاری	از	داروها	نایاب	بود	و	یا	
بسیار	گران	بود،	ما	تلاش	کردیم	مشکل	
دارو	حل	شد،	ما	امروز	افتخار	می	کنیم	
که	اگر	در	آغاز	پیروزی	انقلاب	اسلامی	از	
لحاظ	عددی	۲5	درصد	داروها	را	در	داخل	
تولید	می	شد	و	75	درصد	از	خارج	تامین	
می	کردیم	امروز	95	درصد	دارو	در	داخل	
تولید	می	شود	و	فقط	5	درصد	از	داروها	را	

از	خارج	وارد	می	کنیم.
وی	تصریح	کرد:	به	لحاظ	عددی	از	
آغاز	پیروزی	انقلاب	اسلامی	۲5	درصد	
تولید	و	75	درصد	در	 داروها	در	داخل	
امروز	95	 	. است	 تهیه	می	شده	 خارج	
درصد	داروها	در	داخل	تولید	می	شود	و	
5	درصد	از	خارج	وارد	می	کنیم.	می	توانیم	
تسهیلات	بیشتری	در	این	زمینه	فراهم	
کنیم	تا	صادر	کننده	دارو	در	منطقه	باشیم.	
روحانی	ادامه	داد:	در	برخی	بخش	ها	
نسبت	به	کشورهای	همسایه	و	حتی	غیر	
همسایه	و	حتی	اروپا	صادر	کننده	بخشی	
از	داروها	هستیم.	فناوری	های	پیشرفته	

ژنتیک،	 بیوتکنولوژی،	 در	 امروز	 که	 ای	
سلولهای	بنیادی	وجود	دارد،	تحول	بسیار	
بزرگی	را	در	بخش	سلامت	به	وجود	آورده	

است.
* طرح سلامت الکترونیک باید به 

صورت عمومی آغاز شود 
سلامت	 بخش	 جمهوری	 رییس	
امروز	 برای	 ضرورت	 یک	 را	 الکترونیک	
آقای	 قول	 گفت:	 و	 کرد	 عنوان	 جامعه	
جهرمی	و	آقای	دکتر	نمکی	به	ما	این	
است	که	در	اوایل	سال	آینده	این	طرح	
البته	 افزود:	 وی	 اجرا	شود.	 مرحله	 وارد	
می	گویند	اجرای	این	طرح	ابتدا	از	5	یا	6	
استان	شروع	می	شود	که	آن	بحث	دیگری	
طرح	 اجرای	 که	 است	 این	 اصل	 است؛	
سلامت	الکترونیک	باید	به	صورت	عمومی	
آغاز	شود.	حالا	تشخیص	اولیه	بحث	ارجاع	
و	یکسری	مسایلی	هست	که	به	تدریج	باید	
اجرا	شود	و	آن	بحث	دوم	مسأله	است.	

اصل	اجرای	این	طرح	ضروری	است.	
* طب سنتی نباید فراموش شود و 

ضدارزش باشد 
روحانی	با	تاکید	بر	این	که	می	توانیم	
در	بخش	دارو	صادرکننده	باشیم	و	این	
وزارتخانه	با	بخش	علم	و	فناوری	رابطه	
و	 فناوری	 و	 علم	 باید	 که	 دارد	 نزدیکی	
پردیس	ها	به	فناوری	های	پزشکی	کمک	
کنند،	گفت:	باید	به	طب	سنتی	که	روزی	
چین	 در	 و	 شود	 توجه	 بود،	 ضدارزش	
بیمارستان	های	فراوانی	وجود	دارد	که	تنها	

طب	سوزنی	انجام	می	دهند.	
وی	ادامه	داد:	نمی	خواهم	بگویم	داروی	
سنتی	برای	هر	بیماری	کافی	است	ولی	
نباید	فراموش	شود	و	ضدارزش	باشد	و	
باید	در	جایگاه	خودش	قرار	بگیرد	تا	از	آن	

استفاده	کنی.
رییس	قوه	مجریه	تاکید	کرد:	امروز	
داروهای	 مهم	 صادرکنندگان	 از	 یکی	
گیاهی	هستیم	و	این	به	معنای	آن	است	
که	در	کشور	ما	همه	چیز	از	جمله	مواد	
اولیه	دارویی	که	باید	از	گیاهان	استفاده	
گیاهان،	 ریشه	 درختان،	 صمغ	 شود،	

داروسازی	و	بسته	بندی	آماده	است.

وزیر	دادگستری	تاکید	کرد:	با	عنایات	مقام	معظم	رهبری	و	عفوی	که	رئیس	قوه	قضائیه	
برای	زندانیان	درنظر	گرفته	اند	تا	پایان	بهمن	ماه	شاهد	آزادی	جمع	کثیری	از	زندانیان	باشیم.	
سید	علیرضا	آوائی		پس	از	بازدید	از	زندان	مرکزی	شیراز	گفت:	این	انقلاب	برای	ما	
ارمغان			های	فراوانی	داشته	و	مهمترین	هدیه	آن	استقلال	بوده	است	و	هرچند	سختی			های	
زیادی	به	خصوص	اقشار	آسیب			پذیر	جامعه	برای	پیروزی	این	انقلاب	تحمل	کردند	اما	خارج	
از	تعصبات	و	تعلقات	به	نظام	مقدس	جمهوری	اسلامی،	ایران	از	نظر	عزتمندی	و	افتخار	
در	جایگاه	رفیعی	قرار	دارد.	وزیر	دادگستری	درخصوص	اقدامات	صورت	گرفته	در	زندان	
مرکزی	شیراز	اظهار	داشت:	کارهای	بسیار	فوق			العاده	و	قابل	تحسینی	در	زمینه	قرآنی،	
حرفه			آموزی	و	اشتغال	در	این	زندان	انجام	شده	است	که	این	فعالیت			ها	باید	توسعه	یابد	تا	

بازگشت	سعادتمندانه	زندانیان	به	جامعه	را	تضمین	کند.آوایی	ادامه	داد:	برنامه			های	مذهبی،	
فرهنگی	و	حرفه					آموزی	به	نحو	مطلوب	انجام	می			شود	و	فضای	نگهداری	و	بهداشتی	موجود	

بسیار	مناسب	و	قابل	تحسین	است.
وزیر	دادگستری	با	اشاره	به	اینکه	وضعیت	زندان	مرکزی	شیراز	در	مقایسه	با	زندان				های	
سایر	کشورها	بسیار	مطلوب			تر	است،	تصریح	کرد:	وضعیت	این	زندان،	از	بیشتر	کشورهای	
مدعی	حقوق		بشر	در	خصوص	رضایتمندی	زندانیان	بهتر	و	کارهای	بسیار	بزرگی	در	راستای	

توانمندسازی	زندانیان	و	اصلاح	آنان	انجام	شده	است.
آوایی	ابراز	امیدواری	کرد	که	با	عنایات	مقام	معظم	رهبری	و	عفوی	که	رئیس	قوه	قضائیه	
برای	زندانیان	در	نظر	گرفته		اند	تا	پایان	بهمن	ماه	شاهد	آزادی	جمع	کثیری	از	زندانیان	باشیم.

رییس جمهوری: برای اولین بار

همه مردم در ایران تحت پوشش بیمه قرار دارند

وزیر دادگستری: 

امیدواریم مشمولان عفو تا پایان بهمن آزاد شوند 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

یک	عضو	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	در	چهلمین	
سالگرد	پیروزی	انقلاب،	درباره	ظرفیت	ها	و	بخش	های	
مغفول	مانده	قانون	اساسی	می	گوید:	در	اجرای	قانون	اساسی	
کاستی	هایی	وجود	دارد،	اما	اینکه	برخی	از	همه	پرسی	درباره	

قانون	اساسی	می	گویند،	صحبت	بی	اساسی	است.
چراکه	به	گفته	آیت	الله	محسن	مجتهد	شبستری،	
رفراندوم	برای	امور	مهم	و	اساسی	است	و	امروز	هیچ	امر	

مهمی	وجود	ندارد	که	نیازمند	رأی	گیری	از	مردم	باشد.
امام	جمعه	سابق	تبریز	و	عضو	مجمع	تشخیص	مصلحت	
نظام	در	پاسخ	به	پرسشی	درباره	اینکه	کدام	ظرفیت	ها	و	
بخش	های	قانون	اساسی	است	که	طی	40	سال	گذشته	
به	تقویت	نظام	کمک	کرده	و	کدام	بخش	های	آن	مغفول	
مانده	است،	به	ایرناپلاس	می	گوید:	به	نظر	من	بخش	عمده	
اصول	قانون	اساسی	در	حال	اجراست	و	اگر	بخش	هایی	
از	آن	مغفول	مانده	است،	عللی	دارد	که	نیازمند	تحلیل	
و	بررسی	دقیق	است.	وی	در	این	راستا	تأکید	می	کند:	
اینکه	برخی	معتقدند	باید	قانون	اساسی	تغییر	کند	و	به	
همه	پرسی	گذاشته	شود،	صحبت	بی	اساسی	است.	چراکه	
نمی	توان	هر	روز	رفراندوم	برگزار	کرد،	رفراندوم	برای	امور	
مهم	و	اساسی	است	و	امروز	هیچ	امر	مهمی	وجود	ندارد	
که	نیازمند	رأی	گیری	از	مردم	باشد.	البته	در	اجرای	قانون	

اساسی	کاستی	هایی	وجود	دارد.	
درباره	 نظام	 مصلحت	 تشخیص	 مجمع	 عضو	 این	
دستاوردها	و	نقاط	قوت	جمهوری	اسلامی،	40	سال	پس	از	
پیروزی	انقلاب	می	گوید:	در	این	40	سالی	که	از	عمر	انقلاب	
می	گذرد	بحمدالله	نقاط	قوت	فراوانی	به	دست	آوردیم.	از	نظر	

پیشرفت	فناوری،	علمی	و	به	طور	خاص	پزشکی	و	صنایع	
دفاعی	توفیقات	چشمگیری	داشته	ایم.	درحالی	که	پیش	از	
انقلاب	سیم	خاردار	را	هم	از	خارج	وارد	می	کردیم	و	هیچ	
صنایع	دفاعی	وجود	نداشت،	اما	امروز	دوربردترین	پهبادها،	
موشک	ها	و	سایر	صنایع	دفاعی	را	خودمان	می	سازیم.	
الحمدلله	هوشمندی	و	ذکاوت	دانشمندان	جوان	ایرانی	به	
حدی	رسیده	است	که	این	ها	به	دستشان	ساخته	می	شود	و	
از	مواردی	است	که	نمی	توان	آن	را	انکار	کرد.	وی	با	اشاره	به	
موضوع	عمران	و	آبادی	در	کشور	تصریح	می	کند:	وضعیت	
آبادانی	در	کشور	طی	40	سال	گذشته	با	پیش	از	انقلاب	
اصلًا	قابل	قیاس	نیست.	در	گذشته	نه	تنها	روستای	بشاگرد	
که	به	محرومیت	مشهور	است،	بلکه	همه	روستاها،	حتی	راه	
دسترسی	برای	آنکه	محصولات	کشاورزی	خود	را	به	شهر	
برسانند	نداشتند.	بعد	از	انقلاب،	راه	روستایی	ساخته	شد	
و	تقریباً	تمامی	روستاها	از	برق	برخوردارند.	از	این	جهات	
الحمدلله	پیشرفت	های	چشمگیری	کسب	کردیم.	این	عضو	
مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	ادامه	می	دهد:	علاوه	بر	
این	ها،	استقلال	و	آزادی	را	به	واسطه	انقلاب	به	دست	آوردیم	
و	دیگر	آقا	بالاسری	نداریم	و	زیر	یوغ	آمریکا	نیستیم.	چندین	
انتخابات	آزاد	برگزار	کردیم،	این	ها	موهبت	های	عظیمی	
است	که	آدمی	قدر	آن	را	نمی	داند،	اما	اگر	رژیم	گذشته	را	
به	یاد	بیاوریم	که	هیچ	انتخابات	آزادی	برگزار	نمی	شد،	فشار	
آمریکایی	ها	بود	و	هرچه	استاد	ازل	می	گفت	همان	می	شد،	
قدر	امروزمان	را	خواهیم	دانست.	خوشبختانه	مردم	سالاری	

دینی	به	وجود	آمده	و	ما	باید	شکرگزار	آن	باشیم.	
مجتهد	شبستری	درباره	کاستی	هایی	که	طی	40	سال	

گذشته	وجود	داشته	است	می	گوید:	بله	مشکلاتی	هست،	
مخصوصاً	در	این	اواخر	که	مشکلات	اقتصادی	در	کشور	
رخ	داد	که	بخشی	از	آن،	از	فشار	و	تحریم	های	خارجی	که	
آمریکا	اعمال	کرده	است	ناشی	می	شود	و	بخش	دیگر	از	
ضعف	مدیریتی	داخلی	است.	امیدواریم	ان	شاءالله	به	برکت	
فاطمه	زهرا)س(	که	در	ایام	وفات	ایشان	قرار	داریم	و	پیغمبر	
اکرم)ص(	خداوند	ان	شاءالله	ترحمی	کند	و	مشکلات	کشور	

برطرف	شود.	
وی	در	همین	راستا	تأکید	می	کند:	البته	مردم	هم	باید	
در	انتخابات	ها	دقت	کنند	تا	نیروهای	شایسته	و	صالح	را	برای	
مجلس،	شوراها	و	ریاست	جمهوری	انتخاب	کنند.	اگر	مردم	
در	این	زمینه	هوشیار	باشند،	در	صحنه	ها	حاضر	باشند	و	به	
رهنمودهای	رهبری	در	زمینه	حمایت	از	تولید	داخلی	توجه	

داشته	باشند،	مشکلات	از	بین	خواهد	رفت.	
امام	جمعه	سابق	تبریز	درباره	پاسخ	به	اینکه	مهم	ترین	
معضلات	و	مشکلات	نظام	چیست،	می	گوید:	نخست	
مشکلات	اقتصادی	و	پس	از	آن	مشکلات	فرهنگی.	امروز	
گرانی	و	تورم	در	مرحله	ای	است	که	برای	اقشار	آسیب	پذیر	
قابل	تحمل	نیست.	علاوه	بر	این،	کنترل	و	نظارتی	بر	قیمت	
کالاها	از	کالاهای	اساسی	تا	خودرو	در	کشور	وجود	ندارد.	
دولت	باید	بر	این	ها	نظارت	دقیق	داشته	باشد	تا	مشکلات	از	
بین	برود.	وی	درباره	مشکلات	فرهنگی	نیز	تصریح	می	کند:	
ارزش	های	اسلامی	آن	گونه	که	باید	در	دانشگاه	ها	و	جامعه	
وجود	ندارد	و	امیدواریم	به	این	موضوع	توجه	بیشتری	شود	
تا	آرمان	هایی	که	انقلابیون،	شهدا	و	امام	بزرگوار	داشتند،	

محقق	شود.

آیت الله محسن مجتهد شبستری: 

در اجرای قانون اساسی کاستی هایی وجود دارد 

معاون	حقوقی	ریاست	جمهوری	تاکید	
کرد:	شرکت	های	خصوصی	و	دولتی	باید	
با	بررسی	ماهیت	شروط	مربوط	به	تحریم	
مندرج	در	قراردادهایشان	و	تقویم	خسارات	
وارده	از	طرق	مقتضی	نسبت	به	احقاق	

حق	اقدام	کنند.
علمی	 نشست	 در	 جنیدی	 لعیا	
بررسی	ابعاد	حقوقی	تحریم	با	تاکید	بر	
وضعیت	قراردادهای	تجاری	بین	المللی	
وکلای	 کانون	 رؤسای	 حضور	 با	 که	
سراسر	کشور	و	اساتید	برجسته	حقوقی	
کشور	برگزار	شد،	با	تشریح	ابعاد	خروج	
در	 افزود:	 برجام،	 از	 آمریکا	 غیرقانونی	
ماهوی	 نقض	 برجام،	 از	 آمریکا	 خروج	
انجام	شده	است؛	چرا	که	آمریکایی	ها	

مدعی	بودند،	موضوع	و	مدت	برجام	کافی	
قرارداد	 به	موجب	 این	 البته	 نبوده	که	

ادعایی	موجه	برای	نقض	توافق	نیست.
معاون	حقوقی	ریاست	جمهوری	با	
تاکید	بر	اینکه	خروج	از	موافقتنامه	برجام	
باید	در	چارچوب	 از	لحاظ	شکلی	نیز	
انجام	 موافقتنامه	 این	 و	۳7	 مواد	۳6	
می	شد،	گفت:	آمریکا	با	توجه	به	تأیید	
مکرر	سازمان	بین	المللی	انرژی	اتمی	
نه	تنها	وارد	این	پروسه	شکلی	نشد	بلکه	
تحریم	های	ثانوی	را	بازگرداند؛	امری	که	

امتناع	از	آن	جز	تعهدات	برجام	بود.
طور	 به	 کرد:	 خاطرنشان	 جنیدی	
کلی	وضع	تحریم	ها	علیه	سایر	کشورها	
قابل	بررسی	است	چراکه	هیچ	کشوری	

علی	الاصول	نمی	تواند	چنین	صلاحیت	
تقنینی	فراسرزمینی	موسعی	برای	خود	
قائل	باشد	و	این	در	تعارض	با	حاکمیت	
کشورها	و	ناقض	اصل	عدم	مداخله	است.
معاون	حقوقی	ریاست	جمهوری	با	
اشاره	به	گزارش	اساتید	حقوقی	فرانسه	
در	خصوص	ابعاد	غیرقانونی	خروج	آمریکا	
از	برجام	که	به	صورت	داوطلبانه	انجام	و	
به	پارلمان	اروپا	و	فرانسه	ارائه	شده	است،	
به	 می	تواند	 گزارش	 این	 نتایج	 گفت:	
بخش	حقوقی	اعم	از	خصوصی	و	دولتی	
کمک	کند.جنیدی	تاکید	کرد:	با	خروج	
تجاری	 روابط	 عملًا	 برجام،	 از	 آمریکا	
اتحادیه	اروپا	و	ایران	دچار	مشکلاتی	شد	
چراکه	هدف	اقتصادی	برجام،	تسهیل	و	

عادی	سازی	روابط	تجاری	و	اقتصادی	
بود،	امری	که	هنوز	تحصیل	نشده	است.

جمهوری	 ریاست	 حقوقی	 معاون	
با	بیان	اینکه	ایجاد	کانال	مالی	ایران	و	
اروپا	تحت	عنوان	"اینستکس"	می	تواند	
جبرانی	و	سازوکاری	ویژه	برای	تسهیل	
تجارت	بین	ایران	و	اتحادیه	اروپا	باشد،	
ادامه	داد:	باید	تمرکز	اصلی	این	نشست	
و	 دولتی	 شرکت	های	 مشکلات	 روی	
غیردولتی	بویژه	بخش	خصوصی	باشد	و	
همچنین	قراردادهایی	که	صریحاً	فسخ،	
تعلیق	و	یا	عملًا	به	صورت	دوفاکتو	تعلیق	
یا	متوقف	شده	اند،	در	این	نشست	بحث	
به	 ممکن	 حد	 در	 تا	 شوند	 بررسی	 و	

راهکارهایی	برسیم.

جنیدی در نشست علمی بررسی ابعاد حقوقی تحریم:

شرکت های خصوصی و دولتی، برای احقاق حق اقدام کنند

وزیر	نفت	گفت:	در	دولت	بحث	هایی	درباره	سهمیه	
بندی	یا	افزایش	قیمت	بنزین	مطرح	شده	اما	تاکنون	

تصمیمی	در	این	حوزه	اخذ	نشده	است.
	بیژن	نامدار	زنگنه	روز-	دوشنبه-	درباره	سرنوشت	
سهمیه	بندی	بنزین،	افزود:	طرح	سهمیه	بندی	بنزین	
گرایش	خاصی	از	سهمیه	بندی	بود	که	براساس	این	طرح	
به	هر	ایرانی	روزانه	یک	لیتر	بنزین-	بدون	توجه	به	اینکه	
فرد	دارای	خودرو	یا	موتورسیکلت	است-	داده	می	شد.وزیر	
نفت	با	بیان	اینکه	باید	با	همکاری	دولت	و	مجلس	راهکاری	
برای	ساماندهی	وضعیت	بنزین	پیدا	کرد،	اظهار	داشت:	در	
طرح	سهمیه	بندی	بنزین	روش	بسیار	پیچیده	ای	برای	
فروش	بنزین	افرادی	که	مصرف	ندارند	در	نظر	گرفته	شده	

بود؛	کمیسیون	انرژی	مجلس	با	توجه	به	مسائل	مذکور	
و	برخی	از	مسائل	حقوقی	طرح	سهمیه	بندی	بنزین	را	
رد	کرد.زنگنه	تاکید	کرد:	کمیسیون	انرژی	اقداماتی	برای	
کاهش	مصرف	بنزین	و	جلوگیری	از	قاچاق	این	کالا	انجام	
داده	است	و	با	جمع	آوری	اطلاعات	از	دستگاه	های	اجرایی،	
به	دنبال	برنامه	ای	برای	بهبود	شرایط	است.وزیر	نفت	در	
پاسخ	به	اینکه	چه	تصمیمی	برای	ساماندهی	مصرف	بنزین	
گرفته	می	شود،	بیان	کرد:	دو	مسئله	مهم	در	این	زمینه	
وجود	دارد؛	نخست	قاچاق	و	دومی	مصرف	بی	رویه	بنزین.
زنگنه	ادامه	داد:	مصرف	بی	رویه	بنزین	تنها	منوط	
به	عرضه	نیست،	بلکه	به	تقاضا	نیز	وابسته	است؛	کیفیت	

خودروهای	در	حال	تولید	بر	مصرف	بنزین	موثر	است.	

وزیر	نفت	ادامه	داد:	براساس	گزارش	ارائه	شده	از	سوی	
نایب	رییس	کمیسیون	انرژی	خودروهای	سایر	کشورها	در	
هر	100	کیلومتر	7	لیتر	بنزین	مصرف	می	کند	در	حالی	
که	این	رقم	11	لیتر	در	هر	100	کیلومتر	برای	خودروهای	

داخلی	است.
وی	با	بیان	اینکه	مصرف	بنزین	را	باید	در	کارخانه	های	
تولید	خودرو	دنبال	کرد،	خاطرنشان	کرد:	در	اقداماتی	که	
کمیسیون	انرژی	برای	ساماندهی	مصرف	بنزین	انجام	داده	
نکاتی	نیز	برای	نفت	و	گازوئیل	در	نظر	گرفته	شده	است.

وزیر	نفت	ادامه	داد:	رسیدگی	به	وضعیت	نفت	و	گاز	
بسیار	مهم	است	چراکه	قاچاق	این	کالا	بیش	از	نفت	و	

گاز	است.

وزیر نفت:

دولت تصمیمی برای سهمیه بندی یا افزایش قیمت بنزین نگرفته است

رحمت الله خدادادی *

مصطفی داننده
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اقتصادی

دودقانونجدیدبهچشممردممیرود

تورمقانونی!

در حالی که مجلس شورای اسلامی بانک مرکزی را به پرداخت حداقل ۵۰ درصد سود 
سهام و مالیات علی الحساب این بانک تا ۱۵ بهمن ماه مکلف کرده است، رئیس کل 
بانک مرکزی اصرار مجلس بر این موضوع را سبب افزایش پول پرقدرت و رشد بیش از 

پنج درصدی تورم عنوان کرده است.
به گزارش ایسنا، براساس ماده چهار قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت )۲(، 
تمامی شرکت های دولتی موضوع ماده پنج قانون مدیریت خدمات کشوری و بانک ها 
که در بودجه کل کشور برای آن ها سود ویژه پیش بینی می شود، موظف به واریز مالیات 
علی الحساب و سود سهام علی الحساب بودجه مصوب به صورت یک دوازدهم در هر ماه 
هستند که بانک مرکزی نیز مشمول این قانون می شود. بر اساس این تکلیف قانونی، در 
مقطع زمانی تنظیم لایحه بودجه سنواتی، نمایندگان بانک مرکزی به همراه کارشناسان 
سازمان برنامه و بودجه، سود ویژه سالانه بانک مرکزی را پیش بینی کرده و پس از ابلاغ 
قانون بودجه مصوب، بانک مرکزی به صورت ماهانه نسبت به واریز علی الحساب مالیات 
و سود سهام دولت به حساب خزانه اقدام می کند. پیگیری ها حاکی از آن است که بانک 
مرکزی همچون سال های گذشته این موضوع را در سال ۱۳۹۷ نیز رعایت کرده و حسب 
الزامات قانونی و هماهنگی های به عمل آمده با سازمان برنامه و بودجه، نسبت به واریز 

منظم مبالغ یاد شده تا پایان دی ماه سال جاری اقدام کرده است.
*تغییراتدربودجه۹۷

اما اختلاف میان مجلس و بانک مرکزی در موردی دیگری است که نمایندگان مجلس 
درجه  به  توجه  از  فارغ  سال ۱۳۹۷  بودجه  قانون  در  بار  اولین  برای  اسلامی  شورای 
تحقق پذیری،   مبلغ ۱۸۱ هزار و ۶۰۰ میلیارد ریال بابت خالص مابه التفاوت نرخ خرید 
و فروش ارز را به عنوان درآمدهای بانک مرکزی در سال ۱۳۹۷ درنظر گرفته اند. نکته 
اینجاست که این جزو درآمدی در قوانین بودجه پیشین، جزو سایر درآمدهای دولت منظور 
می شد که در عین حال نسبت به تحقق آن اطمینان قطعی وجود نداشت و با سازوکار 
جدید، بانک مرکزی مکلف به واریز ماهیانه مبلغ تعیین شده به صورت یک دوازدهم درکنار 
سایر درآمدهای خود بوده است، در حالی که پیش از این و با درج ردیف مزبور در طبقه 
سایر درآمدهای دولت، بانک مرکزی پس از مشخص شدن میزان دقیق عملکرد درآمد از 

محل مابه التفاوت نرخ ارز، در پایان دوره نسبت به واریز مبالغ یاد شده اقدام می کرد.
*ابلاغیهسازمانبرنامهوبودجهبهبانکمرکزی

اما ماجرا از آن جایی جالب تر می شود که سازمان برنامه و بودجه در پنجم خردادماه سال 
جاری و پس از پیگیری های مکرر بانک مرکزی مبنی بر عدم امکان تحقق درآمدهای 
مذکور در سال جاری به بانک مرکزی ابلاغ می کند که بر اساس تصمیم کمیسیون تلفیق 
مجلس و بند سه بخش تغییرات متفرقه قانون بودجه سال جاری، مبالغ اضافه شده به 
مالیات و سود سهام بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در بخش سوم تغییرات لایحه 
بودجه سال ۱۳۹۷، مشمول حکم براساس ماده چهار قانون تنظیم بخشی از مقررات 
مالی دولت )۲( نیست که بر اساس این حکم قانونی، مبلغ اضافه شده به سود ویژه بانک 

مرکزی مشمول پرداخت مالیات و سود علی الحساب در چارچوب این ماده نمی شود.
*مجلستغییرنظرداد

نمایندگان مجلس شورای اسلامی طی روزهای گذشته در جریان اصلاح بخش هایی 
از قانون بودجه سال جاری، بندی را مصوب کردند که براساس بند )ق( الحاقی به تبصره 
۶ قانون بودجه سال ۹۷، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران موظف است حداقل 
۵۰ درصد سود سهام و مالیات علی الحساب پیش بینی شده در پیوست شماره سه این 
قانون را تا ۱۵ بهمن ماه سال جاری )امروز( پرداخت کند. این در حالی است که با تکلیف 
جدید مجلس برای بانک مرکزی، با توجه به اینکه این بانک پیش تر نیز مشمول این قانون 
می شده و بر همین اساس مالیات و سود سهم مربوطه را به صورت ماهانه به خزانه واریز 
می کرده است، به نظر می رسد هدف اصلی مجلس شورای اسلامی از اضافه کردن بند 
)ق( به تبصره )۶( ماده واحده قانون بودجه سال ۱۳۹۷، ملغی کردن بند سه بخش 
شانزدهم تغییرات متفرقه قانون بودجه سال ۱۳۹۷ است که در واقع تغییر نظر از همان 

ابلاغیه خرداد ماه است.
*رئیسکلبهمجلسرفت

در پی این اتفاق عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی هفتم بهمن ماه سال جاری 
در جلسه علنی مجلس حضور پیدا کرد و با ارائه اطلاعات آماری مدعی شد که نه تنها 
امکان تحقق چنین درآمدی برای بانک مرکزی از محل خالص نرخ خرید و فروش ارز 
دولت وجود ندارد، بلکه آخرین اطلاعات در این زمینه که مربوط به چهار بهمن ماه 
است، نشان می دهد که تراز درآمدهای بانک مرکزی از این بخش منفی ۲۹ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد ریال است. همتی این تراز منفی را ناشی از تصمیمات اتخاذ شده در ابتدای سال 
جاری مبنی بر یکسان سازی نرخ ارز در نرخ ۴,۲۰۰ تومان به ازای هر دلار و تداوم این 
سیاست تا نیمه مردادماه سال جاری، اختصاص بخش قابل توجهی از درآمدهای ارزی 
دولت به واردات کالاهای اساسی به همین نرخ و مداخلات بانک مرکزی با هدف تنظیم 

بازار ارز در مواقع ضرورت دانسته است.
*قانونیکهپایهپولیراافزایشمیدهد

وی پس از این توضیحات گفته بود که طرح یک فوریتی که در مجلس مطرح شده، در 
صورت تصویب حداقل موجب افزایش ۹۰ هزار میلیارد ریال پول پر قدرت می شود و اجبار 
بانک مرکزی در پرداخت سود تحقق نیافته خرید و فروش ارز، صرفاً چاپ پول است و موجب 
افزایش تورم خواهد شد. با توجه به اظهارات رئیس کل بانک مرکزی، با تصویب این قانون و 
اصرار بر اجرای آن، بانک مرکزی قادر نخواهد بود این مبلغ را از محل درآمدهای خود تامین 
کند و سرانجام این موضوع به چاپ پول خواهد انجامید که این پول به مبلغ ۹۰۰۰ میلیارد 
تومان خواهد بود که سبب افزایش نرخ تورم خواهد شد. با توجه به شرایط فعلی اقتصاد 
کشور، این کشمکش میان بانک مرکزی و مجلس شورای اسلامی در نهایت به افزایش نرخ 

تورم و تاثیر مستقیم آن بر شرایط اقتصادی مردم خواهد انجامید.

مستخدمینحسینی:

پرداختیارانهبااینمبالغدیگرکاراییندارد
پرداخت نقدی یارنه ها بدون توجه به میزان نیازمندی افراد، در حالی همچنان ادامه 
دارد که یک اقتصاددان معتقد است اعطای یارانه با این مبلغ به دهک های خاص، دیگر 
کارایی ندارد و دولت باید سعی کند از طریق سیاست های جبرانی از محل یارانه ها خط 

فقر را پایین تر بیاورد.
پرداخت نقدی یارانه ها سیاستی بود که هم زمان با حذف یارانه حامل های انرژی در 
دولت دهم به اجرا درآمد. نفس حذف یارانه پرداختی دولت بابت حامل های انرژی و 
پرداخت آن به اقشار نیازمندتر می توانست اقدامی مؤثر در مقابله با فقر و ایجاد عدالت 
اجتماعی باشد، اما این سیاست به بدترین شکل ممکن انجام شد و آن پرداخت یارانه به 
همه اقشار به نسبت مساوی بود. پرداخت یارانه نقدی به همه اقشار به صورت مساوی 
نه تنها هیچ کمکی به حل معضل فقر و ایجاد عدالت طبقاتی نکرد، بلکه باعث بروز 

پدیده های دیگری هم شد که در صدر آنها بروز تورم بود.
*دیوارکجیارانهنقدیهمچنانبالامیرود

بدیهی است، زمانی که پولی اضافه از سوی دولت به خانوارهای مرفه پرداخت می شود 
احتمال بیشتری دارد که آن پول صرف خرید یا کمک خرید وسایل لوکس و غیرضروری 

شود که عمدتاً از خارج از کشور هم وارد می شدند.
اما این کارکرد در پرداخت یارانه ها به دولت های یازدهم و دوازدهم هم سرایت کرد و 
علی رغم انتقادات فراوان به پرداخت مساوی یارانه های نقدی به همه اقشار، این شیوه 
پرداخت یارانه ادامه پیدا کرد. در این باره یک اقتصاددان معتقد است که دولت می تواند 
به جای این که همه این یارانه ها را به عموم مردم پرداخت کند آن را به صورت نقدی به سه 

دهک پایین جامعه پرداخت کند.
*دولتیارانههارابهسیاستهایجبرانیتبدیلکند

حیدر مستخدمین حسینی - معاون وزارت اقتصاد دولت اصلاحات - با اشاره به ادامه 
عدم توزیع عادلانه یارانه های نقدی در دولت های یازدهم و دوازدهم ادامه داد: نباید یارانه 
برای دهک های مختلف به صورت یکسان در نظر گرفته شود. دولت در هر ماه حدود 
۳,۵۰۰ میلیارد تومان یارانه می دهد که مبلغ کمی هم نیست، اما آن گروه هایی که باید 
در این پرداخت یارانه تقویت شوند، تقویت نمی شوند. این اقتصاددان همچنین به ایده 
پرداخت نقدی یارانه ها به جای پرداخت غیرمستقیم آن هم اشاره کرد و گفت: دولت 
می تواند به جای این که همه این یارانه ها را به عموم مردم پرداخت کند آن را به صورت 
نقدی به سه دهک پایین جامعه پرداخت کند تا هم یک نوع سیاست جبرانی را انجام داده 
باشد و هم بتواند از مابقی نقدینگی که به دست می آید وظایف اساسی خود را انجام دهد.

*دولتبایارانههاخطفقرراپایینبیاورد
او با بیان این که برخی فعالیت ها مانند ایجاد زیرساخت های ارتباطی، آموزش و درمان 
جزو وظایف ذاتی دولت هاست، ادامه داد: دولت می تواند از محل حذف یارانه های 
غیرمستقیم منابع کافی را برای سرمایه گذاری در حوزه هایی مانند درمان و آموزش به 
دست بیاورد و با برنامه ریزی روی این حوزه ها بعد از مدتی به پروژه های خود حتی افتخار 
هم کند. مستخدمین حسینی با بیان این که پرداخت نقدی یارانه ها به صورت عمومی 
کار اشتباهی است، گفت اعطای یارانه با این مبلغ به دهک های خاص دیگر کارایی 
ندارد، دولت باید سعی کند از طریق سیاست های جبرانی از محل یارانه ها خط فقر را 

پایین تر بیاورد و به صورت هدفمند روی این مساله کار کند.

بانک مرکزی با انتشار پیش نویس قانونی در زمینه رمزارزها قصد دارد از منظر 
سیاست گذاری پولی به این فناوری وارد شود. عمده مباحث مطرح شده در این 
پیش نویس، ناظر به مبادلات هستند و محدودیت هایی برای کسب وکارها به همراه 

دارند. گامی برای سر و سامان گرفتن رمزارزها برداشته شده است؟
کد خبربانک مرکزی به عنوان محور سیاستگذاری پولی در کشور، به حوزه رمزارزها 
وارد شده و با انتشار پیش نویسی، خط  مشی های خود در این زمینه را مشخص کرده 
است. بر این اساس، سه رمز ارز جهان روا، منطقه ای و ملی تعریف شده که استفاده از 

رمزارزهای جهان روا به عنوان ابزار پرداخت در داخل کشور، مجاز نیست.
همچنین از پنج نوع توکن بر اساس نوع پشتوانه نام برده شده است که تنها توکن 
با پشتوانه ریال، امکان استفاده به عنوان ابزار پرداخت را دارد و توکن های با پشتوانه 
طلا، فلزات گران بها، ارز، دارایی های مشهود و غیر مشهود و نیز توکن بدون پشتوانه، 

در گروه ممنوعه های ابزار پرداخت قرار دارند.
بانک مرکزی قانونگذاری در زمینه استخراج رمزارزهای جهان روا و توکن های بدون 
پشتوانه را به ترتیب به بخش صنعت و بورس محول کرده و این فعالیت را خارج از 

محدوده وظایف و مسئولیت های خود می داند.
*قانونمتمرکزبرایفناوریغیرمتمرکز؟

رمزارزها عموماً بر بستر فناوری تمرکززدای بلاک چین شکل می گیرند و شاید در 
نگاه اول، انتشار پیش نویس سیاست نامه بانک مرکزی برای قانونگذاری و تنظیم گری 
در این حوزه، در تضاد با اصل تمرکززدایی به نظر برسد. محمد محرابیون، کارشناس 
کسب وکارهای الکترونیکی در این رابطه به خبرنگار ایرناپلاس گفت: این قضاوت، 

بستگی به تعریف ما از کارکرد بانک مرکزی دارد.
محرابیون در ادامه با اشاره به باوری که به عقیده او بهتر است تغییر کند گفت: 
مسئولیت بانک مرکزی، فقط در موضوعاتی مثل کارکرد پول نیست. هدف بانک های 
مرکزی در یک کشور، سوق دادن دارایی های رسوب شده یا راکد به سمت دارایی های 
قابل معامله است، یعنی جریانی که باعث فعال شدن اقتصاد کشور می شود. به 
همین علت است که بانک مرکزی باید به دو زمینه که رسالت های اصلی آن محسوب 

می شود، وارد شود.
*بلاکچین،کناربانکمرکزییامقابلبانکمرکزی؟

وی زمینه اول را مدیریت کارکردهای پولی از طریق بازارهای پولی و مالی و زمینه دوم 
را به حرکت انداختن چرخ فعالیت کسب وکارها با قانونگذاری می داند. با این حال این 
سؤال همچنان مطرح است که آیا ورود فناوری بلاک چین به عنوان فناوری تمرکززدا، 

آثار سوئی بر فعالیت بانک های مرکزی خواهد داشت؟
محرابیون در این رابطه می گوید: نحوه اثرگذاری، وابسته به تعریف کارکرد بانک 
مرکزی است. اگر بانک مرکزی صرفاً نهادی برای حفظ ارزش پول ملی باشد، پاسخ 
مثبت است؛ اما اگر بانک مرکزی مسئول قانونگذاری در قبال تبدیل دارایی های 
بلاک چین  باشد،  کسب وکارها  طریق  از  معامله  قابل  دارایی های  به  رسوب شده 

به عنوان ابزاری مکمل و کمک رسان به نفع بانک مرکزی عمل می کند.
وی با تأکید بر اینکه نمی توان تأثیر بلاک چین بر قدرت و حاکمیت بانک مرکزی را 
نادیده گرفت، ادامه می دهد: با این فناوری، مدل های کسب وکار تغییر می کنند ولی 
منطق کسب وکار تغییر نمی کند چون این منطق بر اساس یک ساختار، فلسفه و نگاه 
شکل گرفته و به نظرم، باید حرکت بانک مرکزی به سمت توسعه کسب وکارها از طریق 

بستر فناوری بلاک چین باشد.
*جایخالینهادهادرحوزهبلاکچینورمزارزها

همان طور که در پیش نویس قانون منتشر شده توسط بانک مرکزی آمده است، 
برخی حوزه ها به عنوان صنعت شناسایی شده  و برخی حوزه ها نیز به همفکری بورس 
نیاز دارد. محرابیون در این زمینه می گوید: بی ا نصافی است که همه موضوعات را به 
عهده بانک مرکزی بگذاریم و بانک مرکزی مسئول همه موضوعات این حوزه نیست.

می دهد:  ادامه  و  می گوید  مجلس  مانند  بالادستی  نهادهای  ورود  لزوم  از  وی 
کمیسیون اقتصادی مجلس نیز کارهایی انجام داده و این پیش نویس بدون حضور 

افراد تأثیرگذار تدوین نشده، ولی ماهیت حضور آن  ها باید پررنگ تر باشد.
*تضادهایموجوددرپیشنویسبانکمرکزی

این استاد دانشگاه و کارشناس کسب وکارهای الکترونیکی با وارد کردن انتقاداتی 
به پیش نویس بانک مرکزی می گوید: فرض من این است که استفاده از فناوری 
بلاک چین در صنعت بانکداری، تنها در حوزه تبادلات مالی تعریف شده که معطوف 
به تبادلات مالی، به خصوص حواله  ها و اعتبارات اسنادی است که با توجه به تحریم ها 

در انجام آن ها به موانعی برخورده ایم.
موضوع دیگر این است که بانک مرکزی در زمینه تأیید اصالت رمزارزها از خود سلب 
مسئولیت کرده، اما در جای دیگری از این قانون گفته که رمزارزهای قابل معامله و 
نیز صرافی ها را معرفی می کند. قرار دادن این دو موضوع کنار یکدیگر، نوعی تناقض 
ایجاد می کند و از طرف دیگر، انتشار فهرست رمزارزها و صرافی های مورد تأیید با 

ماهیت یک فناوری غیرمتمرکز در تضاد است.
محرابیون این سازوکار را سازوکار انتقال ریسک به سرمایه گذار می داند و می گوید: 
این طبیعت یک فناوری غیرمتمرکز است که در آن ریسک از ماهیت حقوقی به سمت 
ماهیت حقیقی حرکت می کند، اما درباره پیش نویس بانک مرکزی، یک تناقض وجود 
دارد. این قانون می گوید سرمایه گذار با شرایطی که تعیین می شود وارد این حوزه 
شود و این شرایط، شفافیت را از بین می برد و در واقع شفافیت و غیرمتمرکز بودن 

فناوری، زیر سؤال می رود و این به مرور زمان، فساد ایجاد می کند.
*باازبینبردنانحصارهایموجود،انحصارجدیدایجادنکنیم

نقد دیگر محرابیون به این پیش نویس، زمینه های ایجاد رانت و انحصار است و 
توضیح می دهد: اینکه رمزارزی تعریف شود و افراد ملزم به استفاده از آن شوند، 
رانت ایجاد می کند و با مفهوم شفافیت نیز تضاد دارد. در واقع ما یک انحصار را از بین 

برده ایم و می خواهیم به جای آن، انحصارهای جدیدی ایجاد کنیم.
مورد دیگر از نظر این کارشناس کسب وکارهای الکترونیکی، نادیده گرفتن بحث 
پرداخت و عدم استفاده از توکن ها به عنوان ابزار پرداخت است. وی در ریشه یابی این 
تصمیم می گوید: ابزارهای پرداخت متعددی در بازار وجود دارد که هزینه های آن ها 
برای کشور کم تر است، اما وقتی یک توکن تعریف می شود نیاز به ماینینگ داریم که 
مصرف برق و هزینه بالایی دارد. اما با نوشتن یک جمله که توکن ها ابزار پرداخت 

نیستند، تنها صورت مسئله پاک می شود.
*چالشیکهقانونبرایکسبوکارهاایجادمیکند

محرابیون با اشاره به جدا بودن صنعت بانکی و صنعت پرداخت می گوید: باید قبول 
کنیم این دو حوزه  مکمل هم هستند. همان طور که گفتیم بانک مرکزی باید به قوانین 
پیش  روی کسب وکارها توجه کند و یکی از مسائل کسب وکارها بحث پرداخت هایشان 

است که فناوری بلاک چین به آن کمک می کند.
،وی می گوید بلاک چین در زمینه قراردادهای هوشمند و در نتیجه، پرداخت های 
شفاف تر و سهل تر ابزارهای پرداختی و همچنین سیستم ثبت اطلاعات به کمک 
کسب وکارها می آید. اما وقتی می گوییم توکن ابزار پرداخت نیست، کسب وکارها را با 

چالش مواجه می کنیم. اما اساساً چرا توکن ها وجود دارند؟
*رویکردقانونگذاردچارتناقضاست

محرابیون درباره توکن ها توضیح می  دهد که تأمین سرمایه  یک کسب وکار جدید، 
لزوماً از سمت سهامداران اتفاق نمی افتد و می تواند از طریق توکن ها، جذب سرمایه 
کند و در واقع، دارایی های راکد را به سمت دارایی های ارزش گذار و قابل معامله ببرد 
و این، همان فرآیندی است که چرخ اقتصادی بنگاه و جامعه را به حرکت درمی آورد.

وی ادامه می دهد: اگر بگوییم توکن ها ابزار پرداخت نیستند، عملًا این اجازه را به 
کسب وکارها نمی دهیم دارایی های راکد را به دارایی های قابل معامله تبدیل کنند 
که باز هم دچار تناقض می شویم. از یک طرف می خواهیم از فناوری غیرمتمرکز 
برای رونق کسب وکارهایمان استفاده کنیم، ولی زمانی که بسیاری از کسب وکارها 
می خواهند از طریق فرآیند ICO یا عرضه اولیه، تأمین سرمایه کنند با منع قانونی 

مواجه خواهند شد. با این حال چرا، چنین بندی در پیش نویس اضافه شده  است؟

*مسئلهبانکمرکزیباتوکنها
محرابیون هزینه انرژی و احتمال تضعیف ریال را دلایل اصلی نپذیرفتن  توکن ها 
سایر  با  مقایسه  در  توکن ها  می دهد:  توضیح  و  می داند  پرداخت  ابزار  به عنوان 
روش های پرداخت هزینه بالایی دارند، همچنین نیاز به قانون گذاری در بحث انرژی 

داریم.
مسئله دیگر، احتمال تضعیف ریال است و چون بانک مرکزی نقش خود را حفظ 
کارکرد پولی می بیند، نمی خواهد ارزش ریال تضعیف شود، اما آیا توکن با پشتوانه 

ریال هم می تواند تضعیف ارزش ریال را به دنبال داشته باشد؟
پاسخ محرابیون به این سؤال مثبت است و توضیح می دهد: فقط بحث تضعیف 
ریال مطرح نیست و بحث شفافیت فرآیندهای پرداخت هم وجود دارد. با محدودیت 
ابزار پرداخت، هزینه های دسترسی افراد افزایش پیدا می کند که این محدودیت، به 
عرضه کننده قدرت می دهد و ارزش ایجاد می کند. در حالی که اگر ابزار پرداخت در 
اختیار همه قرار گیرد، جریان فرآیند پولی شفاف می شود و شاید این اتفاق به نفع 

همه بازیگران این عرصه نباشد.
*نبایددرآغازازمسیردرستخارجشویم

وی دلیل سوم نپذیرفتن توکن به عنوان ابزار پرداخت را بحث امنیت می داند و 
می گوید: اگر بخواهیم توکن را به عنوان ابزار پرداخت معرفی کنیم، به یک شبکه برای 
ماینینگ نیاز داریم و باید اجازه دهیم افراد شبکه خود را در اختیار این معاملات قرار 
دهند. در چنین شرایطی، ناتوانی در تأمین امنیت شبکه و امنیت اطلاعات کاربران، 

یکی از دلایل عدم پذیرش توکن به عنوان ابزار پرداخت است.
به اعتقاد این کارشناس کسب وکارهای الکترونیکی این عدم پذیرش، نوعی بدعت 
است که باید در آینده در قبال آن پاسخگو باشیم و بگوییم در شرایطی که توکن ها ابزار 
پرداخت نیستند، آینده کسب وکارهایی که توکن تعریف کرده اند و بازاری که برای آن 

تقاضا دارد، چه خواهد شد؟
*باقانونجلویسفتهبازیرابگیریم

وی بار دیگر به نپذیرفتن توکن به عنوان ابزار پرداخت اشاره می کند و می گوید: بانک 
مرکزی یک واحد پولی خاص را که قابل تهیه از یک صرافی معین باشد، معرفی کرده 
است؟ چنین تعریفی چه تفاوتی با دلار یا هر ارز دیگری دارد؟ تلاش بانک مرکزی 
برای انجام وظیفه خود و حفظ ارزش پولی قابل تقدیر است، اما زمانی می توانیم 
ارزش پولی ملی را حفظ کنیم که امکان مدیریت عرضه و تقاضای بازارهای پولی و 

مالی را داشته باشیم.
اینکه یک واحد پولی را که فقط قابل مبادله است از روی یک صرافی خاص تهیه 
کنیم، یعنی در کنار سایر ارزهای قابل سرمایه گذاری، بازار دیگری تعریف کرده ایم. 
پس مانند سایر ارزها مثل دلار، صرفاً بستری برای تبدیل پول ملی به یک ارز دیگر، 
و  باز هم جریان سفته بازی شکل می گیرد  و  ایجاد می شود  برای سرمایه گذاری 

راهکاری برای تبدیل پول های راکد به مولد ارائه نمی شود.
*اقتصاددانهادرحوزهرمزارزهاعقبنشینینکنند

محرابیونقانونگذاری در حوزه توکن های بدون پشتوانه توسط بورس را که از مفاد 
این پیش نویس است، اقدام مثبتی برای ورود اقتصاددانان به حوزه رمزارزها می داند 

و می گوید: لازم است بازارهای سرمایه هم در این زمینه مشارکت کنند.
اقتصاددانان فعالیت در حوزه فناوری بلاک چین را کنار گذاشته  اند و عمده مباحث، 
فنی است. در حالی که لازم است اقتصاددان ها هم به این فناوری وارد شوند، زیرا 
غیاب آن ها مشکلات زیادی را به دنبال خواهد داشت. حرکت این موضوع به سمت 
بازار سرمایه باعث کم شدن فاصله اقتصاددان ها از حوزه رمزارزها و حضور پررنگ تر 

آن ها خواهد شد.
*بانکمرکزیرادرقانونگذاریحوزهفناوریتنهانگذاریم

محرابیون علاوه بر نیاز به حضور اقتصاددانان، بار دیگر بر ضرورت ورود سایر نهادها 
تأکید می کند و می گوید: ما نیاز به مطالعات آزمایشگاهی Sandboxing داریم که 
وظیفه آن ها آزمون و خطا و بررسی تأثیرات فناوری بلاک چین است. با توجه به اینکه 
معمولًا سرعت کسب وکارها از بانک  مرکزی و قانونگذاران بیشتر است، به نظر من 
بانک مرکزی هوشمندی به خرج داده و اکنون وارد این حوزه نشده است، اما انتظار 

می رود تا یک سال آینده، وضعیت صنعت ماینینگ هم مشخص شود.
وی در ادامه، قانونگذاری در بحث فناوری  را مطرح می کند و می گوید: اگر ماینینگ 
را به عنوان صنعت در کشور معرفی کنیم، با مسئله انرژی مواجه می شویم که مسئله 
کوچکی نیست و باید بدانیم در زمینه انرژی با چه قواعد و قوانینی مواجه هستیم. 
بحث دیگر مسئولیت حملات امنیتی است و به نظرم وظیفه بانک مرکزی در این 
فضا، فراهم کردن بستری برای کسب و کارهای نوپا است که البته نمی تواند صرفاً بر 

عهده بانک مرکزی باشد.
مسائلی از این قبیل، در حوزه قانونگذاری فناوری قرار می گیرند که در بحث های 
مرتبط با RegTech به آن ها می پردازیم، اما سؤال اینجاست که برای این منظور، 
باید  فناوری  قانونگذاری  بحث  در  است؟  شده  پیش بینی  کشور  در  فضایی  چه 

دانشگاه هایی که رشته حقوق دارند نیز در این زمینه فعال شوند.
*پیشنهادهاییبرایبانکمرکزی

محرابیون در پایان، راهکارهایی را برای بهبود این پیش نویس ارائه می دهد و 
می گوید: بهتر است درباره ابزار پرداخت بودن توکن ها بازنگری شود. همچنین 
بحث عدم ضمانت بانک مرکزی برای تأیید اصالت رمزارزها نیز مورد تجدید نظر 

قرار گیرد.
بحث قراردادهای هوشمند، احراز هویت و امضای دیجیتال در این پیش نویس 
مغفول مانده  که لازم است با بسترسازی برای آن ها، گامی برای ورود فناوری های 
تسهیل کننده  توسعه  بلاک چین نظیر Hyperledger به فضای بلاک چینی کشور 

برداشته شود که با توجه به متن باز بودن، عرضه و مبادله توکن ها را تسهیل می کنند.

بررسی پیش نویس قانون بانک مرکزی در حوزه رمزارزها

آشفتهبازاررمزارزهاسامانمیگیرد؟

رئیس کل بیمه مرکزی گفت: با هدف کاهش ضریب خسارت در 
رشته بیمه تکمیلی درمان، نرخ های کف و سقف برای آن تعیین 

می شود.
»غلامرضا سلیمانی« روز دوشنبه در نشستی خبری به مناسبت 
ایرنا  به  پاسخ  در  اسلامی،  انقلاب  پیروزی  سالگرد  چهلمین 
درباره برنامه بیمه مرکزی برای بهبود ۲ رشته زیانده شخص ثالث 
و تکمیلی درمان اظهار داشت: ضریب خسارت در رشته درمان 
بالاتر از حد معمول )نرمال( است هرچند که میزان آن در شرکت 
های مختلف فرق می کند. وی با تاکید بر اینکه وضعیت بیمه 
تکمیلی درمان باید اصلاح شود، اظهار داشت: نرخ ها باید به گونه 
ای باشد که هم وقتی مردم به مراکز درمانی مراجعه می کنند، 
پوشش مناسبی دریافت کنند و هم شرکت های بیمه در پرداخت 
خسارت ها با مشکل مواجه نشوند. رئیس کل بیمه مرکزی تصریح 
کرد: متاسفانه برخی شرکت های بیمه نرخ های خیلی پایینی 
برای بیمه های درمان به بیمه گذاران می دهند تا پرتفوی بیمه 
تکمیلی درمان را بگیرند؛ این در حالی است که نرخ پایین دادن 
و در مناقصه برنده شدن برای شرکت های بیمه گر خبر خوبی 
نیست و به طور حتم در زمان پرداخت خسارت با مشکل مواجه 
می شوند. وی تاکید کرد: اکنون بیمه مرکزی کار کارشناسی در 
این رشته را در دستور کار قرار داده و در حال تهیه بسته ای است تا 
شرکت ها، حداقل ها را در این رشته رعایت کنند؛ البته سقف نرخ 

ها را هم تعریف می کنیم.
*نرخبیمهشخصثالثبایدواقعیشود

رئیس کل بیمه مرکزی در پاسخ پرسش دیگر ایرنا درباره تغییر 
نرخ های بیمه شخص ثالث برای سال آینده با توجه به افزایش 
قیمت خودرو اظهار داشت: نرخ های بیمه شخص ثالث اسفند 
ماه امسال در شورای عالی بیمه بررسی می شود و با توجه به 

شرایط پیش آمده، نرخ ها را تصویب خواهیم کرد.
سلیمانی با اعلام اینکه ضریب خسارت در رشته شخص ثالث 
بالای ۱۰۰ درصد است که باید رفع شود، گفت: این رشته باید 
کنترل شود تا شرکت ها در پرداخت خسارت با مشکل مواجه 
نشوند. رئیس کل بیمه مرکزی افزود: برای اصلاح این رشته، نرخ 
های بیمه شخص ثالث هم باید واقعی شود که این موضوع در 

شورای عالی بیمه بررسی خواهد شد.
وی در پاسخ به سوالی درباره اینکه گفته شده ۲ هزار میلیارد 
تومان از خسارت های بیمه شخص ثالث واقعی نیست، توضیح 
داد: با بررسی اولیه بیمه مرکزی حدود ۲۰ درصد از خسارت هایی 
که پرداخت می شود بر اساس مستندات کافی نیست و برخی 
موارد سوانح ساختگی نیست و کنترلی در این بخش وجود ندارد.

رئیس کل بیمه مرکزی افزود: در کشورهای مختلف با پرداخت 
های  تصادف  اساس  بر  که  هایی  پرداخت  و  غیرمستمر  های 
ساختگی بوجود می اید مواجه هستیم؛ بنابراین باید تلاش کنیم 
که این میزان کم شود. وی با تاکید بر راننده محور شدن بیمه نامه 
شخص ثالث گفت: این یکی از روش هایی است که خسارت ها 

را کم می کند.
سلیمانی در پاسخ به سوالی درباره احتمال ادغام بیمه نامه های 

نظامی توضیح داد: این کار وظیفه ما نیست وظیفه ما صیانت 
از بیمه گذاران است؛ این سهامداران هستند که برای ادغام و 

گسترش شرکت های خود برنامه ریزی می کنند.
وی افزود: اگر نظر ما را بخواهند نظر مشورتی خود را می دهیم 

ولی تصمیم گیر نیستیم.
خبرنگاری درباره اصلاح آیین نامه سرمایه گذاری در صنعت 
بیمه سوال کرد که رئیس کل بیمه مرکزی گفت: کار مطالعاتی 
اصلاح این آیین نامه در بیمه مرکزی انجام شده و پیش نویس آن به 
شورای عالی بیمه ارسال شده و تاکنون بندهایی از آن به تصویب 
رسیده است.  وی افزود: به دلیل تورم، اینکه شرکت های بیمه 
ای و بیمه گران بخواهند فقط پول را در بانک بگذارند، بازدهی آن 
مبلغ با اهمیتی نخواهد بود، بنابر این شرکت های بیمه گر در زمان 

پرداخت خسارت با مشکل نقدینگی روبرو می شوند.
وی با بیان اینکه با اصلاح این آیین نامه بخشی از مشکلات رفع 
شود، افزود: این اصلاح باید با توجه به رشته های بیمه ای که نیاز 

به نقدینگی دارند یا تعهدات آتی هستند، انجام شود.
رئیس کل بیمه مرکزی در پاسخ به سوالی درباره استقرار گروه 
این  در  انباشته  زیان  بررسی  برای  ایران  بیمه  در  بازرسی  ویژه 
شرکت اظهار داشت: یکی از وظایف بیمه مرکزی نظارت بر همه 
شرکتهاست و اکنون اطلاعات زیادی را از شرکت های بیمه گر 
می گیریم و بررسی می کنیم. سلیمانی با بیان اینکه گاهی به 
صورت گروه های بازرسی به صورت میدانی در شرکت ها حاضر 
می شویم، افزود: طبیعی است که سازمان بازرسی و گروه های 
دیگر بازرسی هم طبق قانون مجوز دارند بررسی های خود را داشته 

باشند؛ این موضوع عادی است که در مورد بیمه ایران انجام شد.
وی یادآور شد: بیمه ایران شرکت بزرگی است که ۳۳ درصد از 
پرتفوی صنعت بیمه را در اختیار دارد که البته ۱۰۰ درصد دولتی 

است.

سلیمانی افزود: برنامه هایی برای برون رفت از زیان انباشته بیمه 
ایران دارد و قرار است برنامه مدون خود را به بیمه مرکزی ارایه کنند.
رییس کل بیمه مرکزی در پاسخ به سوال دیگری درباره اینکه 
آیا نهادهای نظارتی از دیگر شرکت ها هم بازرسی می کنند؟ و 
آیا نظارت بیمه مرکزی کافی نبوده است؟ پاسخ داد: ارتباط ما با 
نهادهای رسمی نظارتی ارتباط خوب و تنگاتنگی است و برخی 
گزارش هایی که ما تهیه می کنیم را از ما می خواهند ولی این 
حق سازمان های نظارتی است که هر گاه لازم دیدند ورود کنند 

و بررسی کنند.
وی افزود: البته این نهادهای نظارتی در حوزه های دیگر هم ورود 

می کنند و این حق قانونی و نظارت آنهاست.
سلیمانی اظهار داشت: بیمه مرکزی نظارت میدانی بر صنعت 

بیمه دارد البته موارد تخلف هم پیش می آید.
وی با یادآوری اینکه از ۳۶ میلیون وسیله نقلیه موتوری در کشور 
۹۰ درصد بیمه نامه دارند، گفت: طبیعی است که اتفاقاتی هم رخ 

دهد، اما تلاش می کنیم این تخلف ها کمتر شود.
خبرنگار دیگری درباره اولتیماتوم بیمه مرکزی به ۱۳ شرکت بیمه 
که وضعیت مالی مناسبی ندارند سوال کرد و رئیس بیمه مرکزی 
در این باره گفت: ما اعلام کرده ایم شرکت های بیمه ای از نظر 
توانگری در چه وضعیتی قرار دارند ولی این به معنی اولتیماتوم 

دادن به شرکت ها نیست.
وی افزود: ما وضعیت توانگری شرکت ها را بررسی می کنیم و 
آنهایی که در وضعیت بحرانی هستند، در کمیته صیانتی مورد 
توجه قرار می دهیم تا هیات مدیره برنامه های کوتاه مدت و میان 

مدت خود را برای رفع مشکل آنها ارایه کند.
*همکاری13شرکتبیمهبینالمللیباایران

سلیمانی در ادامه درباره وضعیت بیمه های اتکایی نیز توضیح 
داد: پس از خروج آمریکا از برجام برخی شرکت های بیمه ای 

قراردادهای خود را لغو کردند که این موارد توسط شرکت های 
داخلی پوشش داده شد.

وی با اعلام اینکه مشکلی در ارایه پوشش های اتکایی نداریم، 
گفت: شرکت های خارجی که با دولت آمریکا همکاری نداشتند 
همچنان با ایران همکاری دارند که اکنون به ۱۳ شرکت رسیده 
است و اینها مربوط به یک کشور نیست و از کشورهای مختلف 

است.
سلیمانی با اعلام اینکه بازار ایران بازار جذابی برای بیمه های 
اتکایی به شمار می رود، گفت: در این زمینه، افزایش اعتبار مورد 
نیاز پوشش های اتکایی را به ستاد مبارزه با تحریم ارایه کرده ایم که 

هنوز به تصویب نرسیده است.
وی افزود: پیش از این، اعتباری یک میلیارد دلاری در ستاد 
مبارزه با تحریم مصوب شده بود که اکنون درخواست کرده ایم 

۲۰۰ میلیون دلار به آن افزوده شود.
رییس کل بیمه مرکزی درباره بیمه بدنه خودرو نیز گفت: مصوبه 
شورای عالی بیمه تاکید دارد که میزان خسارت هایی که برای 
خودروها ایجاد می شود، باید به نسبت نرخ رسمی محاسبه شود 

نه بر اساس قیمت هایی که در بازار مطرح است.
*افزایشظریبنفوذبیمه

رئیس کل بیمه مرکزی با ارایه آماری از عملکرد صنعت بیمه 
در چهار دهه گذشته گفت: در این مدت رشد خوبی در بخش 
بیمه ای داشته ایم؛ برای نمونه در سال ۵۷ حق بیمه تولیدی که 
صنعت بیمه کشور داشت ۲.۷ میلیارد تومان بود که در سال ۹۶ 
به ۳۴ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان رسیده است که رشد متوسط ۲۷ 

درصدی داشته است.
وی افزود: در بخش خسارت هم در سال ۵۰ رشد خسارت ۲۰ 
درصد بود که سال ۹۶ به طور متوسط ۲۷ درصد داشتیم؛ یعنی 
رشد پرداخت خسارت بیش از حق بیمه تولیدی بوده است و 

شرکت های بیمه خدمات بیشتری ارایه کرده اند.
وی افزود: البته این امر نشان می دهد شرکت های بیمه ای 
در ایران سودده نیستند و باید اصلاحاتی رخ دهد که اینها سود 
بیشتری داشته باشند؛ زیرا در همه جای دنیا شرکت های بیمه 

سودآوری بالا دارند و همپای بانک ها سود می دهند.
سلیمانی اظهار داشت: تا سال ۵۹ ضریب نفوذ بیمه نیم درصد 

بوده که پارسال به ۲.۳ درصد رسید.
*بخشودگیجرایمبیمهایبهمناسبتدههفجر

رییس کل بیمه مرکزی از اجرای طرح بخشودگی جرایم بیمه 
شخص ثالث دارندگان وسایل نقلیه موتوری در دهه فجر خبر داد.

وی گفت: تا ۳۰ بهمن ماه، دارندگان وسایل نقلیه ای که فاقد 
بیمه نامه هستند می توانند با خرید بیمه نامه از بخشودگی مربوط 

به تاخیر در تهیه بیمه نامه برخوردار شوند.
وی افزود: این بخشودگی برای دارندگان موتور سیکلت ها و 

ادوات کشاورزی به مدت ۶ ماه ادامه دارد.
سلیمانی همچنین گفت: به مناسبت دهه فجر بیمه گذاران می 
توانند از طریق سامانه گویای تلفنی ۱۲۳۴۲ از نرخ حق بیمه نامه 

شخص ثالث خودروی خود با خبر شوند.

رئیس کل بیمه مرکزی خبر داد:

تعییننرخهایکفوسقفبرایبیمهتکمیلی
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بهدادسلیمی:

 پاداش تیم ملی فوتبال مساوی بودجه ۲ سال 
وزنه برداری است

 
ایران  برداری  وزنه  پیشین  پوش  ملی 
گفت: پاداشی که تیم ملی فوتبال ایران 
مساوی  گرفت  آسیا  ملت های  جام  در 
وزنه  فدراسیون  نیم  و  سال   ۲ بودجه 

برداری است.
بهداد سلیمی چند روز پیش با انتشار 
پستی در فضای مجازی به شدت علیه 
پاداش ملی پوشان فوتبال انتقاد کرد. این 
انتقاد، واکنش تند بازیکنان تیم ملی را 
در پی داشت و باعث ایجاد درگیری های 
رسانه ای بین ورزشکاران شد؛ تا جایی 
که حتی محمدرضا داورزنی معاون وزیر 

ورزش به آن ورود کرد.
سلیمی در این خصوص در گفتگو با رادیو تهران گفت: چند سال است تمام رشته های 
انفرادی از تبعیضی که بین فوتبال و آنها است، رنج و عذاب می کشند. یکطرف ورزش 
برد و یکطرف آن باخت است. از باخت تیم ملی در جام ملت های آسیا ناراحت شدم 
ولی یک میلیون دلار پاداش برای بردهای بی اهمیت ناراحت کننده بود در حالی که 
برای سایر ورزشکاران این پاداش ها نیست. برای همین تصمیم گرفتم سکوتم را بشکنم. 
اظهارنظر من فنی نبود و صرفا به خاطر تبعیض بین ورزشکاران بود که دارد آنها را اذیت 

می کند.
وی افزود: سال ۲۰۱۶ وقتی انگلیس نتوانست برای چهارمین بار پیاپی در المپیک در 
وزنه برداری مدال بگیرد، از کارشناسان نظر خواهی کردند که نمی توانند در این رشته 
موفق باشند و بودجه را به حداقل کاهش دادند. بعد از ۴۳ سال فرصتی که به فوتبال 
داده شد وقتش رسیده که این فاصله و تبعیض کمتر و رسیدگی به ورزشکاران انفرادی 

بیشتر شود تا آنها دغدغه ای نداشته باشند.
ملی پوش پیشین وزنه برداری تصریح کرد: فاصله بین ورزشکاران باید کمتر شود. در 
رشته هایی مثل کشتی و وزنه برداری قهرمانان المپیک و جهان دارند به سختی زندگی 
خود را می گذرانند. قبل از بازی های آسیایی به آقای سلطانی فر وزیر ورزش گفتم 
تجهیزاتی که داریم با آن کار می کنیم قبل از المپیک سیدنی وارد ایران شده است. این 
تجهیزات برای ۱۹ سال پیش است و ملی پوشان را اذیت می کند که ریسک تمرین با آن 
بالا است. اینها حقایقی است که گفته می شود. شاید حقیقت به مذاق خیلی ها خوش 

نیاید ولی واقعیت تغییر نمی کند.
سلیمی در خصوص اینکه آیا مسئولان ورزش به صحبت هایش واکنش نشان دادند 
یا خیر؟ تصریح کرد: یکسری مسئولان ورزش تماس گرفتند و خواستند که اظهارنظرها 
کمتر شود. بعد از بیانیه فوتبالیست ها صحبت و جواب داشتم ولی صلاح دانستم بیش 

از این ادامه ندهم.
وی درباره اینکه ملی پوشان تاکید کرده بودند سلیمی حتی زمانی که مدال نگرفته بود 
از کمیته ملی المپیک پاداش گرفته بود، تصریح کرد: آن پاداش من بعد از المپیک ریو 
مصوبه کمیته ملی المپیک و به خاطر رکوردشکنی در حرکت یکضرب بود. آن پاداش 

مدال نبوده که بخواهد ناحق باشد.
ملی پوش پیشین وزنه برداری تاکید کرد: ناداوری علیه من را تمام دنیا دیدند. بعد 
از اعتراضاتی که در المپیک ریو انجام شد، نامه ای به فدراسیون وزنه برداری داده شد 
که اگر شما از فدراسیون جهانی عذرخواهی نکنید فدراسیون و ورزشکار شما را محروم 

می کنیم. آنجا یک عذرخواهی کتبی نوشتیم تا محرومیتی دامن فدراسیون را نگیرد.
ملی پوش پیشین وزنه برداری در خصوص اینکه بهتر بود این صحبت ها را در فضای 
مجازی مطرح نمی کرد و به جای آن در جلسه با مسئولان چنین حرفهایی می زد، 
گفت: این صحبت ها بارها در جلسه با مقامات انجام شده است ولی به گوش کسی 
نرسیده است. فضای مجازی یک حُسن دارد. ما مستقیم با مردم در ارتباط هستیم و 
نتیجه اش بهتر می شود. مردم می توانند خودشان قضاوت کنند. اگر جلسه با مقامات 

بود، شاید این بازتابی که الان بین مردم وجود دارد، نبود.
سلیمی ادامه داد: از کاری که کرده ام )انتشار بیانیه( دفاع می کنم. البته در عصبانیت 
چند کلمه ای گفتم که در شان من و مردم نبود و به خاطرش عذرخواهی کردم ولی 
اصل موضوع و حرف پابرجاست. از ورزشکارانی که از من حمایت کردند تشکر می کنم.
وی تاکید کرد: حرف من این است که اختلافات و فاصله را بین ورزشکاران کم کنیم. 
همین پاداش ۱۲ میلیارد تومانی که برای برد تیم ملی در جام ملت ها در نظر گرفتند 
مساوی بودجه دو سال و نیم فدراسیون وزنه برداری با این همه ورزشکار و مدال است. 
وزنه برداری نهایتا سالی ۵ میلیارد بودجه دارد ولی برای چند برد تیم ملی ۱۲ میلیارد 
تومان پاداش دادند. ملی پوش پیشین وزنه برداری در خصوص اینکه علی کفاشیان 
نایب رئیس فدراسیون فوتبال اعلام کرده تیم ملی برای این فدراسیون درآمدزایی کرده 
است، گفت: درآمدزایی کرده است ولی مدال ندارند. هدف از ورزش قهرمانی کسب 

مدال و بالابردن پرچم است.

VAR آمد، اعتراض ها را کم کنید

جام ملت ها برای لیگ درس عبرت شود
با اضافه شدن کمک داور ویدیویی به لیگ برتر که البته فعلا به صورت آفلاین است، 
اعتراض ها به داور می تواند کم تر شود تا قصه جام ملت ها و بر باد رفتن رویای یک ملت 
تکرار نشود؛ هم چنین لیگ ایران علاوه بر کم شدن حاشیه هایش، می تواند قدمی را هم 

به سوی حرفه ای بودن بردارد.
به گزارش ایسنا، قطار لیگ برتر پس از استراحتی طولانی امروز وارد ایستگاه شانزدهم 
می شود تا لیگ هجدهم دوباره چالش های مختلف و متفاوت خود را از سر بگیرد. 
چالش هایی که از اعتراض های مختلف به داوری گرفته تا اختلاف نظر مربیان لیگ 

برتری و جنگ برای کسب قهرمانی هجدهمین دوره لیگ برتر.
مهم ترین چالش نیم فصل نخست لیگ هجدهم بحث داوری و اشتباه های متعدد 
داوری بود که به طبع آن اعتراض های زیادی نیز از سوی تیم های لیگ برتر صورت 
می گرفت. این اعتراض ها به حدی بود که بعضی از مربیان باسابقه لیگ برتری با لحن 
شدیدی علیه داورهای مختلف حتی داوری که رده بندی جام جهانی را سوت زده است، 
صحبت می کردند. اعتراض هایی که به نظر می رسید بهانه خوبی برای نتیجه نگرفتن 
تیم ها است و می توان با سیاه نمایی و پرخاش جهت پرچم زدن داورها را کمی تغییر داد.
داد و فریاد بلند بر سر داور بعد از هر سوت عادت هر بازیکن ایرانی شده است و حتی 
از باتجربه های تیم های ملی و باشگاهی نیز سردمداران این اعتراض های  بسیاری 
بیهوده می شوند. عادتی که چه در لیگ برتر چه در مسابقات مهم بین المللی مثل جام 
ملت ها و لیگ قهرمانان آسیا به ضرر ما شده است. نمونه باشگاهی آن پرخاش سیامک 
نعمتی در دیدار رفت پرسپولیس برابر کاشیما بود که به نوعی شانس بازگشت پرسپولیس 

را کم کرد و دست این تیم را باز هم از فتح لیگ قهرمانان آسیا خالی گذاشت.
اعتراض های مختلف به داور برای هر تصمیمی برای ما خاطره خوشی از جام ملت های 
آسیا باقی نگذاشت و به حقیقت پیوستن رؤیای ۴۳ ساله به طلسم ۴۷ ساله تبدیل شد. 
جایی که پس از برخورد مدافع تیم ملی با بازیکن ژاپن، کاپیتان های سوم و چهارم تیم به 
همراه رامین رضائیان و مرتضی پورعلی گنجی که سابقه حضور در یک جام جهانی و جام 
ملت ها را داشتند، بی خیال بازی می شوند تا شاید بتوانند کارت زردی را برای مهاجم 
حریف بخرند اما این عادت بد باعث شد رؤیای ۸۰ میلیون نفر و یک ملت تحقق پیدا 
نکند تا آن ضربان قلب از کار بایستد.  حالا اما وقت یاد گرفتن و کنار گذاشتن این اخلاق 
بد است. آموزش ها داده شده، کلاس ها و جلسات برگزار شده، زیان ها یادآوری شده و 
حالا وقت برداشت است. زمان حرکت به سمت حرفه ای بودن و فرار از اخلاق بدی که 
یقه بسیاری از بازیکنان و مربیان را گرفته است. اخلاقی که لیگ و تیم های ایرانی را از 
حرفه ای بودن دور کرده و پرخاش را بخشی از خلق  و خوی بازیکنان کرده است. آغاز 
نیم فصل دوم می تواند تمرین خوبی باشد تا همه یاد بگیرند اعتراض را کنار بگذارند و از 
فینال لیگ قهرمانان و جام ملت های درس عبرت بگیرند؛ درسی که شاید در جام بعدی 
به درد تیم ملی بخورد و طلسم ۴۷ ساله بشکند تا ضربان قلب یک ملت دوباره احیا شود.

با بیان "همه انتظار داشتند ایران قهرمان شود"

تمجید سرمربی قطر از کی روش و تیم ملی ایران
فلیکس سانچس از سرمربی پیشین تیم ملی فوتبال ایران تمجید و او را فوق العاده 

عنوان کرد.
فلیکس سانچس، سرمربی تیم ملی فوتبال قطر که توانست با این تیم برای نخستین 
بار فاتح جام ملت های آسیا شود با رادیو "کاراکول" کلمبیا مصاحبه کرد. سرمربی 

اسپانیایی درباره قطر، تیم ملی کلمبیا و کارلوس کی روش صحبت کرد.
سانچس در ادامه به کارلوس کی روش، سرمربی پیشین تیم ملی ایران که قرار است 
در آینده ای نزدیک هدایت تیم ملی کلمبیا را بر عهده بگیرد، اشاره کرد و گفت : پیش 
از شروع جام ملت های آسیا در یک بازی دوستانه برابر ایران قرار گرفتیم. شانس این را 
داشتم که قبل از بازی چند دقیقه با کی روش صحبت کنم. او یک انسان فوق العاده ای 

است و به عنوان سرمربی و عملکردی که وی در ایران داشت، عالی بوده است.
سرمربی تیم ملی قطر در ادامه افزود: او توانست در رنکینگ فیفا ایران را بهترین تیم 
آسیا کند. تیم کی روش جام جهانی فوق العاده ای را تجربه کرد. آن ها پا به پای تیم هایی 
هم چون پرتغال و اسپانیا رقابت کردند و بد شانس بودند که نتوانستند بیش از آن به 
رقابت بپردازند و از گروه خود صعود کنند. این سرمربی اسپانیایی در پایان، گفت : در 
جام ملت های آسیا، همه انتظار داشتند که تیم ملی ایران به قهرمانی برسد و این جام را 
فتح کند. این تیم دقایق بدی را تنها مقابل ژاپن داشت که منجر به شکست شان شد. از 
طرفی ژاپن نیز تیم مستعدی است. با این حال ایران تیم جنگنده و خیلی با منظمی بود 
که می دانست چگونه بازی کند. بازیکنان این تیم مدت ها در کنار هم بازی کرده بودند و 

ایده های مشخصی داشتند. ایران تیم سر سختی بود و شکست آن ها دشوار.

علی دایی: آقای ناظمی چه کاره ی فوتبال هستید؟ 

فوتبالمدیرعاقلمیخواهد
علی دایی با انتقاد شدید از اظهارنظر مدیر روابط عمومی 
وزارت ورزش درباره گزینه های جانشینی کی روش تاکید کرد 
که این فرد اجازه دخالت در فوتبال را ندارد. او هم چنین شیوه 
خداحافظی با مربی پرتغالی تیم ملی را خلاف فرهنگ ایرانی 
خواند و گفت که اگر ایران در جام ملت ها قهرمان می شد حتما 

علم فوتبال و مدیریت زیر سوال می رفت.
علی دایی در گفت وگو با ایسنا درباره مشکلات تیم سایپا در 
راه لیگ قهرمانان آسیا، حواشی پس از حذف تیم ملی از جام 
ملت ها و گزینه های مطرح درباره جانشینی کی روش سخن 
گفت. او به شدت به اظهارنظرهای مدیر روابط عمومی وزارت 
ورزش درباره تیم ملی و سرمربی آینده آن تاخت و این موضوع 

را دخالت آشکار دولت در فوتبال دانست.
متن کامل این گفت وگو را در ادامه می خوانید:

* ابتدا درباره شرایط تیم فوتبال سایپا صحبت کنید، 
فردا باید برابر سپیدرود رشت به میدان بروید، این دیدار 

را چطور ارزیابی می کنید؟
بازی سختی پیش رو داریم چرا که سپیدرود در نیم فصل 
جذب  را  خوبی  بازیکنان  و  کند  تقویت  را  خودش  توانسته 
پرسپولیس هم نشان دادند  برابر  آنها در دیدار  کرده است. 
که تیم بسیار خوبی هستند. بنابراین فکر می کنم فردا بازی 
بسیار سختی برای هر دو تیم باشد. ما بعد از بازی در جام 
حذفی تمرینات خودمان را به خوبی انجام دادیم اما متأسفانه 
نتوانستیم بازیکنان مد نظرمان را جذب کنیم و تیم خوبی 
ببندیم. الان هم که باید با اتوبوس به رشت سفر کنیم چون پول 

کافی برای تهیه بلیت نداشتیم.
تقویت نشده  نیم فصل خوب  برای  تیم شما  * ظاهراً 
است. با این شرایط چه برنامه ای برای نیم فصل دوم و 

حضور در لیگ قهرمانان آسیا دارید؟
متأسفانه نتوانستیم بازیکنان مد نظرمان را جذب کنیم. البته 
به غیر از بازیکن، اولین مسئله برای یک تیم زمین تمرین است 
که ما آن را هم در اختیار نداریم. در این زمینه کم و کاستی 
وجود دارد. خیلی درخواست دادیم که مشکلاتمان برطرف 

شود اما تا به امروز حل نشده است.
* پس با این شرایط تیم خوبی را نبسته اید و نگرانی ها 

برای لیگ قهرمانان آسیا بیشتر می شود.
ما خودمان بیشتر از همه نگرانیم اما چاره ای هم نداریم. 
وقتی باشگاه نمی تواند پول کافی به بازیکن بدهد و نمی تواند 

بازیکن مد نظر ما را جذب کند کاری از دستمان بر نمی آید.
* با این شرایط آینده تیم تان در آسیا را چطور می بینید؟

کار برایمان بسیار سخت است همه خودشان را آماده کرده اند 
و رقبا هم با قدرت در لیگ قهرمانان آسیا حاضر می شوند اما 
ما متأسفانه با وجود اینکه می دانیم نقاط ضعف نام کجاست اما 
نتوانستیم آنها را ترمیم کنیم. با همه این شرایط مطمئناً همه 
توان مان را برای بازی ها می گذاریم تا بهترین نتیجه ممکن را 

بگیریم.
* این روزها شایعات زیادی پیرامون شما و تیم ملی مطرح 
است. حتی مهدی تاج گفت که مذاکراتی با شما برای 
حضور در تیم ملی فوتبال انجام داده است آیا این مسئله 

را تأیید می کنید.
نه من هیچ صحبتی با هیچ کس برای تیم ملی فوتبال انجام 

ندادم.
* اگر پیشنهاد رسمی به شما داده شود آیا روی آن فکر 

می کنید؟
فعلًا هیچ پیشنهادی مطرح نشده و من سرمربی سایپا هستم 

و تمرکزم روی تیم خودم است.
* کارلوس کی روش ۸ سال در فوتبال ایران کار کرد و در 
نهایت رفت. به نظر شما در حال حاضر کارلوس کی روش 

بیشتر از این جدایی زیان خواهد دید یا فوتبال ایران؟
فوتبال ما خیلی وقت است که در مسیر سرازیری قرار دارد 
و زیان می کند وقتی ما امکانات اولیه را نداریم و در مملکت ما 
کاری برای زیرساخت ها انجام نمی شود و باشگاه ها هم توان 
مالی کافی را ندارند و سطح لیگ مان دائماً پایین تر می آید چه 
کار می توانیم انجام بدهیم. کی روش هشت سال در فوتبال 
ایران زحمت کشید و بدون اینکه از او تشکر کنیم از فوتبال 
ایران رفت. به نظر من باید برای زحماتی که در فوتبال ایران 
کشیده بود حداقل یک مراسم بدرقه می گرفتیم و از او تشکر 
می کردیم نه اینکه همین طوری به ایران بیاید و در ادامه ایران 

را ترک کند. ما چنین آدم هایی نیستم و فرهنگ غنی داریم.
* بعد از باخت مقابل ژاپن حملات زیادی به کی روش 
شد، خیلی ها می گفتند او باید تیم ملی فوتبال ایران را 

قهرمان می کرد. شما با این نظرها موافقید؟
ببخشید من از شما سوال دارم، پیش از آقای کی روش ما 
کی قهرمان آسیا شدیم؟ چند جام به دست آورده ایم؟ شما 
انتظار داشتید کی روش ایران را در جام جهانی قهرمان کند یا 
اینکه فکر می کردید به راحتی در جام ملت های آسیا قهرمان 
می شویم. من با قطعیت می گویم اگر ما در جام ملت های آسیا 
هم قهرمان می شدیم تمام علم و دانش و مدیریت در فوتبال 
زیر سوال می رفت. ما حداقل امسال با کی روش به جمع چهار 
تیم برتر آسیا صعود کردیم. خاطرتان هست آخرین بار کی به 
جمع چهار تیم برتر رسیدیم؟ ۱۵ سال پیش بود در دوره های 
بعدی که اصلًا بالا نیامدیم. پس چطور انتظار دارید کی روش 

به راحتی تیم را قهرمان کند. برخی دوستان که انتظار داشتند 
آیا واقعاً  کی روش تیم ملی را در جام جهانی قهرمان کند؟ 

می توانستیم در جام جهانی قهرمان شویم؟
* آنقدر انتظارها از تیم بالا بود که همه می خواستند تیم 

ملی قهرمان شود.
باید امکانات لازم را هم  انتظار قهرمانی دارید  وقتی شما 
فراهم کنید. باید برنامه های آماده سازی سرمربی را مو به مو 
اجرا کنید. بروید و ببینید فوتبال ما در آسیا از نظر امکانات 

کجاست؟ و بعد درباره قهرمانی در آسیا صحبت کنید.
* پس شما فکر می کنید پس از شکست برابر ژاپن نسبت 

به کی روش بی رحمی شد؟
ما متأسفانه نه تنها با کی روش بلکه با مربیان دیگر هم چنین 
کاری کردیم. الان شرایطی داریم که فکر می کنم فوتبال ما 
آنقدر پول ندارد که بخواهد قراردادهایی نظیر قرارداد آقای 
کی روش و یا مربیان بزرگ تر از آن را بپردازد. به همین خاطر فکر 
می کنم فدراسیون هم بدش نمی آمد کی روش را به راحتی کنار 
بگذارد اما باید بدانید کی روش مربی سطح بالایی بود که در دو 
دوره متوالی ایران را به جام جهانی برد که در تاریخ فوتبال ایران 

بی سابقه بود. به همین خاطر باید قدردان کی روش باشیم.
* قبل از جام ملت های آسیا انتقادات زیادی به عملکرد 
کارلوس کی روش می شد و خود شما گفته بودید شاید آنها 
به نیمکت تیم ملی نظر دارند. آیا الان هم همین نگاه را 

نسبت به منتقدان تیم ملی دارید؟
اگر درست نگاه کنید ما واقعاً نمی توانیم از نظر فنی ایرادی 
به کی روش بگیریم. شاید از نظر فنی من بگویم در فلان بازی 
فلان کار نباید انجام می شد اما صحبت کردن بعد از بازی بسیار 
راحت است. بعد از بازی با ژاپن من به راحتی می توانم بگویم 
فلان بازیکن نباید بازی می کرد و یا فلان تاکتیک تیم نباید اجرا 
می شد اما من در کنار تیم نیستم که بخواهم قبل از مسابقه نظر 

بدهم. می خواهم بگویم شما بعد از اینکه یک بازی را ببینید 
خیلی مسائل را می توانید مطرح کنید اما مهم این است که 
قبل از آن مسابقه نظر درستی داشته باشید. مطمئناً ایراداتی 
وجود داشته که بعد از بازی با ژاپن همه کارشناسان درباره آن 

صحبت کرده اند.
به  و مورینیو روزی  به نظر شما کلینزمن، زیدان  آیا   *

فوتبال ایران می آیند؟
با چه امکاناتی می خواهید این مربیان را بیاورید؟ متأسفم 
که آقای مازیار ناظمی درباره این مسائل صحبت می کند. او 
در وزارت ورزش است و این وزارتخانه هیچ ارتباطی به فوتبال 
ندارد. صحبت های ناظمی دخالت دولت در فدراسیون فوتبال 
آقای  بلکه  او  تنها  نه  دارد.  مغایرت  فیفا  قوانین  با  که  است 
تیم ملی  انتخاب سرمربی  سلطانی فر هم نمی تواند درباره 
اظهار نظر کند. تنها مرجعی که می تواند درباره سرمربی تیم 
ملی تصمیم بگیرد فدراسیون فوتبال است و یا نهایتاً هیأت 

رئیسه فدراسیون فوتبال می تواند درباره آن نظر بدهد.
درباره اسم هایی هم که گفتید باید بگویم سنگ بزرگ علامت 
نزدن است. شما فکر می کنید زیدان که رئال مادرید را رها کرده 
به ایران می آید یا کلینزمن به ایران می آید؟ من که چشمم 
آب نمی خورد. ای کاش ما با افکار مردم بازی نکنیم و با آنها 
صادق باشیم. اگر مبلغ قرارداد آقای کی روش سنگین بود 
و در پرداخت آن مشکل داشتیم چطور می توانید یک مربی 
بزرگ تر با دستمزد بیشتر بیاورید. شما فکر می کنید این مربیان 
با ۱۰۰ هزار دلار و یا ۲۰۰ هزار دلار به فوتبال ایران می آیند. 
شما از آقای ناظمی بپرسید مورینیو در منچستر یونایتد چقدر 
حقوق می گرفت؟ یا بپرسید قرارداد زیدان چقدر بود؟ شما فکر 
می کنید آنها انگلیس و اسپانیا، آلمان و آمریکا را رها می کنند و 
با این شرایط و امکاناتی که نداریم به ایران می آیند و در اینجا کار 
می کنند؟ شرایط ایران متأسفانه سخت تر از کشورهای دیگر 
است و به همین خاطر مربیان بزرگ اگر بخواهند در فوتبال 
ایران با این شرایط کار کنند یک و نیم یا دو برابر دستمزدشان 
را  پول  این  می توانیم  ما  چگونه  می کنند.  طلب  را  اروپا  در 
پرداخت کنیم؟ آقای ناظمی من از شما یک سوال دارم، شما 
در فدراسیون فوتبال چه سمتی دارید؟ وقتی در فدراسیون 
فوتبال سمتی ندارید بهتر است درباره وزارت ورزش صحبت 
کنید که در آنجا سمت دارید. فیفا دخالت دولت در فوتبال را 

ممنوع کرده است.
آیا  ایران  فوتبال  از اسطوره های  به عنوان یکی  * شما 

توصیه ای به فدراسیون فوتبال ایران دارید؟
ان شاءلله که بتوانند تصمیم درستی بگیرند. ما زمان کافی در 
اختیار داریم و نباید این زمان را از دست بدهیم. باید به فکر 
تیم ملی و انتخاب مربی خوبی برای تیم ملی باشند تا از حالا 
خودمان را برای مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر آماده کنیم. 

الان بهترین زمان است که خودمان را بازسازی کنیم.
* بازنشستگان از فدراسیون فوتبال جدا نشدند. نظر 

شما درباره این مسائل چیست؟
ندارم  بازنشستگان اطلاعی  قوانین  و  قانون  از  من خیلی 
و دوست ندارم به این مسائل ورود کنم و صحبت کنم اما ما 
باید در فوتبال مان به دنبال مدیر باشیم و کسی را بیاوریم که با 
تلاش درست فوتبال ما را سر و سامان بدهد. باید دنبال فردی 
باشیم که عاشق خدمت کردن باشد و از یک عقل و برنامه هم 

برخوردار باشد.

مهاجم تیم فوتبال پرسپولیس گفت: بازیکنان خیلی خوبی به ما اضافه شدند اما این را 
می دانیم که نیم فصل خیلی سختی در انتظار ما خواهد بود.

 علی علیپور در گفت وگویی ، در خصوص وضعیت تیم فوتبال پرسپولیس، بازی با پدیده، 
شانس دعوت به تیم ملی فوتبال صحبت هایی کرد که در زیر می خوانید:

*نیم فصل دوم لیگ برتر از دو روز دیگر به صورت رسمی برای پرسپولیس آغاز 
می شود. وضعیت تیم را چطور می بینی؟

خدا را شکر که شرایط تیم و خودم خیلی خوب هستیم. ما یک اردوی خیلی خوب در قطر 
برگزار کردیم و نهایت استفاده را بردیم. الان برای بازی با پدیده آماده می شویم اما قبل از آن 
یک برد خوب مقابل سپیدرود از جام حذفی به دست آوردیم و در حال حاضر با شرایط خوبی 

آماده بازی روز چهارشنبه با پدیده می شویم. 
*پدیده تا اینجای لیگ عملکرد خوبی داشته است. نظرت در این باره چیست؟

پدیده واقعاً تیم خوبی است و شرایط خیلی خوبی هم در جدول دارد. پدیده به دنبال 
قهرمانی و حتی کسب سهمیه آسیایی است و تا اینجای لیگ هم که دیدیم در بالای جدول 
حضور دارد اما به هر حال ما پرسپولیس هستیم و می دانیم که یک نیم فصل سخت در انتظار 
ما خواهد بود. بدون شک تک تک بازی های ما یک فینال به حساب می آید و امیدوارم با 
حمایت هوادارانمان بتوانیم از این بازی ها سربلند بیرون بیاییم و هوادارانمان را خوشحال 

کنیم. 
*ماریوبودیمیر به عنوان جدید به پرسپولیس اضافه شده و می خواهیم نظر تو را در 

خصوص هم بازی جدیدت که مهاجم هم است بدانیم. 
بودیمیر بازیکن خیلی خوبی است که در تیم مطرحی مثل دیناموزاگرب بازی کرده و همه 
از سطح فنی بالای او صحبت می کنند. او یک بازیکن باکیفیت اروپایی است و بدون شک در 

نیم فصل دوم کمک زیادی به پرسپولیس خواهد کرد تا در روند نتیجه گیری موفق تر باشیم.
پس از کسب عنوان آقای گلی در فصل گذشته انتظار از تو بالاتر رفته و این فصل 
هم در کورس کسب عنوان آقای گلی هستی. فکر می کنی بتوانی باز هم این عنوان 

را تکرار کنی؟
به هر حال رسیدن به این موفقیت فردی نه تنها برای من بلکه برای هر بازیکنی خیلی مهم 
و با ارزش است اما اولویت برای من موفق شدن پرسپولیس است. ما نیم فصل دوم سختی 
داریم و باید همه تلاشمان را انجام دهیم تا بتوانیم موفق باشیم. بعد از آن باید به فکر رسیدن  
به موفقیت های فردی باشیم اما اولویت برای نه تنها من بلکه برای همه بازیکنان پرسپولیس 

رسیدن به موفقیت تیمی است. 
*حسین ماهینی در گفت وگویش با خبرگزاری فارس اعلام کرد که رقبای پرسپولیس 

هر کاری می کنند تا این تیم قهرمان لیگ ایران نشود نظر تو در این باره چیست؟
با حرف حسین ماهینی کاملًا موافقم چرا که همه تیم ها علاوه بر تلاش برای رسیدن به 
موفقیت مقابل ما کاملًا دفاعی هم بازی می کنند و این مسائل کار ما را سخت تر خواهد کرد 
اما یک چیزی را باید بگویم و آن این است که به هیچ عنوان به حواشی کاری نداریم و فقط کار 
خودمان را می کنیم. ما در زمین بازی باید تمرکزمان روی خودمان باشد و به دنبال موفقیت و 

خوشحال کردن هواداران خودمان هستیم. 
*جام ملت های آسیا تمام شد و در حالی که خیلی ها این شانس را برای تو قائل بودند 
که یکی از بازیکن حاضر در این مسابقات باشی اما کی روش روی نام تو خط قرمز 

کشید. افسوس از دست دادن این مسابقات را نمی خوری؟
همیشه یاد گرفته ام که افسوس خوردن هیچ فایده ای ندارد و فقط باید رو به جلو حرکت 
کرد. فکر کردن به گذشته هیچ سودی برای من نخواهد داشت اما هدف من رفتن و حرکت به 

سمت جلو است و همه تلاشم را می کنم تا بتوانم در آینده موفق باشم.
*با تغییر در کادر فنی تیم ملی چقدر شانس ملی پوش شدن را برای خودت قائل 

هستی؟
قبل از هر چیزی بای این را بگویم که من به عنوان یک بازیکن موظف هستم که تلاش کنم 
و در صورت تلاش کردن است که می توانم موفق شوم. باید با عملکرد خوب بتوانم هم در 

پرسپولیس موفق باشم و هم به تیم ملی دعوت شوم. 
*پنجره نقل و انتقالات پرسپولیس هم بالاخره باز شد و بازیکنان جدید به شما اضافه 

شدند. نظرت در خصوص این بازیکنان چیست؟ 
سروش رفیعی، مهدی شیری، مهدی ترابی، بودیمیر و ... همگی بازیکنان خوبی هستند 
که به ما اضافه شدند و با حضور آنها می توانیم عالی باشیم. مطمئناً نیم فصل خیلی خوبی در 

انتظار ما خواهد بود و تلاش خواهیم کرد تا انتظارات هوادارانمان را برآورده کنیم. 

آقای گلی مهم است اما اولویت برای من موفقیت تیم است

علیپور: نیم فصل سختی در انتظار پرسپولیس است

مدیرعامل باشگاه سپاهان گفت: نگرانی بابت قرارداد کی روش 
استنلی نداریم.

 مسعود تابش ، درخصوص شرایط تیم سپاهان در آ غاز نیم فصل 
دوم گفت: در نیم فصل اول با توجه به دگرگونی زیادی که در تیم 
داشتیم و با توجه به شرایط سخت اقتصادی، سعی کردیم تیم را 
جمع وجور کنیم. یک مر بی کاربلد انتخاب کردیم و بعد از                                                                                                                              آن                                                                                                                                                                                                                                                              دقیقا 
بر اساس نظرات سرمربی تیم را بستیم. امیر قلعه نویی در مورد 
کا در مسائل فنی تیم اختیار تام د ارد. خدا را شکر جواب گرفتیم و 
قهرمان نیم فصل شدیم، البته به این موضوع دل خوش نمی کنیم. 
من به یاد دارم که بعضی از                                                                                                                              تیم ها قهرمان نیم فصل شدند ا ما در 
پایان فصل به لیگ پایین تر سقوط کردند، با این حال قهرمانی در 

نیم فصل یک انگیزه بر ا ی بازیکنان تیم به حساب می آید. تابش 
بر ا ی کسب مقام د ارد،  ادامه گفت:  سپاهان شرایط خوبی  در 
همان طور که گفتم با هماهنگی کامل و با نظر کا در فنی و سرمربی 
نسبت به ترمیم و تقویت تیم اقدام کردیم، به هر حال ممکن است 
هر تیمی در طول نیم فصل به شرایطی برسد که احساس کند 

حتی بهترین بازیکنش را هم باید جابجا کند.
تیم در  این  ابتدایی  بازی  مدیرعامل سپاهان در خصوص دو 
نیم فصل دوم گفت: کی روش استنلی را در بازی با صنعت نفت 
در اختیار نداریم، او با آن                                                                                                                                                                                                                                                              کارت قرمز تنها یک جلسه محروم نشد 
و یک جلسه مضاعف هم جریمه شد. ما در مورد اخراج او اعتراض 
داشتیم ؛ چراکه یک خطای بی مورد از                                                                                                                              او گرفته شد. با این حال 

با توجه به نفراتی که به تیم اضافه شدند جایگزین های خیلی 
خوبی بر ا ی او داریم. در بازی دوم با سپیدرود هم تا این لحظه به 
ما اعلام شده بدون تماشاگر برگزار می شو د که امیدوارم در این 
تصمیم تجدیدنظر کنند. به هر حال ما نیم فصل دوم را با قدرت 
شروع می کنیم، با توکل به خدا،  درایت کا در فنی و تلاش بازیکنان 
ان شاءالله بتوانیم شرایط خوبی در آ خر فصل داشته با شیم. و ی در 
خصوص عملکرد باشگاه در فصل نقل و انتقالات زمستانی گفت: 
صد درصد راضی هستم،  با نظرات سرمربی اقدام به جذب بازیکن 
کردیم، خدا را شکر نظرات کا در فنی برآورده شد. نفرات مورد نیاز 
جذ ب شدند و ان شاءالله در نیم فصل دوم قوی تر از                                                                                                                              نیم فصل اول 
ظاهر می شویم. من ۷۰ تیم دارم و به صورت تنگاتنگ با همه 

تیم های باشگاه در ارتباط هستم. به نظارت میدانی اعتقاد دارم 
و مدیری نیستم که فقط در دفترم بنشینم. تابش در مورد این که 
استقلالی ها به قرارداد کی روش استنلی اعتراض دارند و او را با 
قرارداد پاتوسی بازیکن جدید این تیم مقایسه می کنند، گفت: 
فدراسیون ما و اهالی فوتبالمان استنلی را در دو سال اخیر رصد 
کر د ه اند و همه شرایطش را دیده ایم. او اکثر هفته ها جزو منتخبین 
لیگ برتر بوده است. به نظرم قوانین بر ا ی این است که بازیکن 
ضعیفی به لیگ ما نیاید. استنلی ثابت شده است. ا گر همین الان 
او را آزاد کنم، هر ۱۵ تیم لیگ برتر با رقم های خیلی بالا خواهان 
او هستند. باشگاه استقلال، باشگاه بزرگی است. آقای فتحی 
حقوق دان هستند و بعید می دانم دنبال چنین مسائلی باشند. 
کی روش استنلی یک سال و نیم است در ایران بازی می کند. 
قرارداد او ثبت و کارت بازی او صا در شده و ما اصلا نگران این 

موضوع نیستیم.

مدیرعامل باشگاه سپاهان :
نگرانی بابت قرارداد کی روش استنلی نداریم 

 قهرمانی وزنه برداری جهان و المپیک معتقد است تا زمانی که وزنه 
می زند و توان ثبت بهترین رکوردها را دارد کسی حق ندارد او را از حضور 

در مسابقات منع کند.
کیانوش رستمی ظهر دیروز در حاشیه اردوی تیم ملی وزنه برداری در 
جمع خبرنگاران گفت: بدون داشتن مربی در مسابقات گذشته شرایط 
خوبی نداشتم چون کسی نتوانست به من کمک کند در حالی که باید 
یک مربی خارجی حرفه ای را در کنارم داشتم تا مرا به حرفه ای ترین 
حالت به مسابقات برساند. البته منظور من از این کار این بود که همه 
دنیا متوجه شوند وزنه برداران ایرانی آنقدر توانایی دارند که می توانند در 

بهترین شرایط قرار گیرند.
شرایط  آن  در  گفت:  نیز  خود  انفرادی  تمرینات  خصوص  در  وی 
هیچکس را محرم رازم نمی دانم و فقط برادرم به عنوان نخستین مربی  در 
کنارم است که با دل و جان برای من کار می کند. با همین روند امیدوارم 

بتوانم در المپیک ۲۰۲۰ توکیو برای ایران افتخارآفرینی کنم.
قهرمان وزنه برداری جهان و المپیک در واکنش به برخی انتقادات 
به  گفت: برخی اصرار دارند من نمی توانم در مسابقات شرکت کنم 
همین دلیل ثابت می کنم تا زمانی که وزنه می زنم و بهترین رکوردها را 
جابجا می کنم، کسی حق ندارد بگوید به مسابقات نروم. ضمنا در ۴ ماه 

گذشته با هزینه شخصی تمرین کردم و هیچ کمکی به من نشده است.
وی با اشاره به اینکه مربیان تیم ملی همگی عملکرد خوبی دارند و 
قابل احترام هستند، ادامه داد: برای تمامی مربیان ارزش و احترام قایل 
هستم، باید این نکته را در نظر داشت که هر کسی احتیاج به شرایط 

مدرن تری دارد که بتواند خیلی بهتر برنامه های خود را پیش ببرد.

رستمی در پایان در خصوص تغییر وزنش نیز گفت: هیچگاه نباید 
ناامید شویم . شرایط واقعا سخت از است به ویژه برای کسی که سال ها 
وزنه زده و تقریبا در آخر روزهای ورزش قهرمانی خود قرار دارد. البته 
نظر غیرکارشناسانه  اظهار  وزنه  تغییر  به کسانی که در خصوص  باید 
می کنند، بگویم که اگر حرف نزنند بهتر است!  من ۵ مدال جهانی و 
۲ مدال المپیک دارم که فکر نمی کنم افتخارات کمی باشد و نباید این 
موفقیت ها فراموش شود. آنچه مسلم است سعی می کنم بهترین تصمیم 

و اقدامات را برای رسیدن به اهدافم انجام دهم.

سعید  امیدوارم  گفت:  برداری  وزنه  ملی  تیم  سرمربی 
علی حسینی هر چه سریعتر به تمرینات تیم بازگردد تا از 

توانمندی های او بهره ببریم.
محمد حسین برخواه روز دوشنبه در حاشیه اردوی آماده 
سازی تیم ملی در جمع خبرنگاران گفت: این مرحله از اردو 
از ۲۸ دی آغاز شد و خوشبختانه با شرایط مناسبی کار را 

دنبال می کنیم. 
وی ادامه داد: اردوی تیم ملی در ابتدا با حضور ۱۲ نفر 
آغاز شد و پس از مسابقات قهرمانی کشور با ۱۷ ورزشکار کار 
را دنبال شد. تا یک ماه آینده جمعی از نفرات از اردو کنار 
می روند تا به ترکیب نهایی تیم ملی برای حضور در مسابقات 

قهرمانی آسیا چین برسیم. 
سرمربی تیم ملی وزنه برداری ایران در خصوص وضعیت 
ورزشکاران گفت: شرایط راضی کننده است و امیدوارم تا 
مسابقات جام فجر به شرایط ایده آل برسیم تا در مسابقات 

قهرمانی آسیا بهترین نتیجه را کسب کنیم.
وی در مورد مسابقات گزینشی انتخابی المپیک ۲۰۲۰ 
ورزشکاران  جدید  قوانین  اساس  بر  داشت:  اظهار  توکیو 
برای حضور در المپیک باید ۶ مسابقه گزینشی را پشت 
سر بگذارند و اکثر مدعیان این مسابقات در یک مسابقه 
گزینشی شرکت کردند. جام فجر و مسابقات قهرمانی آسیا 
هر دو گزینشی المپیک هستند و امیدوارم در آنها نتیجه قابل 

قبولی کسب کنیم. 

تایلند برگزار  تا پیکار های جهانی که در  برخواه افزود: 
خواهد شد ورزشکاران ما در سه مسابقه گزینشی شرکت 

می کنند.
سرمربی تیم ملی وزنه برداری ایران در خصوص وضعیت 
با  را  خود  های  برنامه  رستمی  گفت:  رستمی،  کیانوش 
فدراسیون هماهنگ کرده و قرار است در جام پادشاهی 

تایلند شرکت کند.
مراحل  از  یکی  عنوان  به  فجر  جام  میزبان  گفت:  وی 
گزینشی المپیک هستیم و منطقی است که ورزشکاران 
در این رقابت ها حاضر شوند و سپس راهی قهرمانی آسیا 
ایران در خصوص  برداری  تیم ملی وزنه  شوند.  سرمربی 
شرکت نکردن سعید علی حسینی در اردو گفت: آنچه که 
وظیفه ما بوده انجام شده و او را برای قهرمانی جهان و اردوی 
فعلی دعوت کردیم. او ورزشکار با تجربه و تحصیلکرده ای 
است و حتما صلاح خود را بهتر می داند اما علاقه داریم او به 

عنوان نماینده ایران در اردو تیم ملی حاضر شود.
برخواه در خصوص اینکه آیا قرار است علی حسینی هم به 
صورت انفرادی تمرین کند؟ گفت: علی حسینی در زمان 
حضور در تمرینات با کادرفنی بسیار هماهنگ بود اما امروز 

در اردو نیست و از این مساله آگاه نیستیم.
برخواه در خصوص ترکیب تیم ملی برای حضور در جام 
فجر اظهار داشت: تا پایان هفته ترکیب نهایی تیم ملی اعلام 

خواهد شد اما علی حسینی در این اردو حاضر نیست.

کسی حق ندارد بگوید به مسابقات نروم؛

کیانوش رستمی: برخی منتقدان اگر حرف نزنند بهتر است!
سرمربی تیم ملی وزنه برداری: 

امیدوارم علی حسینی به تمرینات برگردد
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نانو کپسول های پلیمری محتوی مواد اکتان افزای بنزین با هدف بهسوزی بنزین برای 
نخستین بار در کشور توسط پژوهشگران دانشگاه حکیم سبزواری تولید شد.

به گزارش ایسنا، دکترفرزی عضو هیات علمی دانشکده مهندسی دانشگاه حکیم 
سبزواری در این خصوص گفت: تولید این نانو کپسول ها طی یک پروژه تحقیقاتی چهار 

ساله با هدف بهینه سازی مصرف سوخت برای نخستین بار در کشور صورت گرفت.
وی با تقدیر از حمایت های ریاست دانشگاه و نیز رییس دانشکده مهندسی دانشگاه 
حکیم سبزواری با اشاره به اینکه موضوع اکتان افزاها جهت بهسوزی بنزین در دستور 

کار وزارت نفت و سازمان بهینه سازی مصرف سوخت قرار دارد، گفت: در این پروژه۲ 
اکتان افزا که مشکلات عملیاتی و یا زیست محیطی داشتند در داخل پوسته ای از پلیمر 
در مقیاس نانو، طی فرآیند فوق پیشرفته کپسوله شدند و پایداری و کیفیت این کپسول ها 

در حفظ و نگهداشت این اکتان افزاها مورد بررسی قرار گرفت.
دکتر فرزی افزود: پس از اینکه در این مرحله از پژوهش نتایج مطلوبی حاصل شد، 

کپسول ها را وارد محیط بنزین کرده و عدد اکتان بنزین مورد بررسی قرارگرفت.
وی با اشاره به اینکه نتایج مطالعات در آزمون های تجربی و صنعتی نشان داد با 
افزایش یک درصد اکتان افزای کپسوله شده ۶ واحد عدد اکتان بنزین افزایش می یابد، 
خاطرنشان کرد: پس از اضافه شدن یک درصد اکتان افزای کپسوله شده عدد اکتان 
بنزین معمولی از ۸۷ به ۹۳ رسید که این بالا رفتن عدد اکتان بهسوزی بنزین و کاهش 
آلودگی ناشی از سوخت را به همراه دارد. عضو هیئت علمی دانشگاه حکیم سبزواری 
گفت: مشکلی که بنزین تولید شده در کشورمان دارد این است که حاوی مقداری آب 
است و این آب باعث می شود هنگامی که اتانول )به عنوان اکتان افزای بنزین( وارد بنزین 

می شود، جدایش فازی رخ داده و مشکلات عملیاتی متعددی را بوجود می آورد.
وی با تاکید براینکه درصدد ثبت اختراع این دستاورد هستیم، گفت: همچنین نتایج و 
دانش فنی این دستاورد فناورانه را به زودی در سطح ملی تدوین خواهیم کرد و آمادگی 

فروش دانش فنی در مقیاس صد تن در ماه را خواهیم داشت.

تولیدنانوکپسولهایپلیمریباهدفبهسوزیبنزین

مطالعه  در  آمریکا  بوستون"  "دانشگاه  پژوهشگران 
اخیرشان پروتئینی را کشف کرده اند که غیرفعال کردن آن 

می تواند سبب توقف تومور ملانوما باشد.
از  گروه  یک  گیزمگ،  از  نقل  به  و  ایسنا  گزارش  به 
پژوهشگران دانشکده پزشکی دانشگاه بوستون یک ژن را 
شناسایی کرده اند که غیرفعال کردن آن می تواند مانع از 

رشد تومور ملانوما شود.
سلول های  منشأ  با  تومور  به   )Melanoma(ملانوما
ملانین دار می گویند. این تومور بدخیم اصولًا یک تومور 
پوستی است. این نوع سرطان به سرعت می تواند در بدن 

گسترش پیدا کند.
و  فرابنفش  نور  معرض  در  مدت  طولانی  گرفتن  قرار 
مذکور  نورهای  است.  ملانوما  اصلی  علت  خورشید  نور 
را  پوستی  سلول های  در  موجود  دی.ان.ای  هنگامیکه 
تخریب می کند، می تواند بیان ژن را به گونه ای مختل کند 

که مجدداً رشد کنند.

جهش یک ژن شناخته شده به نام "NRAS" مسئول 
حدود یک چهارم موارد سرطان پوست است، اما در گذشته 
دانشمندان قادر به یافتن راهی برای غیرفعال کردن آن 
نبودند بنابراین در این مطالعه پژوهشگران به دنبال راهی 
را   NRAS که پروتئین هایی  دادن  قرار  مورد هدف  برای 

هدف قرار می دهند، بودند.
پیش از این مشخص نشده بود که کدام پروتئین ممکن 
است "NRAS" را فعال کند، اما پس از آزمایش برخی از 
می تواند   "STK۱۹" پروتئین  که  دریافتند  پژوهشگران 

"NRAS" را فعال کند.
نه تنها پژوهشگران طی این مطالعه کشف کردند که 
پروتئین "STK۱۹ " ژن" NRAS" را فعال می کند، آنها 
همچنین دریافتند که می توان این پروتئین را غیرفعال کرد.
پژوهشگران به همین منظور یک ترکیب دارویی را توسعه 

دادند که می تواند این پروتئین را غیرفعال کند.
این ترکیب دارویی بر روی حیوانات نیز مورد آزمایش قرار 

گرفت و عملکرد بسیار خوبی داشت و توانست "NRAS" را 
تقریباً غیرفعال کرده و از رشد تومور ملانوما جلوگیری کند.

این  که  است  این  بعدی  گام های  می گویند  محققان 
ترکیب دارویی را بر روی انسان ها نیز آزمایش کنند و هدف 

نهایی نیز، آماده شدن برای آزمایشات بالینی است.

محققان دانشگاه آکسفورد با انجام تحقیقی منحصر به فرد دریافتند که رنگ پوست و 
توسعه سیستم عصبی هیچ ارتباطی با یکدیگر ندارند.

به گزارش ایسنا و به نقل از وب سایت رسمی دانشگاه آکسفورد، محققان دانشگاه 
"آکسفورد" در آخرین یافته های خود که در پروژه "۲۱st-INTERGROWTH" انجام 

داده اند به اطلاعات جدیدی راجع به ارتباط رنگ پوست و توسعه نورون ها دست یافته اند.
محققان این پروژه ۱۳۰۷ کودک شهرنشین ۲ ساله که تغذیه خوبی دارند و مادران 
از  و  از چهار قاره مختلف  این کودکان  را مورد بررسی قرار دادند.  تحصیل کرده دارند 

کشورهای برزیل، هند، ایتالیا، کنیا و انگلستان بودند.
این کودکان از اوایل بارداری مادرانشان تا ۲ سالگی مورد بررسی قرار گرفتند.

نتایج این پژوهش نشان داد که تکامل سیستم عصبی انسان تحت تأثیر رنگ پوست قرار 
نمی گیرد و کمتر از ۱۰ درصد از تغییرات توسعه سیستم عصبی متعلق به ژن کودکان است 

و باقی عوامل محیطی است.
سرمایه گذاری این پروژه توسط "بنیاد بیل و مِلیندا گیتس" انجام شده است.

محققان آکسفورد با انجام این تحقیق دریافتند که زنان سالمی که در محیط های تمیز 
زندگی می کنند و مراقبت خوبی هم از آنها می شود، دارای فرزندانی خواهند شد که در رحم 

الگوهای رشد اسکلتی مشابه با مادر خود را دارند.
این تشابه الگوی رشد اسکلتی از ابتدای تولد آغاز می شود و تا دو سالگی ادامه دارد.

این تحقیق یک مجموعه منحصر به فرد از استانداردهای بین المللی نظارت بر رشد 
کودک است که با استانداردهای رشد "سازمان بهداشت جهانی")WHO( تطابق کامل 

دارد.
توانایی  به  توسعه سیستم عصبی  آن است که  از  پروژه حاکی  این  تحقیقات  نتایج 
شناختی، مهارت های زبانی و حرکتی بستگی دارد و مانند رشد فیزیکی است و با وجود 
محیط های جغرافیایی گوناگون و فرهنگ های متفاوت، در کودکان مختلف بسیار مشابه 

با یکدیگر است.
یافته های این تحقیق بسیار منحصر به فرد هستند زیرا تاکنون نشانگرهای پیشرفت 

عصبی در دوران کودکی مورد مطالعه قرار نگرفته بودند.

نتایج یک تحقیق علمی نشان می دهد هواپیماها در مسیر 
حرکت خود می توانند بر روی ابرها تاثیرگذار باشند و احتمال بارش 
باران و برف شدید در مسیر حرکت خود را تا ۱۰ برابر افزایش دهند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، هواپیماها یکی از 
عوامل مهم تولید گاز دی اکسید کربن بوده و لذا محیط زیست را 
آلوده می کنند. ولی آنها می توانند به شیوه دیگری هم روی آب و 

هوا تاثیر بگذارند.

مطالعه ای که در این زمینه در دانشگاه هلسینکی صورت گرفته 
حاکیست زمانی که هواپیماها از منطقه ای که در آن ابر وجود دارد 
عبور می کنند، احتمال افزایش بارش را در آن منطقه ۱۰برابر بیشتر 

می کنند.
پژوهشگران فنلاندی با بررسی اطلاعات راداری به این نتیجه 
رسیده اند. آنها می گویند مشاهده دقیق تصاویر راداری نشان می 
دهد ابرهایی که در مسیر حرکت هواپیماها قرار دارند، پس از عبور 

آنها میزان برف و باران بیشتری در مقایسه با دیگر ابرها تولید می 
کنند.

 Helsinki-Vantaa پژوهشگران ابتدا با بررسی پروازهای فرودگاه
متوجه این موضوع شدند. اما آنها برای اطمینان از صحت یافته 
آماری  های  داده  و  کرده  صرف  وقت  دیگر  سال  خود ۱۱  های 
مختلفی را بررسی کردند. داده های یادشده مربوط به دسامبر سال 
۲۰۰۸ تا ژانویه سال ۲۰۱۸ بوده و شرایط جوی هر منطقه به مدت 

۱۷ روز بعد از گذشت هر هواپیما مورد بررسی قرار می گرفت.
بر همین اساس هر هواپیما بعد از گذر از منطقه ای پوشیده از ابر، 
محیط اطراف خود را برای بارش بیشتر تحت تاثیر قرار می دهد. 
میزان این تاثیرگذاری از ۲ تا حداکثر ۱۰ کیلومتر در نوسان است. 
علت این تاثیرگذاری حفره های ایجاد شده در ابرها به دنبال نشست 
و برخاست یا بالا و پایین رفتن هواپیماهاست که موجب تشدید 

بارش باران می شود.

قاتل"ملانوما"شناساییشد

رنگپوستوتوسعهسیستمعصبیارتباطیندارند

هواپیماهابارشبرفوبارانراتشدیدمیکنند

دربخودروهایتسلادریخبندان
قفلمیشود!

برخی از صاحبان خودروهای الکتریکی» مدل۳« تسلا در ایالت های میانه غربی 
آمریکا شکایت دارند که درب خودرویشان یخ زده و نمی توانند وارد آن شوند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیجیتال ترندز، تسلا مدل ۳ خودرویی با ویژگی 
های فناورانه متعدد است. اما صاحبان این خودروبرقی که اکنون در مناطق سرما زده 

آمریکا زندگی می کنند با  مشکلی روبرو شده اند.
دسته های درب خودرو تسلا مدل ۳ در ایالت های میانه غربی در آمریکا یخ زده 
است! بسیاری از صاحبان تسلا مدل ۳ در توئیتر شکایت داشتند که برای دسترسی به 
خودرویشان با مشکلاتی روبرو هستند. به طور معمول صاحبان این خودرو با مشکلی 
روبرو نمی شوند زیرا  هنگام نزدیک شدن فرد،  درب به طور اتوماتیک باز می شود یا 
صاحب خودرو می تواند با فشار دادن لبه دسته درب، آن را باز کند. اما به دلیل یخبندان 
در آمریکا، دسته در این خودرو در حالت قفل یخ زده است. به طورکلی صاحب خودرو 
می تواند به وسیله یک اپلیکیشن فضای داخلی آن را گرم کند و در نتیجه دسته درب 
خود به خود از حالت یخ زده خارج و باز می شود. امااین روش برای تمام کاربران مشکل 

گشا نبوده است.

گوشیجدیدسونیبادوربین5۲مگاپیکسلی
 

یک  عرضه  با  سونی  شرکت 
پریا  اکس  نام  به  جدید  گوشی 
بازگشتی  دارد  قصد  زد ۴  ایکس 
های  گوشی  دنیای  به  موفق 
هوشمند داشته باشد، به خصوص 
شرکت  این  جدید  تولیدات  که 
موفق نبوده اند. سونی قصد دارد 
این گوشی تازه را در کنگره جهانی 
موبایل در معرض دید علاقمندان 

قرار دهد. نقطه قوت Xperia XZ۴ که احتمالا تا اواخر سال جاری میلادی در دسترس 
عموم قرار می گیرد، دوربین های قدرتمند آن است. در پشت این گوشی از سه دوربین 
برای عکاسی استفاده شده که ترکیب آنها با یکدیگر گرفتن عکس هایی با دقت بی سابقه 
۵۲ مگاپیکسل را ممکن می کند. در حال حاضر قدرتمندترین دوربین گوشی متعلق 
به Honor View ۲۰ است که دقت آن به ۴۸ مگاپیکسل می رسد. دوربین های سه 
گانه گوشی سونی به طور عمودی در کنار هم قرار گرفته اند. قیمت این گوشی هنوز 
اعلام نشده، اما پیش بینی می شود علاقمندان مجبور شوند برای خرید آن حداقل ۹۰۰ 
دلار پرداخت کنند. نمایشگر ۶.۵ اینچی تخت با نسبت بصری ۲۱ به ۹ و دقت ۱۴۴۰ 
در ۲۸۸۰ پیکسل از جمله دیگر ویژگی های گوشی یادشده است.  Xperia XZ۴ فاقد 
پورت هدفون بوده و ابعاد آن به ۱۶۶.۹ در ۷۲.۴ در ۸.۲ میلیمتر می رسد. پردازنده ان 

نیز از نوع اسنپ دراگون ۸۵۵ اعلام شده است.

علمیوسلامت

گزینههایغیرداروییبرایمقابلهبا
فشارخونبالا

شرایط  بر  توانند  می  مختلفی  عوامل 
فشار خون انسان تاثیرگذار بوده و موجب 
افزایش آن شوند. از آنجایی که پرفشاری 
و  مشخص  علائم  فاقد  تواند  می  خون 
آشکار باشد، ممکن است زمانی متوجه 
ابتلا به این شرایط شوید که دیگر خیلی 

دیر شده است.
سلامت  مشکل  یک  بالا  خون  فشار 
جدی است که خطر شرایط تهدیدکننده 
زندگی انسان مانند حمله قلبی، سکته 

مغزی، آنوریسم، زوال شناختی، و نارسایی کلیوی را افزایش می دهد. فشار خون بالا 
از دلایل اصلی منجر به مرگ در جهان است. مساله نگران کننده تر این است که افراد 
بسیاری از ابتلا به این شرایط آگاه نیستند. بر همین اساس، کنترل منظم فشار خون 

اهمیت داشته و هر چیزی بالاتر از ۸۰/۱۳۰ میلی متر جیوه بالا در نظر گرفته می شود.
در شرایطی که برخی داروها برای کاهش فشار خون در دسترس هستند، اما مصرف 
آنها ممکن است با برخی عوارض جانبی مانند گرفتگی ماهیچه های پا، سرگیجه، و بی 
خوابی همراه باشد. خبر خوب این است که افراد بسیاری می توانند با کمک روش های 
طبیعی و بی نیاز از دارو نیز فشار خون خود را کاهش دهند. تغییرات سبک زندگی بخش 

مهمی از پیشگیری و درمان فشار خون بالا محسوب می شود.  
ابتدا، اگر به چاقی یا اضافه وزن مبتلا هستید باید وزن خود را به سطحی سالم برسانید. 
سپس، می توانید روش های طبیعی که در ادامه با آنها آشنا می شویم را برای کاهش فشار 

خون، بی نیاز از مصرف دارو مد نظر قرار دهید.
پیاده روی قدرتی: نتایج تجزیه و تحلیل نزدیک به ۴۰۰ مطالعه نشان داده است که 
ورزش منظم، مانند پیاده روی سریع و قدرتی می تواند به اندازه داروهای رایج برای کاهش 
فشار خون موثر عمل می کند. ورزش به قلب در استفاده بهینه تر از اکسیژن کمک می 

کند، در نتیجه، این اندام برای پمپاژ خون دیگر نباید سخت کار کند.
انجام ۳۰ دقیقه تمرینات کاردیو یا هوازی در بیشتر روزهای هفته اقدامی مفید برای 
کاهش فشار خون است. با گذشت زمان، شما می توانید با افزایش سرعت، مسافتی 
که طی می کنید، یا حمل وزن بیشتر، مانند استفاده از دمبل هنگام پیاده روی، چالش 

برانگیز بودن این فعالیت را همچنان حفظ کنید.
تنفس عمیق: بدن انسان در مواجهه با تنش، هورمون های استرس، مانند کورتیزول 
و آدرنالین در خون ترشح می کند. این هورمون ها می توانند ضربان قلب را افزایش داده 
و رگ های خونی را منقبض کنند که به افزایش فشار خون منجر می شود. اما تنفس آرام 
و آگاهانه و فعالیت هایی مانند مدیتیشن و یوگا می توانند به کنترل سطوح هورمون های 
استرس و البته فشار خون کمک کنند. از دیگر فواید مدیتیشن می توان به کاهش التهاب 

و تسکین درد به صورت طبیعی اشاره کرد.
مصرف غذاهای سرشار از پتاسیم: میوه ها و سبزی های سرشار از پتاسیم بخشی 
مهم از هر برنامه کاهش فشار خون محسوب می شوند. پتاسیم کلیه ها را به دفع سدیم 
بیشتر از طریق ادرار تشویق می کند و دفع سدیم از بدن می تواند به کاهش فشار خون 
کمک کند. موز یکی از بهترین منابع برای پتاسیم است، اما گزینه های دیگری نیز در 
دسترس هستند. سیب زمینی، سیب زمینی شیرین، گوجه فرنگی، آب پرتقال، لوبیا 
قرمز، نخود، طالبی، گرمک، و میوه های خشک، مانند آلو یا کشمش از دیگر منابع 
غذایی خوب برای پتاسیم هستند. به طور کلی، شما باید دریافت روزانه ۲,۰۰۰ تا ۴,۰۰۰ 

میلی گرم پتاسیم در روز را هدف گذاری کنید.
کاهش مصرف سدیم: برخی گروه های خاص از مردم، مانند افراد مسن و آنهایی که 
سابق خانوادگی پرفشاری خون دارند، احتمال بیشتری دارد دارای فشار خون حساس 
نسبت به نمک باشند. اما از آنجایی که روشی برای تشخیص این که چه کسی در معرض 
خطر است، وجود ندارد، مصرف سدیم کمتر اقدامی است که همه می توانند مد نظر قرار 
دهند. بنابر توصیه انجمن قلب آمریکا، افراد برای بهره مندی از فشار خون سالم باید میزان 
مصرف سدیم روزانه خود را به کمتر از ۱,۵۰۰ میلی گرم محدود کنند. در شرایطی که 
می توان بر استفاده از نمک خوراکی کنترل داشت، اما فراموش نکنید که غذاهای بسته 

بندی یا فرآوری شده نیز حاوی سطوح بالای سدیم هستند.
مصرف شکلات تلخ: فلاونول های موجود در شکلات تلخ می توانند به کاهش فشار 
خون از طریق شل کردن رگ های خونی و تقویت جریان خون کمک کنند. نتایج تجزیه 
و تحلیلی در استرالیا نشان داد که مصرف منظم شکلات تلخ می تواند به طور میانگین 
فشار خون سیستولیک )عدد بالا( را تا ۵ واحد و فشار خون دیالوستیک )عدد پایین( را تا 
۳ واحد کاهش دهد. هر چه درصد کاکائو موجود در شکلات تلخ بیشتر باشد، از فواید 

بیشتری برخوردار خواهید شد.
البته، مصرف شکلات نباید راهبرد اصلی شما برای کاهش فشار خون باشد. اما زمانی 
که دوست دارید خلق و خوی خود را بهبود ببخشید، شکلات تلخ ممکن است انتخاب 

بهتری نسبت به یک تکه کیک باشد.
مصرف قهوه بدون کافئین: نتایج یک تجزیه و تحلیل شامل ۳۴ مطالعه نشان 
داد که مصرف ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلی گرم کافئین )مقداری که در یک یا دو فنجان قهوه 
وجود دارد( به طور میانگین فشار خون سیستولیک را ۸ میلی متر جیوه و فشار خون 
دیالوستیک را ۶ میلی متر جیوه افزایش می دهد و آثار کافئین می تواند تا سه ساعت 

ادامه داشته باشد.
کافئین می تواند فشار خون را به واسطه تنگ کردن رگ های خونی و تقویت آثار استرس 
افزایش دهد. زمانی که استرس دارید، قلب شما خون بسیار بیشتری را پمپاژ می کند، که 

افزایش فشار خون را در پی دارد و کافئین این اثر را هر چه بیشتر تقویت می کند.
کاهش فشار خون می تواند به سادگی نوشیدن چند فنجان چای  مصرف چای: 
باشد. طی یک مطالعه که توسط دانشگاه تافتس در آمریکا انجام شد، بزرگسالانی با 
پرفشاری خون خفیف که روزانه سه فنجان چای هیبیسکوس مصرف می کردند، کاهش 
فشار خون سیستولیک خود به میزان ۷ واحد طی شش هفته را تجربه کردند. به گفته 
پژوهشگران، مواد شیمیایی گیاهی موجود در چای هیبیسکوس احتمالا مسئول کاهش 

چشمگیر فشار خون بوده اند.
اندکی کار کمتر: بنابر نتایج مطالعه ای که به بررسی شرایط بیش از ۲۴ هزار ساکن 
کالیفرنیا پرداخت، ۴۱ ساعت کار هفتگی در اداره می تواند خطر پرفشاری خون را به 
میزان ۱۷ درصد افزایش دهد. اضافه کاری می تواند انجام ورزش و سالم غذا خوردن را 

دشوارتر سازد که از عوامل تاثیرگذار بر فشار خون هستند.
کسب آرامش با موسیقی: یک موسیقی خوب می تواند به کاهش فشار خون شما 
کمک کند. طی مطالعه ای در ایتالیا از ۲۹ بزرگسال که داروی فشار خون مصرف می 
کردند خواسته شد تا روزانه ۳۰ دقیقه به یک موسیقی آرامش بخش گوش دهند، در 
شرایطی که به آرامی تنفس می کردند. پس از گذشت شش ماه، فشار خون آنها به طور 

میانگین ۴ میلی متر جیوه کاهش یافته بود.
درمان خروپف: خروپف از نشانه های آپنه خواب انسدادی است که این اختلال می 
تواند با توقف تنفس هنگام خواب حتی جان فرد را در معرض خطر قرار دهد. بسیاری از 
افراد مبتلا به آپنه خواب از سطوح بالای آلدوسترون، هورمونی که می تواند فشار خون را 
افزایش دهد، برخوردار هستند. بنابر ارزیابی های صورت گرفته، آپنه خواب نیمی از افراد 
مبتلا به فشار خون بالا را تحت تاثیر قرار می دهد. از این رو، زیر کنترل گرفتن آپنه خواب 

می تواند در بهبود فشار خون بالای شما مفید باشد.
نوشیدن یک لیوان شیر: اگر به پرفشاری خون یا پیش پرفشاری خون مبتلا هستید، 
جایگزینی برخی کربوهیدرات های پالایش شده در رژیم غذایی با غذاهای حاوی سویا 
یا پروتئین شیر، مانند توفو یا لبنیات کم چرب می تواند به کاهش فشار خون سیستولیک 
کمک کند. برخی بیماران با التهاب ناشی از مصرف کربوهیدرات های پالایش شده 

مواجه می شوند که در افزایش فشار خون نقش دارد.

پژوهشگر طب سنتی:

برایافزایشقد»پایمرغ«و»پاچهگوسفند«
بخورید

پژوهشگر طب سنتی راهکارهایی برای افزایش قد از دیدگاه طب سنتی ارائه داد.
سیدمهدی میرغضنفری پژوهشگر طب سنتی ، در ارتباط با راهکارهای طب سنتی 
برای افزایش قد، اظهار داشت: گاهی والدین هر دو دارای قدی بلند هستند و ممکن 
است فرزند آنها به بلندی قد آنها نرسد چراکه ژنتیک از نسل های قبل  نیز به فرد منتقل 

می شود ولی بیشتر مواقع والدین بلند قد، فرزند قد بلند دارند.
وی با اشاره به اینکه می توان راهکاهایی برای افزایش قد ارائه داد، افزود: افزایش قد تا 
قبل از سن بلوغ باید مورد توجه والدین قرار گیرد چرا که پس از آن افزایش قد بسیاری 

محدود خواهد بود و در زمانی متوقف می شود.
وی افزود: بنابر این در گام نخست ابتدا باید مزاج فرد تشخیص داده شود و در صورت 
نیاز اصلاح مزاج صورت گیرد و در صورتی که مزاج فرد گرم باشد و گرمی مصرف شود 
وضعیت فرد از لحاظ قدی تغییری نخواهد کرد و حتی بدتر خواهد شد چرا که این مسئله 

سبب کاهش اشتها و جذب کمتر و در نهایت قد کوتاه تر در فرد می شود.
این متخصص فیزیولژوی ادامه داد: افراد دارای مزاج سرد مصرف گرمیجات برای آنها 
جهت افزایش قد توصیه می شود بنابر این در گام نخست تشخیص و اصلاح مزاج حائز 

اهمیت است.
میرغضنفری تصریح کرد: پس از اصلاح مزاج برای رشد استخوانی مصرف پای مرغ، 

پاچه گوسفند، سنجد، کشک و جود برای افزایش قد توصیه می شود.
این پژوهشگر طب سنتی خاطرنشان کرد:  بادکش کردن سر استخوان های دراز از جمله 
اطراف لگن، سرشانه، ستون فقرات، کتف و ... می تواند در کنار راهکارهای دیگر مؤثر واقع 

شود و شاهد افزایش یک تا دو سانتی متری قد باشیم.
و  بسکتبال،  والیبال،  کششی،  شنای  همچون  کششی  ورزش های  گفت:  وی 

ژیمناستیک نیز در کنار سایر موارد برای افزایش قد توصیه می شود.

داروهای مخدر مربوط به بیماری پای بی قرار و پارکینسون یعنی میراپکس )پرامیپکسول( 
و رکوئیپ )روپینیرول(، ممکن است منجر به رفتارهای اجباری اعتیادآور شوند که می تواند 
شامل قماربازی، اعتیاد جنسی، خرید اجباری، پرخوری و دیگر اختلالات مربوط به خوردن 
باشد. شما می دانید که بعضی از داروها می توانند باعث خواب آلودگی، سردرد و حالت تهوع 
شوند؛ اما ممکن است گاهی برخی عوارض جانبی غیرمعمول بر روی برچسب یا کاغذ 
راهنمای داروها درج نشده باشند و یا پزشک هرگز چیزی راجع به آن به شما نگوید، ولی 

اتفاق بیفتند.
ما از یک داروساز در مورد عوارض احتمالی و عجیب و غریب برخی داروها سؤال کردیم:

1. تغییر رنگ ادرار، از جمله آبی
تعدادی از داروها می توانند رنگ ادرار را تغییر دهند، یک داروی قدیمی که تغییر رنگ 
ادرار را سبب می گردد، پیریدیوم است که برای کاهش ناراحتی ناشی از عفونت مجاری ادرار 
تجویز می شود. این دارو می تواند، بسته به اسیدیته ادرار، رنگ آن را به نارنجی تا قرمز تغییر 
دهد. ریفامپین؛ داروی ضد سل، سولفاسالازین؛ داروی ضدالتهاب و وارفارین؛ رقیق کننده 

خون نیز می تواند ادرار نارنجی رنگ را ایجاد کند.
آنتی بیوتیک های نیتروفورانتوئین و مترونیدازول می توانند به ادرار قهوه ای منجر شوند و 
معمولًا داروهای تجویزی مثل آمیتریپتیلین، دوکسوروبیسین، اندومتاسین، سایمتیدین، 
فنرگان و تریامترین هم می توانند ادرار آبی یا سبز ایجاد کنند. اگر متوجه چیزی عجیب و 

متفاوت شدید، با پزشک یا داروساز مشورت نمایید.
2. تغییر میل جنسی

در میان داروهایی که می توانند باعث کاهش میل جنسی شوند، مهارکننده های بازجذب 
سروتونین )SSRIs( مانند پاکسیل، سلکسا و زولوفت، برخی داروهای کاهنده فشارخون و 

هورمون ها مانند قرص های ضدبارداری در رأس قرار دارند.

داروهای اختلال نعوظ مانند ویاگرا، که می تواند نعوظ مداوم و دردناک ایجاد کنند، و 
داروی ضدافسردگی ترازودون )Oleptro( نیز می توانند تحریک جنسی را کاهش دهند.

3. رفتارهای اعتیادآور
داروهای مخدر مربوط به بیماری پای بی قرار و پارکینسون، میراپکس )پرامیپکسول( و 
رکوئیپ )روپینیرول(، ممکن است منجر به رفتارهای اجباری اعتیادآور شوند که می تواند 
شامل قماربازی، اعتیاد جنسی، خرید اجباری، پرخوری و دیگر اختلالات مربوط به خوردن 

باشد.
4. راه رفتن در خواب

برخی داروها ممکن است باعث راه رفتن و یا حتی رانندگی در خواب، در بعضی افراد شود. 
همچنین ممکن است این افراد به طور ناگهانی در نیمه روز به خواب بروند. افراد مختلف 
می توانند رفتارهای متفاوتی نسبت به داروهایی که بر روی سیستم اعصاب مرکزی اثرگذارند 
مانند داروهای ضد اضطراب شامل بنزودیازپین ها، داروهای خواب مانند آمبین، لونستا 
و سوناتا، از خود نشان دهند. همچنین داروهای ضد درد و سست کننده عضلات و حتی 
آنتی بیوتیک های بدون نسخه مانند بنادریل، ممکن است بر روی برخی افراد اثرگذار باشند.

5. کاهش قدرت بویایی و چشایی
ممکن است برخی آنتی بیوتیک ها موجب تغییر در حس بویایی و چشایی شوند. این 
داروها می توانند شامل آمپی سیلین، ماکرولیدها، کوئینولون ها، سولفامتوکسازول، تری 

متوپریم، تتراسایکلین و مترونیدازول باشند.
ممکن است برخی آنتی بیوتیک ها موجب تغییر در حس بویایی و چشایی شوند. این 
داروها می توانند شامل آمپی سیلین، ماکرولیدها، کوئینولون ها، سولفامتوکسازول، تری 

متوپریم، تتراسایکلین و مترونیدازول باشند
داروهای مربوط به سیستم عصبی مانند داروی پارکینسون، محرک های CNS، داروهای 

فشارخون،  ضد  )داروهای  قلبی  داروهای  نیز  عضلات،  کننده  سست  و  میگرن  ضد 
دیورتیک ها، استاتین ها و داروهای ضدآریتمیک( و اکثر داروهای تیروئیدی، می توانند 

چنین اثری به جا بگذارند.
سایر عوامل شامل داروهای ضدافسردگی سه حلقه ای، بعضی از داروهای روان پریشی، 
آنتی هیستامین ها،  خواب،  داروهای  خلق وخو،  تثبیت کننده های  آنکسیولیتیک ها، 
برونکودیلاتورها )بازکننده های برونش(، ضدالتهاب ها، ضدقارچ ها، داروهای ترک سیگار و 

ضد ویروس ها می شوند.
6. توهم

طیف وسیعی از داروهایی که بر روی سیستم اعصاب مرکزی اثر می گذارند، می توانند 
موجب توهم شوند. داروهای مورد استفاده برای درمان درد و کاهش اضطراب و افسردگی، 
نیز می توانند مسبب این عارضه شوند. داروهای آنتی کولینرژیک که برای درمان بیماری های 
مثانه، بیماری انسداد مزمن ریوی و پارکینسون مورد استفاده قرار می گیرند، دارای چنین 
اثری هستند. میراپکس )پارمیپکسول( مورد استفاده برای پارکینسون و سندروم پای بی قرار، 

به ویژه در افراد سالخورده، می توانند توهم را سبب شوند.
7. افزایش وزن شدید 

از  حدود ۱۰ تا ۱۵ درصد مشکلات وزن ممکن است مربوط به داروها باشد. بعضی 
داروها گرسنگی را افزایش می دهند یا در فرایند سوخت کالری بدن خلل وارد می کنند و یا 
موجب تجمع مایعات در بدن بیمار می شوند. برخی داروهای متداول مرتبط با افزایش وزن 
عبارتند از: کورتیکواستروئیدها، داروی ضدافسردگی سه حلقه ای، مهارکننده های بازجذب 
سروتونین )SSRIs( مانند پاکسیل، سلکسا و پروزاک و سولفونیل اوره آزهایی که برای درمان 

دیابت نوع ۲ استفاده می شوند.
8. اختلالات بینایی

بعضی از داروها می توانند روی چشمان شما تأثیر بگذارند که تاری دید تا آسیب دیدگی 
داروهای  نعوظ،  اختلال  داروهای  شامل  داروها  این  شد.  خواهند  منجر  را  شبکیه 
فشارخون، مینوسیکلین و سایر آنتی بیوتیک ها و حتی برخی از داروهای گیاهی است. 
نیز  آنتی هیستامین ها  و  ضدمالاریا  داروهای  روان پریشی ها،  ضد  کورتیکواستروئیدها، 

می توانند مشکلات بصری را ایجاد کنند.
9. پارگی تاندون

اغلب داروهایی که باعث تاندونیت )التهاب تاندون( یا پارگی تاندون می شوند، داروهایی 
از گروه فلوروکوئینولون هستند، از جمله سیپرو، سیپرو XR، پروکوئین XR، لواکوئین، 

فلوکسین و معادل های عمومی آن ها.
اختلالات ناشی از مصرف این دارو در تاندون آشیل، روتاتور کاف )گرداننده شانه(، دوسر 

بازو، دست و انگشت شست دیده شده است.
10. زبان مودار

از  برخی  مصرف  علت  به  می تواند  که  دهان  طبیعی  باکتری های  در  تغییر  احتمالًا 
آنتی بیوتیک ها باشد، دلیل این عارضه است. علل دیگر این اثر ناخوشایند عبارتند از: 
ضعف بهداشت دهان و دندان، مصرف سیگار، نوشیدن بیش از حد قهوه و کم آبی بدن. 

محصولات حاوی بیسموت مانند پپتو-بیسمول نیز ممکن است باعث زبان مودار شود.

آشنایی با اثرات جانبی برخی داروها

عوارض عجیب وغریب داروهای رایج

مطالعات نشان می دهد مصرف روزانه انجیر به هر دو صورت تازه و خشک، به حفظ 
سلامت بدن کمک می کند.  انجیر خشک در مقایسه با سایر میوه های سرشار از 
ویتامین های C و E، حاوی آنتی اکسیدان های باکیفیتی موسوم به فنول ها است. 

برخی از مهمترین خواص انجیر در ادامه ذکر شده اند.
کنترل وزن: انجیر منبع غنی فیبر بوده و به کنترل وزن کمک می کند. فیبر بسیار 
در رژیم غذایی روزانه ما ضروری است و به خاطر کاهش ریسک ابتلا به سرطان و 
دیابت نوع۲ معروف است. فیبر به احساس سیری بیشتر و طولانی تر کمک کرده و از 

اینرو منجر به کنترل وزن می شود.
بهبود هضم غذا: میزان بالا فیبر به سلامت گوارش کمک کرده و از یبوست 
پیشگیری می کند. فیبر موجب تنظیم حرکات روده شده و در صورت مصرف منظم، 

روند هضم غذا را تسهیل می کند.
پیشگیری از فشارخون بالا: انجیر بهترین گزینه برای کنترل فشارخون است چراکه 

از اختلال در تعادل سدیم-پتاسیم پیشگیری می کند. اختلال در تعادل سدیم-
پتاسیم موجب افزایش میزان نمک در بدن شده و فشارخون را بالا می برد.

حفظ قندخون: میزان بالا پتاسیم انجیر به کنترل میزان جذب قند بعد از صرف 
غذا کمک می کند و در نتیجه قندخون را کنترل می کند. رژیم غذایی با میزان بالا 

پتاسیم برای افراد دیابتی توصیه می شود.
تقویت سلامت قلب: انجیر موجب کاهش میزان تری گلیسیریدها، ذرات چربی 
که منجر به مشکلات قلبی می شوند، در بدن می شود. خواص بالا آنتی اکسیدانی 
آن همراه با فایده آن در کاهش فشارخون موجب رهایی از رادیکال های آزادی می 

شود که در بلندمدت موجب انسداد عروق خونی می شوند.
افزایش سلامت باروری: انجیر مملو از زینک )روی( و منگنز است از اینرو به افزایش 

قوه باروری کمک می کند.
درمان کم خونی: انجیر خشک سرشار از آهن است که به انتقال هموگلوبین به 

سراسر بدن کمک می کند. مصرف روزانه انجیر می تواند نیاز روزانه آهن بدن را تامین 
کند.

حفظ سلامت استخوان ها: انجیر منبع خوب کلسیم بوده و موجب افزایش 
استحکام و تراکم استخوان ها می شود. مصرف روزانه انجیر و شیر در روز میزان 

کلسیم بدن را تامین می کند.

فوایدانجیردرکنترلوزنودرمانکمخونی
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بهمن ماه هر سال، بهانه خوبی است برای مرور تاریخ 
و آنچه سال ها پیش از آن بر یک ملت و مملکت گذشته 
بود. ماهی که مبدأ یک اتفاق تاریخی برای کشورمان شد 
و بعد از آن همه چیز با متر و معیار اسلام در مملکت داری 
سنجیده شد، جمهوری اسلامی شد معیار خوبی برای 
یک مقایسه تاریخی از آنچه که پیش از این مبدأ تاریخ 
تحول بر این سرزمین گذشته و آنچه پس از آن روز در 
حال وقوع است. مبدایی که البته نه یک روز، بلکه یک 

دوره تحول را شامل می شود.
از جمله  درمان کشور  و  بهداشت  نشیب های  و  فراز 
معیارهایی  با  می توان  آسانی  به  که  است  مؤلفه هایی 
انقلاب  از  قبل  آنچه  با  را  آن  تحولات  روند  مشخص، 
وجود داشت مورد مقایسه قرار داد و این مقایسه از زبان 
پزشکانی که پیش از انقلاب هم در این زمینه فعالیت 
داشتند می تواند عادلانه تر باشد. تقی رزاقی متولد سال 
۱۳۱۳ در قم است و تحصیلات دبستان تا دبیرستان 
و سپس در رشته  را هم در همین شهر گذرانده  خود 

پزشکی دانشگاه اصفهان تحصیل کرده است.
وی که از همان سال ها فعالیت در زمینه بهداشت و 
درمان قم را تا به امروز ادامه داده است در رابطه با شروع 
فعالیت خود و وضعیت بهداشت و درمان قبل از انقلاب 
در گفت وگو با  مهر، می گوید: بعد از قبول در دانشگاه 
چون جز نفرات اول بودم کمک هزینه ای را دریافت کردم 
که در قبال کمک هزینه باید بعد از فراغت از تحصیل به 

خدمات بهداشتی مشغول می شدیم.
*جولان بیماری های واگیردار

را  اول  حرف  زمان  آن  قمی  پزشک  این  گفته  به 
و  سل  مانند  بیمارهایی  می زد،  واگیردار  بیماری های 
جان  که  می رفت  پیش  حدی  تا  گاهی  وبا  و  دیفتری 
خاطر  همین  به  و  می گرفت  را  عظیم  جمعیت  یک 
عنوان  به  تشکیلاتی  وضعیت  این  از  جلوگیری  برای 
مسئولیت  که  آمد  وجود  به  کشور  در  پیشگیری  طب 
واکسیناسیون و بهداشت محیط را داشت و همراه این 
کمک  که  بودند  هم  بهداشت  مهندسان  تشکیلات 
از  حدی  تا  روستاها  بهداشتی  وضعیت  تا  می کردند 
وضعیت اسفباری که به آن دچار بود فاصله بگیرد، اما با 

این حال تلفات بیماری ها بسیار زیاد بود.
حد  شهرهای  پیشگیری  طب  مسئولیت  که  رزاقی   
فاصل الیگودرز تا کاشان را در آن زمان برعهده داشت 
کشور  در  وضعیت  این  که  زمانی  همان  دارد:  اعتقاد 
پزشکی  دوره  که  دانشجویانی  از  بسیاری  بود  حاکم 
خود را گذرانده بودند بعد از تحصیل به خارج از کشور 
بورسیه شدند اما من و همه کسانی که ماندیم اعتقاد 
داشتیم که این پولی که برای کمک هزینه تحصیلی به 
ما داده بودند برای مردم و حق الناس بود و باید در قبال 
آن خدمت می کردیم. سال ۴۵ اپیدمی وبا شدت گرفته 
بود و ما را برای مقابله با آن به مرز افغانستان فرستادند، 

این را رزاقی گفته و می افزاید: شدت محرومیت به حدی 
بود که ما همانطور که برای بیمار یابی روستا به روستا 
پیش می رفتیم از مرز ایران خارج شدیم و ناگهان یک 
وقت فهمیدیم که وارد خاک کشور افغانستان شده ایم، 

وضعیت کشورداری تا این حد نابسامان بود.
به گفته وی که ۴ سال مسئولیت مرکز بهداشت قم و 
مسئولیت درمان بیماران مسلول قم را برعهده داشت، 
بعد از انقلاب تمام تشکیلات سازمان های دولتی و از 
جمله بیمارستان های به هم ریخت »آن زمان بیمارستان 
عرب نیا تازه ساخته شده بود اما هنوز راه اندازی نشده بود 
و مثلًا مانیتور بخش سی سی یو و یا ماشین های دیالیزی 
و همه تجهیزات پزشکی دیگر در انبار خاک می خورد و 

تا پیش از انقلاب هیچ کس به فکر راه انداختن آنها بود«.
*جان تازه در تن سیستم درمان قم

آن طور که او می گوید مسئولیت بیمارستان کامکار در 
همان سال ها از سوی آقای اشعری نماینده امام)ره( به 
وی تفویض شد »در شروع مواجهه با بیمارستان همه 
چیز به هم ریخته بود و برای اولین اقدام چند بهیار را 
برای گذراندن دوره های دیالیز و قلب به تهران فرستادیم 
و سپس آشپزخانه ای قدیمی که در بیمارستان کامکار 
بود را خراب کردیم و به یک سالن بزرگ تبدیل کردیم و 
دستگاه های دیالیزی که سال ها خاک می خورد را به راه 

انداختیم و مانیتورها را وصل کردیم«.
به گفته این پزشک قمی در دوران قبل از انقلاب، قم 
هیچ کدام از بخش های دیالیز و سی سی یو و قلب را 
نداشت و بعد از انقلاب کار بخش های مختلف به مرور 
دیالیز، بخش قلب،  یو،  و بخش سی سی  شروع شد 
داخلی و جراحی عمومی در بیمارستان کامکار و عرب 
نیا توأمان راه افتاد. رزاقی ادامه می دهد: بعد از مدیریت 
دوساله بیمارستان کامکار که به وضعیت تقریباً باثباتی 
رسید ترجیح دادم دوباره به درمان بیماران مسلول شهر 
بپردازم و البته در کنار آن در نظام پزشکی هم که تا پیش 
از انقلاب در قم اصلًا موجودیت نداشت شرکت کردم و 
بالاترین آرا را به دست آوردم و مسئول نظام پزشکی قم 
شدم. این پزشک قمی که هنوز تحت تأثیر سختی های 
بیماری های واگیر در آن دوران قرار می گیرد می گوید: 
با اقدامات بعد از انقلاب است که همه این بیماری ها از 
بین رفته است، مثلًا آب های آشامیدنی غیر بهداشتی، 
باعث شیوع  نامناسب و عدم اطلاع مردم  خزینه های 
بیماری می شد، بچه دوساله در اثر تب فلج می شد و یا 
اپیدمی مننژیت یک مرتبه تعداد زیادی از بچه ها را از بین 
می برد که خداروشکر بعد از انقلاب همه این موارد کنترل 
و مدیریت شد. به گفته وی در خود قم نیز بیماری های 
واگیر بسیار رواج داشت برای مثال سال ۵۰ و ۵۱ در 
قم اپیدمی آبله شد و جان بسیاری از مردم قم را تهدید 
کرد اما امروز یک کیس بیماری آبله هم دیگر در ایران 
و دنیا وجود ندارد و ویروسش در انیستو پاستور پاریس 

نگهداری می شود.
*رشد تخصص پزشکی در ایران

به گفته این پزشک قمی رشد تخصص پزشکی در ایران 
یکی از عوامل پیشرفت بهداشت و درمان است، امروز 
ما از نظر تخصص پزشکی سرآمد کشورهای خاورمیانه 
هستیم و خیلی پیشرفت داشته ایم، افتخار ما در ایران 
این است که موارد بیماری های عفونی را به صورت نادر 
داریم در صورتی که در کشورهای همسایه این بیماری ها 
یکی از بیماری های بومی است و این به دلیل پیشرفت 

مملکت از نظر مسائل بهداشتی است.
بخش های  در  امروز  ایران  می گوید  وی  که  طور  آن 
در  کبد  و  کلیه  و  قلب  پیوندهای  و  داخلی  جراحی، 
خاورمیانه حرف اول را می زند اما با توجه به همه این 
پیشرفت ها هنوز نارسایی از نظر پزشکی داریم به این 
با پیشرفت مسائل بهداشتی  خاطر که رشد جمعیت 
هماهنگی ندارد و گسترش مسائل پزشکی باید بیشتر از 
این باشد و تشکیلات بیمه ای باید بیش از این گسترش 
پیدا کند که مردم به درمان و پزشکی دسترسی داشته 

باشند.
*ایران امروز مقصد بیماران بسیاری از کشورهای 

اطراف است
دکتر عبدالرحیم زمردی هم از دیگر پزشکان با سابقه 
قم است که معتقد است کیفیت پزشکی در سال های بعد 
از انقلاب در ایران بسیار رشد داشته است و با پیشرفت 
جهانی کشور ما هم از کاروان علم عقب نمانده است 
به طوری که امروز مقصد بیماران بسیاری از کشورهای 
سهم  هندی  پزشکان  انقلاب  از  پیش  است.  اطراف 
مهمی در درمان پزشکی در تمام رشته ها در ایران داشتند 
اما رشد علم بعد از انقلاب به حدی رسیده است که ما 

باید به کشورهای دیگر پزشکان مجرب بفرستیم.
 این چشم پزشک متولد ۱۳۱۱ است و در سال ۱۳۳۰ 
تحصیل در رشته پزشکی را در دانشگاه تهران آغاز کرد و 
بعد از فارغ التحصیلی به صورت مداوم در عرصه پزشکی 
مشغول به فعالیت بوده است. آن طور که وی می گوید 
پیش از انقلاب ۹ سال در نقاط مختلف کشور از جمله 
آذربایجان و مرز ایران و شوروی و خراسان شمالی خدمت 
کرد و بعد از آن در بیمارستان نکویی قم استخدام شد و از 
سال ۱۳۵۱ تاکنون به کار چشم پزشکی مشغول است. 
وی با مقایسه وضعیت پزشکی قبل از انقلاب با بعد از آن 
نیز می افزاید: پزشکی قبل از انقلاب در حد یک درمان 
ابتدایی بوده است اما در مقابل علم در این سال ها به 
خصوص در رشته چشم پزشکی بسیار ترقی کرده است 
و بهبودی بیماران با پیش از انقلاب قابل مقایسه نیست 
و نمونه این پیشرفت ه،ا بیمارستان مادر چشم پزشکی 
به نام فارابی در تهران است که پیشرفت های بسیاری 
داشته است. به گفته وی در زمینه منابع علم پزشکی هم 
پیشرفت ها مشهود است به طوری که کتاب های پزشکی 
جنبه  اکنون  و  بوده  فارسی  به  اغلب  انقلاب  از  پیش 
تاریخی دارد اما امروز علم چشم پزشکی ما از علم جهانی 
کسب می شود و کتاب های جدید و امروزی به سرعت 
در دسترس پزشکان ایرانی قرار می گیرد، نمایشگاه های 
کتاب  هم نمونه ای از این نتایج است. وی با تأکید بر 
راه اندازی تشکیلات چشم پزشکی در استان قم ادامه 
می دهد: در آن سال ها با اینکه از نظر اقتصادی کمبودی 
وجود نداشت، در بیمارستان ما ماده بی حسی شدیداً 
داروخانه ای  هر  در  امروز  که  حالی  در  داشت   کمبود 
به فراوانی یافت می شود. آن طور که زمردین می گوید 
بیماری های چشمی در آن زمان بسیار رواج داشت و 
نابینایی منتهی می شد  گاهی به مشکلاتی همچون 
»یکی از بیماری هایی که قبل از انقلاب در ایران بسیار 
رواج داشت بیماری تراخم بود که باعث کوری می شد اما 
امروز به طور کلی ریشه کن شده است«. گذری کوتاه 
به تاریخ اثبات می کند که دستگاه بهداشت و درمان با 
سرعت خوبی پس از انقلاب در حال حرکت بوده و کمتر 

زمانی است که درجا زده باشد.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم  خبرداد

صدور رای قطعی برای خلع ید از سرمایه 
گذار پروژه فرودگاه قم

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: برای خلع ید سرمایه گذار پروژه 
فرودگاه قم رای قطعی صادر شده، وظیفه پیدا کردن سرمایه گذار برای تکمیل پروژه 

فرودگاه قم بر عهده استانداری است.
 سید محمد تقی سجادی ظهر دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه استان قم با 
اشاره به الزامات طرح های ملی اظهار کرد: اجرای این طرح ها نیاز به پیوست فرهنگی و 
محیط زیستی دارند، اگر در منابع طبیعی قم تخریب صورت بگیرد، آسیب این مساله برای 
2۵ درصد جمعیت کشور خواهد بود. وی ادامه داد: چون شهر قم در شاهراه ارتباطی 
کشور قرار دارد، طرح های ملی همچون خط فیبر نوری، قطار سریع السیر و بزرگراه ها 
از این شهر عبور می کنند، این طرح ها از عرصه های منابع طبیعی قم برداشت می کنند 
که این مساله نیاز به الزاماتی دارد. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم افزود: با 
توسعه معدن در استان مختلف نیستیم، اما باید مسائل زیست محیطی در این زمینه رعایت 
شود، تاکید مقام معظم رهبری در بخش معدن نه بر برداشت خام بلکه بر تکمیل چرخه 
تولید است. سجادی گنبد نمکی را یک ظرفیت برای بخش گردشگری قم دانست و تصریح 
کرد: آماده هستیم که بهره برداری از این مکان صورت بگیرد، این مساله در چارچوب سند 
توسعه قم است. وی ادامه داد: در خصوص خلع ید سرمایه گذار پروژه فرودگاه قم رای 
قطعی صادر شده، برای تعیین تکلیف نهایی این پروژه مسائلی همچون سرمایه گذاری 
مردم و دامداران در حریم فرودگاه باقی مانده است، وظیفه پیدا کردن سرمایه گذار برای 

تکمیل پروژه فرودگاه قم بر عهده استانداری قم است.
*97 درصد از اراضی استان ممیزی شده است 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم افزود: سطح تخریب های عرصه های منابع 
طبیعی در استان به اندازه ای زیاد است که طرح های این اداره کل جوابگو نیستند، در 

استان نه با مشکل ریزگرد بلکه با مشکل گرد و غبار مواجه هستیم.
سجادی حفاظت از اراضی ملی را وظیفه ذاتی اداره کل و منابع طبیعی استان قم 
دانست و تصریح کرد: طی سال های اخیر ۴۰ کیلومتر کمربند سبز حفاظتی در استان 
اجرا شد که این کمربند اراضی ملی را مشخص می کنند. وی ادامه داد: ما به شدت 
موافق اجرای پروژه های سازگار با محیط زیست در استان قم هستیم، اما به عنوان مثال 
بررسی شود که چه تعداد از زمین های واگذار شده به نیروگاه خورشیدی تبدیل شده است، 
محدودیت هایی در زمینه واگذاری برخی از اراضی در استان قم به سرمایه گذاران را در 
این زمینه داریم. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم افزود: ۹7 درصد از اراضی 
استان ممیزی شده، پروانه هایی که برای دامداران در مناطق مختلف صادر شده است، 
جلوی واگذاری برخی از زمین ها را به صنعت گران می گیرد و باید حق و حقوق دامداران 

پیش از واگذاری زمین ها توسط صنعت گران پرداخت شود.
*720 هزار هکتار مراتع در استان قم داریم 

سجادی با اشاره به وضعیت نیروگاه های خورشیدی استان قم اظهار کرد: به نظرم برای 
احداث این نیروگاه ها تنها باید حق بهره برداری از اراضی ملی و نه مالکیت این اراضی 
واگذار شود، تاکنون نزدیک به ۴۰ درصد استان در قالب معدن و اراضی ملی واگذار 
شده است، اما با این وجود ۵۰ درصد از معادن قم تعطیل هستند، پس باید سرمایه های 
عمومی با تدبیر واگذار شود. وی ادامه داد: 72۰ هزار هکتار مراتع در استان قم داریم که 
به دامداران مجوز بهره برداری ۳۰ ساله داده شده است، منابع طبیعی همچون مراتع ، 
جنگل ها و بیشه زارها ظرفیت های محدودی دارند که در طول میلیون ها سال شکل گرفتند 
و قابل تجدید نیستند. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خاطرنشان کرد: 
دستگاه های استان باید در برنامه های توسعه خود به هزینه هایی که این برنامه ها به منابع 

طبیعی و محیط زیست وارد می کنند، توجه داشته باشند.

آیت الله علیرضا اعرافی  خبرداد

قم میزبان دومین کنگره شهدای روحانی 
مدافع حرم

مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: دومین کنگره بین المللی ۱۴۰ شهید روحانی مدافع 
حرم روز پنجشنبه دوم اسفند ماه با سخنرانی آیت الله نوری همدانی از مراجع تقلید در 

جامعه الزهرا)س( قم برگزار می شود.
آیت الله علیرضا اعرافی روز دوشنبه درگفت و گو با خبرنگاران بیان کرد: در این کنگره با 
حضور میهمانان خارجی، اجرای بخش های مختلفی همچون پخش مستند و رونمایی از 

کتاب مرتبط با زندگانی شهدای روحانی مدافع حرم، تدارک دیده شده است.
وی بیان کرد: همچنین برنامه های جانبی متنوعی از جمله شب شعر، مسابقات فرهنگی 
ورزشی و نشست های بصیرتی در داخل و خارج از کشور با هدف تجلیل از مقام شهدای 
روحانی مدافع حرم پیرامون این کنگره ترتیب می یابد. وی ادامه داد: شهدای روحانی 
مدافع حرم از کشورهای ایران، افغانستان، پاکستان، سوریه و عراق در جبهه های نبرد حق 
علیه باطل حضور داشتند. آیت الله اعرافی گفت: نخستین کنگره شهدای روحانی مدافع 
حرم در سال ۹۵ با مشارکت نهادهای حوزوی همچون مدیریت حوزه های علمیه، دفتر 
تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم، جامعه المصطفی العالمیه و مرکز خدمات حوزه علمیه 

برگزار شد.
وی دربخش دیگری از سخنان خود با اشاره به دستاوردهای فراوان انقلاب اسلامی 
درطول ۴۰ سال گذشته افزود: اندیشه و گفتمان مقاومت در برابر استکبار یکی تجلیات 
آن  برابر  در  نتوانستند  فراوان  هزینه های  وجود  با  که دشمنان  است  اسلامی  انقلاب 
ایستادگی کنند. وی ادامه داد: حضور گفتمان انقلاب در سراسر جهان به صورت قانونی 
و حکیمانه صورت گرفته است و ایران بر اساس همین تفکر برای مقابله با خطر گسترش 
تروریسم در منطقه با حمایت های مستشاری به کمک کشورهای گرفتار گروه های تکفیری 
شتافت. وی بیان کرد: این گفتمان پشتوانه مستحکمی برای صلح و مبارزه با تروریسم در 
سراسر جهان است و امروز به برکت همین مقاومت استکبار جهانی به سرکردگی آمریکا و 

اسرائیل غاصب در نقطه ضعف قرار گرفته اند.
آیت الله اعرافی در ادامه با اشاره به حضور روحانیت در صحنه های مختلف اجتماعی 
گفت: روحانیت و حوزه های علمیه به عنوان یک نهاد انقلابی در کنار پاسخگویی به 
نیازهای دینی و اعتقادی روز جامعه و نظام اسلامی، همواره در کنار مردم می باشد که یکی 
از نمادهای آن حضور آنان در صحنه های مختلف همچون دوران پیروزی انقلاب، جنگ 

تحمیلی و جبهه های مقاومت است.
وی بیان کرد: روحانیت درجریان دفاع از حریم ولایت در جبهه های مقاومت نیز حضوری 
فعال داشت و علاوه اقدامات فرهنگی و مذهبی درعرصه های عملیاتی و جهادی هم 

پیشگام بود و در این راه ۱۴۰ شهید تقدیم اسلام کرد.
در پایان این نشست با حضور آیت الله اعرافی از پوستر تهیه شده برای دومین کنگره بین 

المللی بزرگداشت ۱۴۰ شهید روحانی مدافع حرم رونمایی شد.

مدیرکل راه وشهرسازی استان اصفهان :

دستاوردهای 40 ساله انقلاب در حوزه راه 
وشهرسازی استان اصفهان

مدیرکل راه وشهرسازی استان اصفهان اقدامات ، فعالیتها و دستاوردهای حوزه راه، 
مسکن و شهرسازی را طی گذشت چهار دهه پرافتخار از عمر بابرکت انقلاب اسلامی در 
حوزه های مختلف راه و ساختمان، مسکن، شهرسازی، املاك و حوزه قطار حومه ای به 

صورت مقایسه ای دوران قبل و بعد از انقلاب تشریح نمود.
حمیدرضا امیرخانی اظهار داشت: در حوزه راهسازی و فنی و ساخت این اداره کل با 
مقایسه راههای قبل و بعد از انقلاب می توان گفت: میزان آزاد راه این استان از ۳۰ کیلومتر 
به ۴۵۰ کیلومتر و با رشد ۱۵۰۰ درصدی، میزان بزرگراه ۹۰ کیلومتر به 2۱۰۰ کیلومتر 
با رشد 2۰۰۰ درصدی و میزان راههای روستایی از ۱۴۴۰ کیلومتر به ۵۹2۱ کیلومتر با 
رشد ۴۰۰ درصدی پیشرفت داشته که 62 پروژه شاخص در این حوزه احداث گردیده 
که از جمله شاخص ترین پروژه هایی که می توان به آنها اشاره نمود: احداث آزاد راه 
اصفهان-کاشان-قم، احداث باند دوم اصفهان-داران، احداث باند دوم اصفهان - زرین 
شهر-شهرکرد، احداث کنار گذر شرق و غرب اصفهان، احداث تقاطع های غیر همسطح 
گز، خورزوق و گرگاب بر روی اتوبان اصفهان-تهران، احداث باند دوم اصفهان-نایین،  
احداث باند دوم اصفهان-شهرضا،  احداث بزرگراه اصفهان-شیراز، احداث کمربندی 
خمینی شهر –نجف آباد،  احداث بزرگراه آزادگان و اتصال به آزاد راه اصفهان-تهران، احداث 
بزرگراه نجف آباد-فولاد شهر، احداث باند دوم اصفهان-دلیجان، احداث باند دوم پلیس راه 
اصفهان-شیراز –مبارکه، آسفالت سطحی بسیاری از  محور های روستایی استان، احداث 
پل غدیر بر روی رودخانه زاینده رود، احداث راه روستایی پشتکوه – پیشکوه فریدونشهرو 
...اشاره نمود. امیرخانی در توضیح اقدامات انجام شده در بخش ساختمان ها و تاسیسات 
دولتی همچون احداث بیمارستانها، کلانتری ها و اماکن مختلف فرهنگی، ورزشی و ... 
گفت: در ساخت ساختمانهای عمومی و دولتی قبل از انقلاب 2۵ هزار مترمربع زمین 
تخصیص یافته با زیربنای 2۰ هزار مترمربع ساخت و محوطه سازی بوده که به ۱2۹ هزار 
مترمربع زمین و زیربنای ۳82 هزار مترمربع ساخت و محوطه سازی افزایش یافته است.
در ساخت اماکن هنری، فرهنگی و ورزشی نیز متراژ زمین اختصاصی قبل از انقلاب 
2۴ هزار مترمربع و با سرانه زیربنای ساخت به ازای هر نفر ۱2 درصد بوده که به ۴8 هزار 
مترمربع و با سرانه زیربنای ساخت به ازای هر نفر 6۳ درصد رسیده است .در این حوزه و در 
احداث بیمارستانها و مراکز درمانی نیز تعداد تخت به ازای هر ۵۰ نفر 2۰۰۰ متر مربع زمین 
اختصاص یافته که به ۱6۰۰۰ مترمربع افزایش یافته و متراژ زمین تخصیصی و زیربنای 
ساخته شده  6۵ هزار مترمربع بوده که به ۳26 هزار مترمربع افزایش یافته است.در 
مقایسه تعداد واحدهای مسکن از ابتدای سال ۵7 تاکنون نیز تعداد واحد مسکونی استان 
در سال ۵7 حدود28۰۰۰۰۰ واحد بوده که به تعداد واحد مسکونی حدود ۵۳۰۰۰۰۰ 
واحد در استان در سال ۹7 افزایش یافته است.وی با توضیح اقدامات انجام شده در حوزه 
قطار حومه ای نیز گفت:۱6۳ کیلومتر قطارحومه ای در استان شامل پروژه قطار شهری 
اصفهان – بهارستان ، قطار حومه ای بهارستان، فولادشهر – مجلسی و قطارحومه ای 

اصفهان نجف آباد و اصفهان شاهین شهر مصوب و در حال اجراست.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( :

ایجاد صف  بندی در جامعه ترفند دشمن
 برای تضعیف نظام است

را  ایجاد صف بندی در جامعه اسلامی  تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( 
ترفند دشمن برای تضعیف نظام دانست و گفت: دشمن به دنبال دوقطبی شدن یا حتی 

چندقطبی شدن جامعه است.
آیت الله سید محمد سعیدی روز دوشنبه در دیدار فرماندهان، معاونان و کارکنان یگان 
ویژه نیروی انتظامی قم افزود: دشمن قصد دارد از این طریق نقشه های شوم خود را اجرایی 

کند؛ معضلات جامعه نباید به گونه ای شود که چندقطبی در جامعه ایجاد شود.
وی ادامه داد: زمانی که در کشور چندقطبی ایجاد شود، عده ای هم در این عرصه 
آگاهانه یا ناآگاهانه موضع گیری کرده و از افراد یا جریان ها حمایت می کنند. در این شرایط 
به جای این که مشکلات برطرف شود، به مشکل دامن زده می شود. وی بابیان این که غرب 
به دنبال جذب این گروه از جامعه است، گفت: رسانه های غربی و بیگانه در فضای مجازی 
و رسانه های خود می کوشند تا جوانان را به سمت خود بکشند؛ این ها تلاش می کنند با 
عناوینی چون بدی های نظام و بدرفتاری های نیروهای انتظامی و امنیتی، خود را فرشته 
نجات نشان دهند. سعیدی تصریح کرد: در چنین جبهه ای هوشیاری اهمیت زیادی دارد 
که ما باید عالمانه، مسئولیت دینی خود را انجام دهیم. وی با ذکر نمونه هایی از برخورد نبی 
مکرم اسلام)ص( و امیرالمؤمنین)ع( با مخالفان و گمراهان گفت: اگر کسی راهی را اشتباه 
رفته است، باید با رفتار حسنه به راه درست دعوت شود. البته آنجایی که قرار است با جرم 
و فساد برخورد شود، باید با قاطعیت قانون اجرا گردد و این قاطعیت هم از روی دلسوزی 
باشد. امام جمعه موقت قم همچنین ضمن گرامیداشت ایام شهادت حضرت زهرا)س( 
گفت: نام این بانو به عنوان اسوه و الگوی عالم در جامعه مطرح است و هر کس متناسب با 

موقعیت خود از مکتب این معلم و اسوه بزرگ درس و نکته هایی را می آموزد.
سعیدی در ادامه با اشاره به چهلمین سالروز پیروزی انقلاب اسلامی گفت: این دهه 
در سال های متمادی، به عنوان ایام الله، یادآور روزهایی است که مردم بعد از چندین سال 
مجاهدت و مبارزه در برابر یک رژیم سفاک پیروز شدند؛ در این راه تلاش های زیاد کردند 
و خون خود را به پای این انقلاب ریختند. تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( 
بابیان این که نتیجه این مجاهدت ها پیروزی بود، خاطرنشان کرد: مردم ایران و رهبری 
انقلاب یک  صدا از تشکیل حکومتی الهی حمایت کردند و به جمهوری اسلامی رسیدند 
و توانستند قوانین الهی را در این کشور اجرایی سازند. وی با اشاره به موانع و مشکلات 
در اجرای قوانین الهی گفت: ما در پیشبرد اهداف انقلاب و اجرای دستورهای الهی در 
جامعه، با موانعی روبرو هستیم؛ نخست گروه معاندین هستند که تمام وجودشان درگرو 
دشمن، بیگانگان و شیاطین است و جز راه آن ها، راهی را نمی روند. امام)ره( خطاب به 
ارتش باقیمانده از زمان شاه فرمودند که ما می خواهیم شماها آقا، آزاد و مستقل باشید، این 
نگاه امام به بدنه ارتش منتقل شد و جمع زیادی باکمال علاقه پذیرفتند ولی سران آن ها 
که سرسپرده حکومت و دست آموز بیگانگان بودند، بر سر عهد با کفر باقی مانند و هلاکت 
و ذلت را انتخاب کردند. سعیدی مانع دیگر را تربیت شدگان و آموزش دیدگان دوره سیاه 
شاهنشاهی در کشور دانست و گفت: این گروه، وابسته به رژیم و بیگانگان نبودند، ولی 
با توجه به  قرار داشتن در حکومت طاغوت، راه را اشتباه انتخاب کرده بودند؛ مانع تراشی 

این ها نه از روی عقل و عناد، بلکه از روی جهل بود.
وی افزود: دولت شاهنشاهی چنان فرهنگی را در کشور حاکم کرده بود که عده زیادی 
وادادگی خود به این فرهنگ را بروز می دادند؛ امروز نیز نمونه های این فرهنگ در کشور 
مشاهده می شود. این فرهنگ در دوره طاغوت، مانند ویروس گسترش یافته بود تا مردم هم 

مانند خود رژیم از دیانت و معنویت عقب بمانند.
سعیدی بابیان این که انقلاب اسلامی تلاش می کند این گروه از جامعه را جذب کند، 
گفت: امروز نیز روش مواجه شدن ما با آن ها، باید این گونه باشد، هرچند کاری زمان بر و 

نیازمند بصیرت و حوصله است. 
وی تغییر باورها و اعتقادات و ترک عادت های زشت را نیازمند گذشت زمان دانست و 
اظهار داشت: راه اندازی و به نتیجه رساندن انقلاب، امری است که می توان به سرعت آن را 
محقق کرد، ولی اصلاح رفتارهای اشتباه و تغییر فرهنگ جامعه، به این سرعت امکان پذیر 
نیست. وی خاطرنشان کرد: با موانع و منکراتی که در جامعه مشاهده می شود، باید برخورد 
ملایم و تاثیرگذار داشت؛ این عرصه مانند جبهه جنگ نیست که خاک ریزی داشته باشیم 
و ما دشمن را در مقابل خود مشاهده کنیم. در اصلاح رفتارها و باورهای نادرست، نباید 

صف بندی صورت گیرد و افراد به  صورت قهری در مقابل یکدیگر صف آرایی کنند.
 

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری قم:

کارگاه های ساخت تسبیح در روستاهای قم 
ایجاد می شود  

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری قم :درچهلمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی، به منظور ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی قم و کمک به معیشت 

خانوارها، کارگاه های کوچک ساخت تسبیح در این مناطق دایر می شود. 
سجاد چهرگانی: اظهارداشت : در این رابطه به دنبال ایجاد کارگاه های کوچک ساخت 

تسبیح و درگیر کردن خانوارهای روستایی علاقه مند به این کار هستیم. 
چهرگانی ادامه داد: دراین روش واحدهای صنعتی بزرگ ساخت تسبیح که در شهرک 
های صنعتی استان مستقر هستند، کارهای خود را در قالب برون سپاری به خانوارهای 

روستایی واگذار می کنند و به آنان مزد ساخت می دهند. 
مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری قم گفت: بازار محصولات فرهنگی و 
مذهبی همچون تسبیح در این استان به دلیل زائرپذیری بالای آن مناسب است و با اجرای 
این طرح نیازی به واردات تسبیح و سایر محصولات مشابه از کشورهایی همچون چین و 
هند نیست.   چهرگانی گفت: طرح فوق تمام مناطق روستایی استان را تحت پوشش قرار 

می دهد و درفرآیند تکمیلی آن، 7۰۰ خانوار روستایی مشغول کار می شوند. 
وی بیان کرد: ایجاد بازار برای عرضه محصولات تولید شده در روستاها بهترین راهکار 
برای رونق اقتصادی در این مناطق است و در همین رابطه نمایشگاه های دائمی عرضه 
محصولات روستایی درقم ایجاد خواهد شد و تولیدکنندگان برای معرفی محصولات خود 
در جشنواره های ملی و بین المللی حضور می یابند.  چهرگانی گفت: مسئولان استان 
برای حل مشکل تامین بازار محصولات روستاییان به عنوان بزرگترین دغدغه آنان برای 
ادامه فعالیت، تمام تلاش خود را به کار بسته اند و با تعریف الگوهای اقتصادی متنوع از 
جمله ایجاد کارگاه های کوچک و خانگی در زمینه ساخت صنایع دستی و سوغات به دنبال 

محرومیت زدایی از چهره روستاهای قم هستند. 
*توسعه روستاهای قم پس از انقلاب با ایجاد کسب و کار دنبال شد

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری قم در بخش دیگری از سخنان خود  
گفت: ایجاد اشتغال از جمله مهمترین راهکارهای حفظ جمعیت روستاهاست و به همین 
دلیل سیاست های توسعه روستایی در این استان پس از انقلاب اسلامی با ایجاد کسب و 
کار پایدار دنبال شد. وی بیان کرد: حفظ جمعیت ساکن در مناطق روستایی تنها با ایجاد 
اشتغال پایدار و تامین معیشت روستائیان امکان پذیر است و در این رابطه انقلاب اسلامی 
در استان های مختلف از جمله قم اقدامات گسترده را به انجام رساند. مدیرکل امور 
روستایی و شوراهای استانداری قم گفت: نظام جمهوری اسلامی برای محرومیت زدایی 
از روستاها 2 کار بنیادین انجام داد، ابتدا با اجرای طرح های عمرانی گسترده، خدمات 
زیربنایی مورد نیاز روستاییان را ارائه و لوازم آسایش مردم را فراهم کرد و در مرحله بعد با ایجاد 
فرصتهای اشتغال و درآمدزایی به عنوان مهمترین رکن توسعه روستایی، برای محرومیت 
زدایی و آبادانی هرچه بیشتر این مناطق گام برداشت.  سجاد چهرگانی افزود: نظام 
جمهوری اسلامی محرومیت زدایی در روستاها را با سیاست ایجاد اشتغال و افزایش درآمد 
دنبال کرد، چرا که این راهبرد موجب رونق اقتصادی و درنهایت رونق اجتماعی مناطق 
روستایی خواهد شد.  وی بیان کرد: این راهبرد درقم نیز به عنوان یک برنامه کارآمد دنبال 
می شود و مسئولان استان باشناخت ظرفیتهای هر منطقه روستایی به فکر ایجاد مشاغل 
مرتبط با آن هستند تا علاوه بر ایجاد اشتغال پایدار، از مهاجرت ساکنان روستاها به مناطق 
شهری جلوگیری شود.  وی ادامه داد: حمایت از روستاها امروز به عنوان یکی از مهمترین 
برنامه های نظام جمهوری اسلامی و دولت، دنبال می شود و در همین رابطه تسهیلات 
بسیار مناسبی در قالب طرح خود اشتغالی روستاییان درنظر گرفته شده که سهمیه استان 

قم از این اعتبارات در سال جاری بیش از 2۰2 میلیارد تومان است. 

رئیس شورای اسلامی شهرقم :

تمام فعالیت ها و تصمیمات شورای شهر قم 
شفاف می شود

رئیس شورای اسلامی شهرقم با تاکید بر فراهم شدن شرایط برای شفافیت و اطلاع 
رسانی دقیق از عملکردها و تصمیمات شورا، از راه اندازی سایت جدید این مجموعه خبر 

داد.
عبدالله جلالی روز دوشنبه در هشتاد و یکمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر قم 
باتاکید بر اینکه تمام مصوبات در سایت این شورا منتشر می شود اظهار داشت: از شهرداری 
قم نیز انتظار داریم تا تمام مزایده ها، مناقصه ها، تعرفه های عوارض و خدمات را در این 
سایت بارگذاری کند.وی، صداقت با مردم را اصل اساسی شورای اسلامی شهر قم دانست 
و تاکید کرد: دلیلی برای جدایی مسئولان از مردم نیست و امیدواریم این اقدام شورای 
شهر الگویی برای سایر دستگاه های اجرایی استان شود تا ارگان ها بیش از پیش نسبت به 
عملکرد خود پاسخگو باشند. جلالی در ادامه سخنان خود با بیان اینکه ۴۰سال از پیروزی 
شکوهمند انقلاب اسلامی را پشت سر گذاشته ایم و در حال ورود به دهه پنجم انقلاب 
هستیم گفت: هیچ یک از توطئه ها و نقشه های دشمنان داخلی و خارجی نتوانست خللی 
در اراده مردم برای پیمودن مسیر انقلاب ایجاد کند. رئیس شورای اسلامی شهر قم، وظیفه 
مسئولان را مرور کارنامه ۴۰ ساله دانست و گفت: نقاط ضعف و قوت مدیریت کشور در طی 
چهار دهه گذشته باید شناسایی شود تا با تقویت نقاط قوت و برطرف کردن نقاط ضعف، 
راه توسعه با شتاب بیشتری ادامه یابد. جلالی، دهه پنجم انقلاب را دهه عدالت محوری 
دانست و افزود: باید محور همه سیاست ها و برنامه ها به ویژه توزیع منابع ملی بر اساس 

عدالت باشد، چرا که این امر موجب آرامش کشور می شود.

انقلاب بهداشت و درمان پس از انقلاب

زدودن غبار از شانه نظام درمان درقم

برنامه محوری  مسیر  بتوانیم  تا  هستیم  قم ۱۴۰۵  تدوین  حال  در  گفت:  قم  شهردار 
شهرداری را ادامه دهیم.

در  قم«  چهل ساله  »شکوه  نمایشگاه  از  بازدید  حاشیه  در  سقائیان نژاد  سیدمرتضی 
گفت وگوی زنده با مردم در برنامه گفت وگوی ویژه خبری شبکه نور، با بیان اینکه شهرداری 
قم یکی از شهرداری های قدیمی کشور است اظهار کرد: نزدیک به ۱۰۰ سال از عمر 
شهرداری  قم می گذرد و تمام مباحث در دوران قبل و بعد انقلاب را اگر بخواهیم مقایسه 
کنیم شرایط بسیار متفاوت است. قبل از انقلاب جمعیت شهرنشین کشور کمتر از ۴۰ 
درصد بوده و تنها 27۳ شهرداری در کشور داشته ایم. وی اضافه کرد: بعد از انقلاب اسلامی 
تعداد شهرداری ها به بالای هزار و ۳۰۰ شهرداری رسیده و جمعیت شهرنشین کشور بالای 
7۰ درصد است که این آمار در شهر قم بالای ۹۵ درصد است. شهردار قم با تاکید بر اینکه 
قبل از انقلاب شهرداری ها ارگان هایی خدماتی بوده اند اما امروز شهرداری ها ارگان هایی 
خدماتی، اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و اجتماعی هستند تصریح کرد: امروز بلاشک 
اهمیت شهرداری ها بر همه روشن است و از تولد تا مرگ مردم با خدمات شهرداری ها عجین 
هستند. هرکس از درب خانه خود خارج می شود از نظافت، ایمنی، حمل و نقل، هوای 
شهر، محیط زیست، مسائل فرهنگی و ورزشی، کفن و دفن و... خدمات متقابل توسط 
شهرداری به مردم ارائه می شود. سقائیان نژاد اظهار کرد: شهرداری یک ارگان بسیار بزرگ و 
نزدیک به مردم است و مردم خدماتی که شهرداری انجام می دهند لمس می کنند؛ اگر یک 
روز زباله جمع نشود مردم آن را لمس می کنند و وضعیت خدمات ما بسیار حساس و مهم 
است. وی با بیان اینکه در قم بسیاری از مناطق فعلی وجود نداشت و عمدتا باغات بودند 
اظهار کرد: امروز شاهد توسعه چشم گیر شهر هستیم و به همین نسبت خدمات هم افزایش 
یافته است؛ بسیاری از خدماتی که امروز مشاهده می شود در راستای خدمات ارزنده نظام 
اسلامی به مردم شکل گرفته است. امروز مباحث ترافیکی، معابر، زیرگذرها، روگذرها و... در 
شهرها از اهمیت ویژه ای برخوردار شده چراکه شاهد توسعه تکنولوژی  و خودروها در معابر 
هستیم. شهردار قم ساختار شهر در گذشته را مورد توجه قرار داد و گفت: در گذشته شورای 
شهر و شهرداری وجود نداشت و ساختار نظام شاهنشاهی برمبنای مردم سالاری نبود؛ اما 
با پیروزی انقلاب به مرور روندی شکل گرفت تا مردم مدیریت شهرها را در دست بگیرند. 
با تأسیس شهرداری ها و شورای شهرها مردم سالاری در شهرها شکل گرفت و فعالیت های 
شهری منسجم تر شد و محور خاصی پیدا کرد؛ مردم در شهرها ناظرینی پیدا کردند تا بر 

خدمات شهری نظارت داشته و بر مدیریت شهری دخالت پیدا کنند.
اطلس  راستا  این  در  امروز  و  دارند  مدیریت شهری دخالت  در  مردم  امروز  افزود:  وی 

نیازمندی های محلات تهیه شده و این در مسیر تحقق هدف خدمت به مردم است.
*شهرداری ها بدون خط  کش راه و برنامه نمی توانند حرکت کنند 

سقائیان نژاد با اشاره به نقش ویژه شورای شهر در مدیریت شهرها بیان کرد: شهرداری ها 
بدون خط کش راه و برنامه نمی توانند حرکت کنند و شهر قم امروز از این مزیت ویژه برخوردار 
است. وی بیان کرد: زمانی که وارد قم شدم اولین حرکت تدوین چشم انداز ۱۴۱۴ قم بود که 
بر مبنای آن برنامه پنج ساله قم ۱۴۰۰ تدوین شد و امروز سه سال را پشت سر گذاشتیم که 

در آن ۱۱ هدف، ۳6 راهبرد و نزدیک به ۱۱8 سیاست اجرایی تدوین شده است.
بتوانیم مسیر  تا  تدوین قم ۱۴۰۵ هستیم  از همین الان در حال  شهردار قم گفت: 
برنامه محوری را ادامه دهیم؛ در این برنامه دقیقاً طرح ها، بودجه و منابع آن مشخص شده 
است. وی گفت: بحث محیط زیست شهری، ترافیک، زائرپذیری قم و... جزو شاخص هایی 
است که در برنامه پیش بینی شده است؛ تلاش این است که دوره ماندگاری زائر را افزایش 
دهیم و در برنامه این مساله مد نظر قرار گرفته است. سقائیان نژاد با اشاره به جنبه های 
ویژه مدیریت شهری و پیش بینی های صورت گرفته در برنامه قم گفت: پروژه هایی که در 

سال های اخیر اجرا شده خصوصاً پروژه مقداد، تقاطع ۱۵ خرداد، شهدای مدافع حرم و... 
از جمله پروژه هایی است که گره های ترافیکی شهر را باز کرد.  وی ادامه داد: بلوار آیت الله 
بروجردی نیز یکی دیگر از پروژه های مهم شهر است که توانستیم در این زمینه مشکل 
پردیسان را حل کنیم. شهردار قم به اقدامات حمل و نقلی شهرداری گفت: در حال حاضر 
به دنبال خرید 2۵۰ دستگاه اتوبوس جدید برای شهر هستیم که 7۰ دستگاه آن وارد شهر 
شده است و ۱2۰ دستگاه نیز در حال بازسازی است. در ابتدای سال آینده چهره قم از نظر 
حمل و نقل متفاوت خواهد شد. وی گفت: در حوزه پل های عابرپیاده مکانیزاسیون را در 

دستور کار داریم تا مردم با آسایش بیشتری از آن ها استفاده کنیم.
سقائیان نژاد به اقدامات زیباسازی شهر اشاره کرد و افزود: در دهه فجر بیش از 2 هزار مورد 

پروژه  زیباسازی در شهر اجرا کرده ایم که ادامه دارد.
*59 درصد بودجه شهرداری وابسته به تراکم است 

وی با بیان اینکه در حوزه بودجه نویسی رشد قابل توجهی شکل گرفته است گفت: امسال 
2 هزار میلیارد تومان بودجه داشتیم که سال آینده بیش از 2 هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان است 
که با احتساب وام و فاینانس بیش از ۳ هزار میلیارد تومان است و سرانه هر شهروند بالغ بر 2 
میلیون تومان است. بیش از هزار و 8۰۰ میلیارد تومان از این بودجه در حوزه عمرانی است.  
شهردار قم 8۰ درصد بودجه شهرداری را عمرانی دانست و افزود: در بحث فضای سبز و 

زیست محیطی نیز بیش از ۴۰۰ میلیارد تومان بودجه گذاشته ایم.
سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه ۵۹ درصد بودجه شهرداری امروز وابسته به تراکم است افزود: 
در گذشته این آمار 7۹ درصد بوده است؛ این بودجه بستگی به شرایط ساخت و ساز در 
کشور دارد و ما به سمت بودجه ریزی و منابع پایدار حرکت می کنیم. امیدواریم با تصویب 
بودجه پایدار شهرداری ها شاهد شرایط بهتری در شهرها باشیم چرا که شهر موجودی زنده 
است و باید منابع پایدار در اختیار داشته باشد. شهردار قم با بیان اینکه امسال برای سال 
۹8 برای الکترونیکی کردن شهرداری پیش بینی کرده ایم گفت: نزدیک به ۹۰ کیلومتر فیبر 
نوری در شهرداری اجرا شده که پشتوانه شهرداری است؛ قم کارت در حال آماده سازی 
است و قرار شده تا اوایل سال آینده تحویل شود که ۱۳ خدمت مالی و الکترونیکی متفاوت 

را ارائه می کند که شامل پرداخت کرایه تاکسی و اتوبوس و... است.
وی الکترونیکی سازی صدور پروانه، بایگانی کردن مدارک، پرداخت عوارض و... را مورد 
توجه قرار داد و اذعان کرد: ایستگاه های اتوبوس به عنوان یکی از دغدغه های مردم در حال 
الکترونیکی سازی است که به زودی بهره برداری می شود. سقائیان نژاد با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته برای توسعه پارکینگ ها گفت: ۵ مجموعه پارکینگ با مساحت 2۰ هزار 
مترمربع برای سال ۹8 در نظر گرفتیم که عمدتاً در هسته مرکزی شهر است؛ توسعه شرقی 
حرم مطهر یکی از پروژه های ویژه شهر است که در بخش سرمایه گذاری دنبال می شود و 
در مناطق دیگر هم پیگیر احداث پارکینگ هستیم؛ امیدواریم در پایان سال ۹8 نزدیک به 
2۰ هزار مترمربع به پارکینگ ها اضافه شود و سال آینده برای ما سال نهضت پارکینگ سازی 

است.
*شهرداری قم با مدیریت جهادی تحریم را لمس نکرده  است

وی با اشاره به تصویب احداث خط دوم مترو شهر گفت: این خط شروع نشده تا خط اول 
تکمیل شود؛ خط اول دو فاز شده و فاز اول از قلعه کامکار تا مطهری حدود ۵.2 کیلومتر 
است البته مشکلی در روند تأمین تجهیزات آن ایجاد شده است. 6 ایستگاه فاز اول کامل 
فعال است. شهردار قم اضافه کرد: در حوزه تأمین واگن به صورت معجزه آسا توانستیم در 
قالب قرارداد کلان شهرها اسم قم را اضافه کنیم که 8۰ واگن به این شهر اختصاص یافت و 
با پشتوانه نمایندگان مجلس این امر محقق شد و نزدیک به هزار میلیارد بحث تأمین واگن 
شهر حل شده است. سقائیان نژاد تأخیر فعلی در روند مترو را مشکل تأمین متروسیستم 
دانست و گفت: بخشی از این متروسیستم را از داخل تأمین کرده و تلاش داریم مشکل 

تأمین خارجی را هم حل کنیم و شاهد راه اندازی فاز اول مترو در سال ۹8 باشیم.
وی گفت: ادامه مسیر مترو نیز تونل آن تکمیل شده و به مرور ایستگاه های آن تکمیل 
خواهد شد. وقتی خیالمان بابت خط اول راحت شود خط دوم را هم پیگیری خواهیم کرد.

شهردار قم پیگیری احداث خط سوم مترو را مورد توجه قرار داد و افزود: برای اینکه بتوانیم 
به قطار سریع السیر وصل شویم باید خط سوم را اجرا کنیم و شورای ترافیک منتظر است 
تا مباحث اصلی حل شود تا خط سوم را اجرایی سازد. وی گفت: در این شرایط تحریم 
شهرداری قم تحریم را لمس نکرده و بر توانستن و مدیریت جهادی تکیه دارد. وی با تاکید 
بر اینکه در چهار سال اخیر ۱6 پارک شهری احداث شده است تصریح کرد: ایمن سازی 
بوستان های شهری یکی از پروژه های ویژه شهرداری بوده است که در این راستا اقدام 

شهرداری برای تامین رفاه و آسایش عمومی صورت گرفته است.

شهردار قم  خبرداد

اجرای بیش از 2 هزار پروژه زیباسازی در دهه فجر
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اصل قرار دادن قانون اساسی می تواند عامل ثبات و پیشرفت باشد 

اصول مغفول مانده قانون اساسی 
در چهل سالگی انقلاب  

آزادی تشکیل اجتماعات و راهپیمایی ها، جایگاه شوراها، برگزاری همه پرسی، 
رسیدگی به جرائم سیاسی و مطبوعاتی با حضور هیأت منصفه و بازنگری در قانون اساسی 
از جمله اصول قانون اساسی است که انتقادات متعددی به عدم اجرای کامل آنها مطرح 
است. 39 سال از تصویب قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران می گذرد، اما بسیاری بر 
این باورند که طی این چهار دهه از همه ظرفیت های قانون اساسی استفاده نشده است 
و همچنان برخی اصول یا کامل اجرا نشده اند یا اجرای آنان با مشکلات و نواقصی انجام 
می شود. اصول بیست وهفتم، پنجاه و نهم، صد و شصتم، هشت و صدم و هفتاد و هفتم 

از جمله این اصول هستند.
* آزادی تشکیل اجتماعات

اصل 27 قانون اساسی می گوید :»تشکیل اجتماعات و راهپیمایی ها، بدون حمل 
سلاح، به شرط آنکه مخل به مبانی اسلام نباشد، آزاد است .« اما بارها نحوه اجرای این 
اصل و شرط کسب مجوز قبل از برگزاری راهپیمایی ها مورد اعتراض قرار گرفته  است. 
دی ماه سال گذشته که اعتراضات مختلفی در کشور نسبت به مشکلات جاری برگزار 
شد، دوباره بحث قانون برگزاری تجمعات مورد بحث قرار گرفت. در این میان بسیاری 
بر اجرایی شدن این حق صریح مردم تأکید داشتند.  عده ای هم برای اجرایی شدن 
آن راه حل هایی ارائه کردند. از جمله شورای شهر تهران، تعیین مکان های خاص برای 
تجمعات و اعتراضات مردمی به عنوان راهکاری برای حل این موضوع مطرح کرد و آن 
را با دو فوریت به تصویب رساند. بر اساس این مصوبه، شهرداری تهران به در نظر گرفتن 
مکان های ویژه  برای اعتراضات مردمی موظف می شد. هرچند در آن زمان انتقادات زیادی 
به عدم تطابق این مصوبه و اصل 27 قانون اساسی وجود داشت، اما وزارت کشور به صورت 
ضمنی با همان هم مخالفت کرد. سلمان سامانی، سخنگوی وزارت کشور درباره آن 
گفت:»پسندیده نیست که تجمع ها را محدود به یک نقطه کنیم، ما استقبال می کنیم 
که موضوع از مسیر قانونی خود طی شود.« او همچنین معتقد بود شورای شهر به ابعاد 
امنیتی و سیاسی تجمعات توجهی ندارد. حدود یک ماه بعد هم بهرام سرمست، مدیرکل 
سیاسی وزارت کشور خبر داد که این وزارتخانه در حال تهیه پیش نویس لایحه »تجمعات 
قانونی« است. با اینکه سرمست در آن زمان بحث تجمعات قانونی را مطرح کرده بود، 
اما در خردادماه سال جاری او در یک نشست خبری از تعیین مکان های خاص برای 
برگزاری تجمعات قانونی سخن به میان آورد و پس از آن طبق گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
دولت، در جلسه روز یکشنبه 20 خرداد هیأت وزیران، ورزشگاه های دستجردی، تختی، 
معتمدی، آزادی و شهید شیرودی و بوستان های گفت وگو، طالقانی، ولایت، پردیسان، 
هنرمندان و شهر و همچنین ضلع شمالی مجلس شورای اسلامی به عنوان محل های 
»مناسب« تجمع در کلان شهر تهران تعیین شدند.حالا هیأت وزیران مقرر کرده که علاوه 
بر پایتخت، در سایر شهرهای ایران نیز شوراهای تأمین امکانی را برای تجمعات تعیین 
کنند. بر این اساس لازم است با لحاظ شروطی برای شهرهای با جمعیت کمتر از یک 
میلیون نفر، یک مکان و برای شهرهای با جمعیت بیش از آن، دو مکان برای تجمعات 
تعیین شود. البته این مصوبه ها و تصمیم گیری ها تا کنون کارآیی چندانی نداشته است 
و از زمان تصویب آن تا حالا اعتراض هایی با موضوعات مختلف در اقصی نقاط مختلف 

تهران برگزار شده است.
* مراجعه به آرای عمومی و تأکید رئیس جمهوری

در اصل 59 قانون اساسی به برگزاری همه پرسی در مسائل بسیار مهم اقتصادی، 
سیاسی، اجتماعی و فرهنگی تأکید شده و آمده است:» ممکن است اعمال قوه مقننه از 
راه همه پرسی و مراجعه به آرای مردم صورت گیرد.« و همچنین »درخواست مراجعه به 
آرای عمومی باید به تصویب دوسوم مجموع نمایندگان مجلس برسد.«پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی تاکنون تنها یک بار از این ظرفیت قانون اساسی آن هم در سال 1368 
برای خود قانون اساسی استفاده شده است. با این حال این  روزها شاهدیم که بسیاری 
پیشنهاد می دهند از همه پرسی در موضوعات مورد مناقشه  از جمله ورود زنان به ورزشگاه، 
فعالیت  هسته ای و اخیراً نیز تصویب لوایح موسوم به FATF استفاده شود. حسن روحانی، 
رئیس جمهوری نیز از جمله کسانی بود که در این 6 سال چند بار به برگزاری همه پرسی 
و اصل 59 قانون اساسی اشاره کرد. او در 22 بهمن سال گذشته گفت: اصل 59 قانون 
اساسی می گوید برخی موارد قانون گذاری و اعمال قوه مقننه مراجعه به آرای مستقیم 
مردم است، اگر در دو مسئله اختلاف داریم، دعوا و شعار ندارد. صندوق آرا را بیاوریم، طبق 
اصل 59 قانون اساسی هرچه مردم گفتند به آن عمل کنیم. این ظرفیت قانون اساسی 
ماست. آستانه تحمل را بالا ببریم. همان طور که در حرم امام )ره( گفتم سه چیز برای 
ما اصل است: اسلام، ایران و ملت ایران همه ما برای اسلام، همه ما برای ایران و همه ما 
برای ملت ایران باید تلاش کنیم.رئیس جمهوری همچنین در مصاحبه تلویزیونی اش در 
15 مرداد سال جاری موضوع همه پرسی را این گونه مطرح کرد که اگر مسئله ای بسیار 
مهم است به اصل 59 رجوع کنیم، اصل 59 نظام را تثبیت می کند. می توان با مراجعه 
به آرای عمومی مردم بسیاری از مشکلات را حل کرد. مردم می توانند در مسائل مهم و 
کلان، نظرشان را اعمال کنند. می دانم همه پرسی ساز و کار خود را دارد و باید به رهبری 
و ... مراجعه کرد، اما این اصل قابل اجرا است.اما در کنار این اصل، اصل 177 قانون اساسی 
وجود دارد که موضوع بازنگری در قانون اساسی را مطرح می کند و می گوید که بازنگری 
در قانون اساسی ابتدا از سوی مقام معظم رهبری شروع می شود. رهبری پس از مشورت 
با مجمع تشخیص مصلحت نظام در طی حکمی خطاب به رئیس جمهور موارد اصلاح 
یا تتمیم قانون اساسی را به شورای بازنگری قانون اساسی پیشنهاد می کند. بر اساس این 
اصل:» مصوبات شورا پس از تأیید و امضای مقام رهبری باید از طریق مراجعه به آرای 
عمومی به تصویب اکثریت مطلق شرکت کنندگان در همه پرسی برسد.« همچنین »کلیه 
قوانین و مقررات بر اساس موازین اسلامی و پایه های ایمانی و اهداف جمهوری اسلامی 
ایران و جمهوری بودن حکومت و ولایت امر و امامت امت و نیز اداره امور کشور با اتکا به 
آرای عمومی و دین و مذهب رسمی ایران« تغییرناپذیر عنوان شده  است.اولین بازنگری در 
قانون اساسی 10 سال پس از تصویب قانون اساسی و در سال 1368 انجام شد. هرچند 
به اذعان بسیاری از حقوق دانان بازنگری در قانون اساسی موضوع پیچیده ای است و باید 
در شرایط زمانی و اجتماعی مناسبی انجام شود، اما با این حال برخی دیگر معتقدند 
30 سال از اجرای اصول این قانون اساسی می گذارد و تنها یک بار به بررسی دوباره آن 
نشسته ایم درحالی که در بسیاری از کشورها هرچند سال یک بار قانون اساسی متناسب 

با شرایط کشور به روز می شود.
* 19 سال غفلت از شوراهای کشور

اصل هفتم قانون اساسی به اهمیت جایگاه شوراها تأکید می کند و مجلس شورای 
اسلامی و شوراهای استان، شهرستان، شهر، محل، بخش، روستا و نظایر این ها را از جمله 
ارکان تصمیم گیری و اداره امور کشور عنوان می کند. اصل  صدم قانون اساسی نیز شرایط 
انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان و حدود اختیارات، وظایف شوراها را برای پیشبرد امور 
مشخص می کند. با وجود تأکید چند باره قانون اساسی به جایگاه شوراها در اصول هفتم و 
صدم تا اصل یک صد و ششم، اجرای این اصول تا دولت اول سید محمد خاتمی به تأخیر 
افتاد و اولین دوره شوراهای اسلامی شهر و روستا در اسفندماه سال 1377 یعنی 19 
سال پس از تصویب قانون اساسی تشکیل شد. حالا با وجود این که پنج دوره از برگزاری 
شورهای اسلامی شهر و روستا می گذرد، اما انتقادهای متعددی به عملکرد و سازوکار 
اجرایی شدن شوراهای شهر و روستا وجود دارد. برخی بروز مفاسد اقتصادی، باندبازی ها 
و رشوه گیری ها و مشکلات عدیده شهرداری ها را ناشی از اجرای نامناسب اصول قانون 
اساسی می دانند. بازداشت تعدادی از اعضای شورای شهر بابل، ضد و خورد اعضای شورای 
کرمانشاه و تجمع مردم زابل مقابل ساختمان شورای شهر از جمله خبرهای پرحاشیه این 

سال ها درباره شوراهای اسلامی شهر و روستا بوده است.
* تنها یک دادگاه جرایم سیاسی 

بر اساس اصل 168 قانون اساسی »رسیدگی به جرایم سیاسی و مطبوعاتی علنی 
است و با حضور هیأت منصفه در محاکم دادگستری صورت می گیرد. نحوه انتخاب، 
شرایط، اختیارات هیأت منصفه و تعریف جرم سیاسی را قانون بر اساس موازین اسلامی 
معین می کند.« در این اصل به جرم سیاسی و مطبوعاتی و همچنین برگزاری دادگاه 
علنی با حضور هیأت منصفه تأکید شده  است.لایحه جرم سیاسی نخستین بار در سال 
80 در مجلس ششم به تصویب رسید، اما با 18 ایراد شورای نگهبان مواجه شد. با این 
حال این لایحه با اصرار نمایندگان مجلس به مجمع تشخیص مصلحت نظام فرستاده شد 
و در همان جا به بن بست خورد. به گزارش دفتر آیت الله نور مفیدی، عضو مجلس خبرگان 
رهبری، او نیز تعریف نشدن جرم سیاسی را یکی از اصول مغفول مانده قانون اساسی 
مطرح کرده بود و گفته  بود تعریف نشدن مصداق برخی مسائل یا عمل نکردن و اجرایی 

نشدن برخی از اصول، نظام جمهوری اسلامی را دچار مشکل می کند.
* اصل 56 ضامن دموکراسی

در کنار این موارد محمد هاشمی، حقوقدان نیز معتقد است که اصل 56 کم تر مورد 
توجه قرار گرفته  است. هاشمی در این باره می گوید: اصل 56 قانون اساسی بسیار قشنگ 
است و می گوید حاکمیت مطلق بر جهان از آن خداست و هم او، انسان را بر سرنوشت 
اجتماعی خویش حاکم ساخته  است. هیچ کس نمی تواند این حق الهی را از انسان سلب 
کند یا در خدمت منافع فرد یا گروهی خاص قرار دهد. او در ادامه اضافه می کند که این 
اصل ضامن دموکراسی است. در همین راستا، نظارت استصوابی شورای نگهبان منطقی 
نیست و جنبه سلبی دارد. نظارت باید بی غرضانه و بی طرفانه باشد. تجربه ثابت کرده 
 است که شورای نگهبان بسیاری از موضوعات را خلاف شرع دانسته، در حالی که چنین 

نبوده  است.
*میثاق ملی، عامل ثبات و پیشرفت

قانون اساسی قطعا یکی از مهمترین نتایج پیروزی انقلاب اسلامی است و بخش 
زیادی از آرمانهای مردم در این انقلاب را رسمیت بخشیده و هنوز هم ظرفیت های 
اجرانشده دارد. از این رو همچنان اصل قرار دادن آن می تواند عامل ثبات و پیشرفت باشد.

نکتـه

شبانه در 26 دسامبر 2018 وارد عراق شد و به پایگاه عین 
الاسد رفت تا با سربازان آمریکایی دیدار کند بدون آنکه با یک 
مسئول عراقی روبرو شود و حالا از ضرورت رصد ایران از خاک 

همسایه می گوید.
جریان های سیاسی غالب در پارلمان عراق همان زمان اعلام 
کردند که سفر شبانه و مخفیانه دونالد ترامپ رئیس جمهوری 
آمریکا را مصداق نقض آشکار عرف بین المللی می دانند و زمزمه 
های لغو توافق نامه امنیتی آمریکا و عراق از سوی پارلمان شکل 
یک مطالبه جدی را به خود گرفت و حالا با اظهارات ضد ایرانی 
ترامپ و طرح استفاده از پایگاه آمریکا در عراق برای تحت نظر 
گرفتن ایران، مطالبه خروج نیروهای آمریکایی از این کشور جدی 

تر هم شده است.
سفر پایان سال گذشته میلادی ترامپ آنقدر یکباره و ناگهانی 
رخ داد که مقام های عراقی اطلاعی از آن نیافتند به ویژه آنکه 
رئیس جمهوری آمریکا با هیچ کدام از سه مقام ارشد عراقی 

)رئیس جمهوری، نخست وزیر و رئیس پارلمان( دیدار نکرد.
بعد از سفر، گفته شد که محمد علی حکیم وزیر خارجه عراق 
گفته است ترامپ از عادل عبدالمهدی نخست وزیر عراق خواسته 
است »به مدت 10 دقیقه« در چادری در پایگاه عین الاسد )محل 
استقرار نیروهای آمریکایی واقع در استان الانبار( با عبدالمهدی 
دیدار کند اما نخست وزیر عراق چنین دیداری را نپذیرفته است.

اعضای کمیته روابط خارجی پارلمان عراق تعیین نشست 
یا دیداری 10 دقیقه ای آن هم نه در پایتخت بلکه در پایگاه 
آمریکایی ها را اهانت به حکومت و ملت عراق دانستند و انتقال 
نخست وزیر از مقر دولت در بغداد به پایگاه عین الاسد را شایسته 
دولت مستقل عراق ندانستند بلکه آن را نقض واضح حاکمیت 

قلمداد کردند.
سفر آن شب ترامپ به عراق چند روز بعد از اعلام تصمیم به 
خروج نیروهای آمریکایی از سوریه انجام شد؛ اعلامی که زلزله 

ای سیاسی در آمریکا به خصوص با استعفای جیمز متیس وزیر 
دفاع و برت مک گورک فرستاده آمریکا در ائتلاف بین المللی 
مبارزه با تروریسم ایجاد کرد؛ دو نفری که شدیدا مخالف خروج 
آمریکایی ها از سوریه بودند. با پیوستن این دو به صف مخالفان 
علنی سیاست های ترامپ، حلقه اطراف او تنگ تر و انتظار برای 

انتقادهای گزنده رقبای سیاسی نیز بیشتر می شد. 
برخی ناظران این سفر را با کارکرد داخلی در آمریکا تفسیر 
کردند و آن را پیامی به داخل آن کشور دانستند که می خواهد به 
افراد نگران در ایالات متحده اطمینان دهد که سیاست آمریکا در 

عراق شبیه سوریه نخواهد بود. 
اما چرا شبانه و مخفیانه؟ هنوز کسی پاسخ قاطعی برای این 
سوال ندارد و همچنان باب گمانه هایی مانند »برخی ملاحظات 

امنیتی« یا حتی ابراز »نارضایتی ترامپ از روند انتخابات عراق« 
باز است.

ترامپ آن شب روبروی سربازانش در پایگاه عین الاسد ایستاد 
و گفت که »هرگز« قصد ندارد نیروهای آمریکایی را خارج کند 
بلکه بالعکس احتمال استفاده از خاک عراق به عنوان پایگاهی 
»برای دخالت در سوریه در صورت ضرورت« وجود دارد. در 

همین حال گفت که »آمریکا نمی تواند پلیس دنیا باقی بماند«.
سردرگمی، غرور، دروغ، ترس یا هر نام و علت دیگری در رابطه 
با رفتارشناسی ترامپ چندان مهم و جدید نیست. کافی است با 
هر کدام از این کلید واژه ها در رسانه های آمریکایی جستجو 
کرد و مصداق های متعدد آن را یافت اما قدر مسلم، جدیدترین 
تناقض ترامپ این است که بعد از آنکه برابر سربازانش می ایستد 

و تصریح می کند »آمریکا نمی تواند پلیس دنیا باقی بماند«، حالا 
روبروی مجری شبکه »سی بی اس« و میلیون ها چشم، می 
نشیند و از ضرورت حفظ پایگاه آمریکایی ها در عراق برای تحت 
نظر گرفتن ایران می گوید و همزمان، احتمال اعزام نیرو به ونزوئلا 

را نیز بعید نمی داند.
فقط ترامپ می تواند به سربازانش بگوید که حفظ حضورشان 
در عراق به خاطر ضرورت وجود پایگاهی برای دخالت در سوریه 
است و کمتر از 40 روز بعد به رسانه ای آمریکایی بگوید: »پول 
هنگفتی تاکنون برای یکی از پایگاه های نظامی کشورش در 
عراق خرج کرده و می توانیم آن را نگه داریم. یکی از دلایلی که 
می خواهم آن را نگه دارم، این است که می خواهم کمی ایران 
را زیر نظر داشته باشم، زیرا این کشور یک مشکل واقعی برای 

واشنگتن است.«
روزیکشنبه  پارلمان عراق از زبان »حسن الکعبی« نایب 
رئیس خود با صدای بلند خطاب به ترامپ گفت: نیروهای نظامی 
و مستشارانت را از طریق قانون و با اراده ملی )از عراق( بیرون 

خواهیم کرد.
نائب رئیس پارلمان عراق تاکید کرد: این سخنان نقض آشکار 
حاکمیت و اراده ملی عراق و همچنین نقض صریح قانون اساسی 
این کشور است که تاکید دارد عراق پایگاهی برای تعدی به هیچ 

کشوری نخواهد شد. 
الکعبی گفت: همگان وظیفه دارند برای پایان دادن به حضور 
نظامی آمریکا اقدام فوری انجام دهند و اجازه ندهند عراق نقطه 

ای برای تعدی یا رصد هیچ کشور دیگری شود. 
اینکه مسئولان عراقی چگونه و چه زمانی موفق به اخراج 
نیروهای آمریکایی شوند هنوز نیازمند صبر است. تا آن زمان به 
نظر می رسد نیروهای آمریکایی بیش از رصد ایران نیازمند آن 
باشند که چشم هایشان را در محیط 360 درجه به اطراف پایگاه 

های خود بگردانند.

رئیس قوه قضاییه گفت: محکومی تحت عنوان »زندانی 
سیاسی« نداریم و کسی هم در جمهوری اسلامی به خاطر انتقاد 

تحت پیگرد قرار نمی گیرد. 
به گزارش ایرنا از روابط عمومی قوه قضاییه، آیت الله صادق 
آملی لاریجانی روز دوشنبه در جلسه مسئولان عالی قضایی با 
انتقاد از کسانی که موضوع عفو گسترده محکومان در آستانه 40 
سالگی انقلاب را به سمت سیاسی شدن سوق می دهند، از بهره 
مندی قریب به 50 هزار نفر از این عفو خبر داد و اظهار داشت: 
برخی برای به حاشیه بردن این اقدام بزرگ، سخن از آزادی 
زندانیان سیاسی و منتقدان به میان می آورند، در حالی که ما 
اساسا محکومی تحت عنوان »زندانی سیاسی« نداریم و کسی هم 
در جمهوری اسلامی به خاطر انتقاد تحت پیگرد قرار نمی گیرد.

وی افزود: متاسفانه برخی این اقدام بزرگ را هم سیاسی می 
کنند. عده ای گفته اند بهتر است این عفو شامل زندانیان سیاسی 
هم بشود. این در حالی است که ما محکومی با عنوان »زندانی 
سیاسی« نداریم. رئیس دستگاه قضا اضافه کرد: اگر کسی اقدامی 
علیه امنیت مرتکب شده است، عنوان مجرمانه مستقلی دارد که 
باید به آن رسیدگی شود. جرم سیاسی نیز در قانون تعریف شده 
و رسیدگی به آن هم سازوکارهای قانونی خود را دارد اما در حال 

حاضر چنین محکومانی نداریم.
* 5۰ هزار زندانی مورد عفو قرار می گیرند

رئیس قوه قضاییه گفت: متاسفانه عده ای این عفو شیرین 
را که تخمین زده می شود شامل قریب به 50 هزار نفر بشود، با 
برخی اظهارات بی مورد و حواشی نامربوط تلخ می کنند و یک 
اقدام انسانی، قضایی و حقوقی را که مربوط به جرم و محکومیت 
مجرمان است، سیاسی جلوه می دهند. آملی لاریجانی ادامه داد: 
اصل این پیشنهاد از سر رافت و اقتدار نظام جمهوری اسلامی 

است و هر تفسیر دیگری در این زمینه بیهوده و خطا است.
* نقد در جمهوری اسلامی جرم نیست

رئیس قوه قضاییه گفت: متاسفانه برخی از افرادی که حتی 
در دستگاه های اجرایی هم سمت دارند، گفته اند این عفو شامل 
منتقدان هم بشود. گویی القا می کنند کسانی به خاطر نقد صرف، 
در زندان به سر می برند. این چه دروغ بزرگی است؟ مگر امروز 

کسی که نقدی داشته، به خاطر انتقادش در زندان است؟ 
* افترا و توهین با نقد تفاوت دارد

وی افزود: دستگاه قضایی هیچگاه به صرف نقد، کسی را تحت 
تعقیب قرار نداده است. این اظهارات ناشی از عدم توجه برخی 
افراد به این نکته است که افترا و توهین با نقد تفاوت دارد و این 
تفاوت را نیز قانونگذار قائل شده است. به صراحت می گوییم که 

نقد به هیچ عنوان در جمهوری اسلامی جرم نیست.
* انقلاب اسلامی یک راه جدید در میان مکاتب بود

رئیس قوه قضاییه با تبریک ایام الله دهه فجر بر ضرورت 
شناخت قدر ارزش های دینی، الهی و انسانی انقلاب اسلامی 
تاکید کرد و گفت: این انقلاب از بعد نظری یک راه جدید در زمانه 

ما و در میانه هجوم مکاتب و ایسم های مختلف بود.
* پیوندی تمام عیار میان مردم سالاری و ارزش های 

انسانی و الهی
آملی لاریجانی گفت: انقلاب اسلامی، پیوندی تمام عیار میان 

مردم سالاری و ارزش های انسانی و الهی بود. بها دادن به مردم 
در تعیین سرنوشت و انتخاب مسیر خود در پیوند با حاکمیت 
حقیقت و ارزش های الهی، پیوند مبارکی بود که در جمهوری 
اسلامی تجلی یافت و آنچه را مدرنیته نفی کرده بود، انقلاب 
اسلامی احیا کرد. وی افزود: این راه جدید، همچنان ظرفیت انجام 
بحث های دقیق علمی و فلسفی را دارد و امیدواریم هر چه بیشتر 

ابعاد این نظام الهی مورد واکاوی و تبیین قرار گیرد.
* آموزش خودباوری و ایستادگی در برابر طاغوت ها

رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه انقلاب اسلامی در بعد عملی نیز 
موجب هویت بخشی به ملتی بود که سال ها از سوی استعمارگران، 
عقب نگه داشته شده بود، تصریح کرد: در آن زمان، ایمان مردم 
اجازه تجلی در ساحت اجتماعی و سیاسی نداشت اما انقلاب 
اسلامی، موانع را کنار زد و به مردم، خودباوری، اتکا به نفس و 
ایستادگی در برابر طواغیت را آموخت.وی افزود: مردم در طول 40 
سال گذشته با وجود همه مصائب و تنگناهایی که از سوی دشمنان 
تحمیل شده است، در برابر آنان که به ثروت، موقعیت و سرمایه های 
انسانی این کشور چشم طمع دوخته، ایستادگی کرده اند و افتخار 
انقلاب اسلامی این است که از ملتی عقب نگه داشته شده، انسان 

هایی آبدیده، قدرتمند و آگاه پرورش داده است.
* برخی کاستی ها موجب نادیده گرفتن پیشرفت ها 

نشود
رئیس قوه قضاییه با اذعان به اینکه همچنان تا آرمان های 
انقلاب فاصله داریم، اظهار داشت: وجود برخی کاستی ها و فاصله 
ها از اهداف انقلاب نباید باعث شود که پیشرفت ها و جهات 
اقتدار کشور نادیده گرفته شود. دشمنان از همان روزهای آغازین 
پیروزی انقلاب مدعی بودند که انقلاب اسلامی دوام نخواهد 
داشت. وی افزود: خباثت آنها به حدی است که بعد از چهار دهه 
همان حرف ها را تکرار می کنند و در مسیر تحقق رویاهای آشفته 

خود از هیچ تلاشی از جمله جنگ، تحریم، آتش افروزی و تهدید 
فروگذار نکرده اند.

* نادیده گرفتن خدمات انقلاب، جفایی بزرگ است
رئیس قوه قضاییه گفت: انقلاب اسلامی خدمات و حسنات 
بسیاری داشته و دارد که نادیده انگاشتن آن جفای بزرگی است. 
دشمن به ویژه آمریکا و اذناب آن، مدام کاستی ها را تبلیغ و 
برجسته می کنند. خصوصا در سال های اخیر با انواع ابزارهای 
تبلیغاتی و جنگ روانی در صدد به آشوب کشیدن کشور بوده 
اند اما در بحبوحه همه این فشارها و دشمنی ها می بینید 
که جمهوری اسلامی و فرزندان شایسته آن چگونه در عرصه 
های گوناگون علمی، فناوری، فرهنگی، دفاعی و سایر زمینه 
ها درخشیده اند. وی با اشاره به رشد علمی کشور بر مبنای 
استانداردهای جهانی و ذکر مصادیقی از پیشرفت در عرصه های 
مربوط به پزشکی، سلول های بنیادین، نانوتکنولوژی، هوافضا، 
موشکی و مانند آن گفت: آمریکا و اذناب آن در مقابله با این حجم 
از نبوغ و ابتکار فرزندان ایران، مدام در حال تزریق یاس و ناامیدی 
هستند و متاسفانه عده ای هم در داخل، همان مسیر دشمن را 

طی می کنند.
* برخی کاستی ها را انکار نمی کنیم

آیت الله آملی لاریجانی افزود: ما منکر برخی بی عدالتی ها و 
کاستی ها نیستیم اما در کنار این کاستی ها، باید خدماتی را هم 
که ارائه شده است، ببینیم. متاسفانه عده ای در داخل نیز خواسته 
یا ناخواسته، همسو با اهداف دشمنان اقدام به سیاه نمایی می 

کنند و این بزرگترین جفا به ملت بزرگ ایران است.
* به بهای »اینستکس« به هر ذلتی تن نمی دهیم

وی با اشاره به ایجاد سازوکار مالی »اینستکس« از سوی اروپا 
گفت: اروپایی ها بعد از 9 ماه تعلل و مذاکره، یک سازوکار با 
ظرفیت محدود، آن هم نه برای تبادل پول بلکه برای تامین غذا 

و دارو ایجاد کرده اند. کشورهایی که در مقابل رذالت آمریکا در 
خروج از برجام، مدعی پایبندی به این توافق بودند، اقداماتشان 
محدود به اینستکس شده و حسب گزارش ها دو شرط عجیب 
نیز گذاشته اند؛ یکی اینکه ایران به FATF بپیوندد و دیگری 
آنکه در زمینه موشکی وارد مذاکره شود. رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام گفت: لازم است این کشورها بدانند که جمهوری 
اسلامی ایران به هیچ وجه این شروط تحقیرآمیز را نخواهد 
پذیرفت و به بهای باز شدن یک آبراهه کوچک نظیر اینستکس، 

تن به هر خواسته ای نخواهیم داد.
* کدام امتیاز

وی با اشاره به تعهد و وظیفه اروپا نسبت به برداشتن تحریم ها، 
اظهار داشت: مگر جمهوری اسلامی برای تامین غذا و داروی خود 
ناتوان است؟ اصلا مگر غذا و دارو تحریم بوده که حالا این سازوکار 
مالی را به عنوان یک امتیاز القا کنند؟ آملی لاریجانی افزود: رهبر 
معظم انقلاب در همان بحث برجام هم فرمودند که به طرف 
مقابل اعتماد ندارند، منتها بر اثر برخی اصرارها و برای جلوگیری از 
این شبهه که رهبر انقلاب مانع از پیشرفت مذاکرات هستند، اصل 
آن مذاکرات را با شروطی پذیرفتند. امروز هم اروپا همان مسیر 
آمریکا را طی می کند و ما هم مانند همیشه باید استقامت کنیم.

* مردم در 22 بهمن سنگ تمام خواهند گذاشت
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه مطمئنا مردم بصیر ایران در 
بزرگداشت 22 بهمن سنگ تمام خواهند گذاشت، تصریح کرد: 
امروز، روز ابراز وحدت و انسجام است و باید اقتدار نظام را به 
جهانیان نشان دهیم. خوشبختانه همواره در طول سال های پس 
از انقلاب، مردم از مسئولان جلوتر بوده و با تهدید و عملیات روانی، 
عقب نشینی نکرده اند. امروز جمهوری اسلامی یک نظام مقتدر 

است و کشور ما کشوری ثروتمند و غنی است.
* حضرت زهرا )س( نگران شیعیان بودند

وی با تسلیت فرارسیدن ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا 
)س( گفت: آن حضرت، بنا به روایتی حدود 90 روز پس از 
ارتحال پدر بزرگوارشان پیامبر اکرم )ص( در دفاع از حق ولایت 
به شهادت رسیدند. این فقیه و استاد حوزه افزود: شخصیتی مانند 
حضرت صدیقه طاهره )س( که وصف عبادات و مناجات آن 
حضرت بر کسی پوشیده نیست و همچنین سایر اهل بیت )ع( 
هیچ نیازی به ریاست و حکومت دنیوی نداشتند و از باب حبّ 
دنیا و ریاست، به دنبال حکومت نبودند بلکه در اعمال حق ولایت 
به وظیفه الهی عمل می کردند و در واقع نگران شیعیان بودند. 
وی افزود: بر همین مبنا امروز باید به واسطه حق عظیمی که آن 
بزرگواران بر گردن همه شیعیان و غیرشیعیان دارند، به تکریم 
جایگاه والای آنان بپردازیم و این قبیل ایام نیز بهترین فرصت 
برای بزرگداشت مقام شامخ اهل بیت )ع( است.رئیس قوه قضاییه 
با اشاره به سنگینی مصیبت شهادت حضرت زهرا )س( برای 
حضرت علی )ع( گفت: امیرمومنان )ع( صبر پیشه کرد و بنا به 
تعبیر خودشان در خطبه شقشقیه، این روزگار را همچون خاری 
در چشم و استخوانی در گلو سپری کرد. بر اساس این گزارش، 
لایحه »تأمین امنیت زنان در برابر خشونت« در دستورکار امروز 
مسئولان عالی قضایی قرار داشت و کلیات این لایحه مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.

از سفر شبانه تا رصد ایران 

ترامپ و عراق؛ دوگانه ترس و غرور

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی :

»زندانی سیاسی« نداریم 

فقـدان نظـام حزبـی قوی، سـاخت خاص حاکمیـت و منابع غیررسـمی و متکثر 
قـدرت در ایـران، سیاسـت ورزی واقعی و کارآمد را به امری پیچیده بدل کرده اسـت. 
در این فضا، زنان با موانع و چالش های بیشـتری برای کنشـگری سیاسـی مواجهند.

گسـترش ارتباطـات، افزایش سـطح تحصیـلات و آگاهی عمومی طی سـالیان اخیر، 
وضعیـت زنـان ایرانـی را از نظـر قابلیـت و توانایی کنشـگری در عرصـه های مختلف 
حیات جمعی ارتقا داده اسـت. انقلاب اسـلامی که یکی از اهداف خود را روی احیای 
جایگاه واقعی و انسـانی زنان در جامعه متمرکز کرده بود، اگرچه توانسـت طی سـال 
هـای گذشـته زمینه بهبود موقعیت علمی و اجتماعـی زنان را فراهم کنـد، ولی زنان 
تا کسـب جایگاه شایسـته و درخور به ویژه درعرصه کنشـگری سیاسی راهی طولانی 

و دشـوار در پیش دارند.

* ناهمخوانی وضعیت و جایگاه سیاسی زنان در جامعه امروز ایران
گـزارش مشـترک اتحادیـه بیـن پارلمانـی و کمیتـه زنان سـازمان ملل در سـال 
2017، نشـان می دهـد ایـران بـا برخـورداری از 17 نماینـده زن، از نظر تصـدی زنان 
در پارلمـان در میـان 193 کشـور دنیـا، در رتبـه صـد و هفتاد و هفتـم قـرار دارد. در 
ایـن گـزارش، از نظـر حضـور زنـان در دسـتگاه اجرایـی هم رتبـه صد و سـی نهم به 
کشـورمان تعلق گرفته اسـت.این جایگاه با موقعیت و وضعیت کنونی زنان در جامعه 
تناسـبی ندارد. زنان امروز بخش بزرگی از فارغ التحصیلان دانشـگاهی را تشـکیل می 
دهند و در سـطح جامعه از نقشـی موثر برخوردارند، ولی بزرگترین غایبان در عرصه 
کنشـگری سیاسـی هستند.اگرچه ترغیب و تشویق به شـرکت در انتخابات به عنوان 
نمادی از مشـارکت سیاسـی برای زنان در بزنگاه های انتخاباتی تبلیغ می شـود و هر 
بـار موجـب بهـره گیـری از ظرفیت هـای رای دهی بانوان بـه نامزدها می شـود، ولی 
شـرکت در انتخابات، تنها گوشه ای از مفهوم موسع مشارکت سیاسی است.مشارکت 
سیاسـی تنها در فعالیت در فرایندهای انتخابی محدود نمی شـود، بلکه در کنشگری 
فعـال و مسـتمر در عرصه های سیاسـی در سـطوح خـرد و کلان معنـا و مفهوم می 
یابـد. میزان واقعی حضـور زنان در نهادهای تصمیم گیری و مدیریتی و نقش آفرینی 
آنـان در سیاسـتگذاری هـای عمومـی اسـت که نشـان می دهد آیـا بانوان بـه عنوان 
نیمـی از مـردم جامعه توانسـته انـد جایگاه خود در عرصه سیاسـی را تثبیت کنند یا 
نه.ایـن در حالی اسـت کـه امروز حضور و بازیگری بانوان در عرصه سیاسـی نه شـعار 
و ژسـتی مدرن و نمایشـی، بلکه ضرورتی غیرقابل چشـم پوشـی برای بهره گیری از 
تمام ظرفیت ها و توانمندی های جامعه، توسـعه سیاسـی و نهایتا در راسـتای منافع 

ملـی اسـت.نمی تـوان نیمـی از جامعه را بـه بهانه های مختلـف از نقـش آفرینی در 
عرصـه سیاسـی دور نـگاه داشـت و در برابـر انتظار داشـت جامعه به سـمت تعادل و 
توسـعه سیاسـی حرکت کند.پژوهشـگر ایرنا برای بررسی موانع سیاسـت ورزی برای 
زنان ایرانی با »شـهربانو امانی« عضو شـورای اسـلامی شـهر تهران و نماینده پیشـین 

مجلس گفـت و گو کرده اسـت. 

* موانع نگاه سنتی و تاریخی به زنان در ایران
امانی بخشـی از موانع سیاسـت ورزی زنان در ایران را ناشـی از نگاه سـنتی جامعه 
بـه زنـان دانسـت؛ نگاهـی کـه به طـور تاریخـی موجب عقـب نگه داشـتن زنـان در 
جامعـه شـده و آنـان را در مسـیر و فراینـد ارتقا به پسـت هـای عالی رتبه در کشـور 
عقب نگه داشـته اسـت.به گفته این عضو شورای شـهر، در بزنگاه های تاریخی، موانع 
اینچنینی قابل ردیابی اسـت. با اینکه زنان در دوره انقلاب مشـروطه همراه مردان در 
مبـارزات شـرکت کردنـد، ولی در قانون مشـروطه زنان در کنار محجـوران و مجرمان 
قرار گرفته و از مشـارکت سیاسـی محروم شـدند.پس از آن با ورود آموزش مدرن به 
کشـور، بسیاری از علمای برجسـته حضور زنان در کلاس های درس و مراکز آموزشی 
مـدرن را حـرام اعلام کردند. این مسـاله فاصلـه تاریخی مضاعفی را بـرای زنان ایجاد 
کرد و به بیسـوادی زنان دامن زد.امانی افزود: این روند با شـدتی کمتر در سـال های 
پـس از انقـلاب اسـلامی هـم ادامـه یافت. با اینکـه زنان در مبـارزات انقلاب شـانه به 
شـانه مردان مشـارکت کردنـد و در دوره جنگ هـم از اندوخته های مـادی و معنوی 
خـود در راسـتای منافـع ملـی هزینـه کردنـد، ولی اکثـر قوانینی کـه بعـد از انقلاب 
مصوب شـد، محدودکننده حقوق مدنی و سیاسـی زنـان بود.امانی »تبعیض مثبت« 
کـه ترجیـح مـی دهـد آن را »حمایت هـای قانونـی ویـژه در ایجاد فرصت بیشـتر« 
بـرای بانـوان بنامد، در افزایش شـانس ورود آنان به عرصه سیاسـت ورزی لازم و موثر 
دانسـت و گفـت: بـرای کاهش فاصله بسـیار زیاد تاریخـی و ایجاد تعادل، لازم اسـت 
بـرای زنـان فرصت بیشـتر درنظـر گرفته شـود و برای ایـن مهم بسترسـازی صورت 
گیرد.بـه گفتـه امانـی مصوبـه اتحادیه بیـن المجالس مبنی بـر ملزم کرن احـزاب به 
اختصـاص سـهمیه 30 درصدی به بانـوان، ناظر بر همین ضرورت اسـت که تعهد به 
آن توانسـته تعداد زنان نماینده در افغانسـتان و عراق را افزایش دهد.نماینده پیشـین 
مجلـس افـزود: شـورای عالـی اصلاح طلبـان از سـال 1394راهبـرد 30 درصـدی را 
مدنظر قرار داد و 30 درصد لیسـت های انتخاباتی مجلس دهم و شـورای شهر پنجم 
را بـه خانـم ها اختصـاص داد. این راهبرد موجب شـد بسـیاری از رقابت ها تبدیل به 

رفاقـت و پشـتیبانی شـود و فرصت مهمـی را پیـش روی بانوان بگذارد. مسـاله مهم 
ایـن اسـت که بایـد مراقب باشـیم مانند تجربه هـای تاریخی پیشـین، این موفقیت 
هـا و دسـتاوردها در فرایندهـا حـذف نشـود. بـه گفته امانی مشـکل اینجا اسـت که 
نـه تنهـا در بسـیاری از نهادهای تصمیم گیر و تصمیم سـاز مانند مجمع تشـخیص 
مصلحـت نظـام، خبرگان رهبـری و ... زنان حضـور ندارند، بلکه مردانی حضـور دارند 
که بعضا به شـدت زن سـتیز هسـتند. این عضو شـورای شـهر، روندهای جامعه را به 
نفـع زنـان دانسـت و گفت: به خاطر گسـترش شـبکه هـای ارتباطی، امـروز حرکت 
اجتماعی خزنده و آرامی در سـطح و کف جامعه در حال گسـترش اسـت که قدرت 
و حضـور زنـان را بـه رسـمیت مـی شناسـد. مهـم این اسـت که مـا از ایـن ظرفیت 
برای بسترسـازی ورود زنان به سـاختار قدرت اسـتفاده کنیم. امانی تصمیم شـورای 
شـهر بـرای برگزاری انتخابات شـورایاری در سـطح شـهر تهران برای سـال آینـده را 
سـازوکاری برای بسترسـازی در کف جامعه جهت ورود زنان به عرصه قدرت دانسـت. 
بـه گفتـه این عضو شـورای شـهر پایتخـت، اکنـون 300 زن از مناطق مختلف عضو 
شـورایاری هـا هسـتند. اگر همیـن بانـوان در فرایندی در کنـار هم قـرار بگیرند و به 
عنـوان »انتخـاب شـونده« و »انتخـاب کننـده« از یکدیگر حمایت کننـد، می توانیم 
گامـی موثـر در ایـن حـوزه برداریم. تجربه نشـان داده اتفاقـا بسـیاری از آقایان هم به 
خاطر سـلامت و جدیت بانوان، از آنان در فرایند ورود به عرصه های سیاسـی حمایت 
می کنند.نماینده پیشـین مجلس بیان داشت: همچنین همکاری و هم افزایی بانوان 
در ایـن عرصـه، مسـیر پیش روی آنـان را هموارتر خواهـد کرد. بانوان بایـد با گفت و 
گو، به اشـتراک گذاری تجربیات مشـترک، حمایت و پشـتیبانی از یکدیگر و پرهیز از 
رقابـت هـای منفی، به جامعه زنان در ورود به صحنه سیاسـی یاری برسـانند.به گفته 
وی، اقدامات جمعی و ایجاد سـازوکارهایی چون تشـکیل شـورای سیاستگذاری زنان 
اصـلاح طلـب مـی تواند با ایجـاد الگویـی از همگرایـی و تقویت گفتمان میـان زنان 
سیاسـت ورز و پایبندی به آن، وزن و توان بانوان برای کنشـگری سیاسـی را افزایش 
دهد. عضو شـورای شـهر حضـور زنان در عرصه های سیاسـی را بـرای تعدیل فضای 
سیاسـی- اجتماعی کشـور لازم و ضروری دانسـت. از نگاه وی در مجموع حضور زنان 
بـه سـالم سـازی، روان سـازی فرایندها و کاهش هزینـه هـای اداره امور منجر خواهد 
شـد. بـا ورود زنـان بـه عرصه های مختلف، نوع دوسـتی و سـلامت اجتماعی افزایش 
یافته و شـاخص های توسـعه ارتقا می یابد. دسـتیابی به توسـعه بدون بهره گیری از 
ظرفیـت هـا و توانمندی هـای ویژه زنـان در همه عرصه های جامعـه از جمله عرصه 

های سیاسـی امکان پذیر نیسـت.

نگاه سنتی جامعه به زنان باید تغییر کند

زنان و مضیقه های سیاست ورزی در ایران
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شیعیان ما، تا زمانى كه در روابط میان خود و خدایشان نیك 
بنگرند، و به پیشوایانشان حسن نیتّ داشته باشند، و به 

برادرانشان نیكى كنند، و با ناتوانشان دلسوز و مهربان باشند
 و به نیازمندانشان كمك كنند، همواره ]از جانب خداوند عز و جل[ 

مورد عنایت، محفوظ، و در پناه و مصون خواهند بود
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رئیس کمیسیون برنامه، بودجه شورای شهر قم مطرح کرد

سازمان توسعه و عمران شهرداری در 
آستانه زیان دهی

رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و امور سرمایه گذاری شورای 
اسلامی شهر قم گفت: درآمدهای سازمان توسعه و عمران شهرداری 
قم، کفاف هزینه های این سازمان را نمی دهد و این سازمان در حال 
تبدیل شدن به یک سازمان زیان ده است. مجید اخوان ظهر دیروز 
در جلسه شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید 
باکری با اشاره به وضعیت بودجه سازمان توسعه و عمران شهرداری 
قم اظهار کرد: بودجه این سازمان در سال گذشته 160 میلیارد تومان 
در نظر گرفته شد که در ادامه 40 میلیارد تومان بودجه آن کاهش 
پیدا کرد، اما در نهایت 112 میلیارد تومان از بودجه سازمان توسعه و 
عمران شهرداری قم محقق شد.وی ادامه داد: از پروژه های شاخص 
سازمان توسعه و عمران شهرداری قم در سال 96 می توان به پروژه 
تقاطع شهیدان محمودنژاد و پروژه میدان ولی عصر)عج( اشاره کرد.

وی افزود: این سازمان درآمدهایی از کارخانه آسفالت، بخش موتوری 
و بازار شمسه دارد اما این درآمدها کفاف هزینه های این سازمان را 
نمی دهد و سازمان در حال تبدیل شدن به یک سازمان زیان ده 
است، البته در سال جاری به دلیل افزایش قیمت قیر و آسفالت شاهد 

افزایش درآمد سازمان توسعه و عمران شهرداری قم بودیم.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم گفت: از سال 1366 تاکنون، طرح 
هادی در 133 روستای این استان با اعتبار 405 هزار و 189 میلیون ریال اجرایی شده 

است.
داریوش بلدی افزود: 118 روستایی که طرح هادی در آن ها اجرا شده است بالای 20 
خانوار و 15 روستا نیز کمتر از 20 خانوار جمعیت دارد.وی اضافه کرد: طرح هادی در 22 
روستا در بخش جعفرآباد، 37 روستا در بخش خلجستان، 27 روستا در بخش مرکزی، 
18 روستا در بخش کهک و 29 روستا نیز در بخش سلفچگان اجرایی شده است.به گفته 
وی، طرح هادی روستایی ضمن ساماندهی و اصلاح بافت موجود، میزان و مکان گسترش 
روستا و نحوه استفاده از زمین برای عملکردهای مختلف از قبیل مسکونی، تولیدی، 
تجاری و کشاورزی، تاسیسات و تجهیزات و نیازمندی های عمومی روستایی را بر حسب 
مورد در قالب مصوبات طرح های ساماندهی فضا و سکونتگاه های روستایی تعیین می 
نماید.بلدی بیان کرد: تاکنون 15 هزار و 835 جلد سند مالکیت در 77 روستا و همچنین 

چهار هزار و 881 قطعه زمین در 58 روستای استان قم به روستاییان واگذار شده است.
وی گفت: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی برای تشویق و تسهیل ساخت و ساز مسکن 
روستایی و بهسازی و عمران بافت مسکونی و هدایت توسعه فیزیکی موزون در روستاها 
و یا برای جابه جایی روستاهای در معرض خطر تخریب و بازسازی مناطق سانحه دیده 
نسبت به مطالعه، شناسایی و تهیه زمین مورد نیاز در روستاها با اولویت زمین های دولتی 

تملک، تفکیک و به روستاییان واگذار نموده است.
به گفته وی، در این ایام دهه فجر 6 طرح هادی روستایی در روستاهای دیزیجان از 
توابع بخش سلفچگان، دولت و پاچیان از توابع بخش جعفریه، ورجان و خورآباد از توابع 

بخش کهک و وشاره از توابع بخش دستجرد به بهره برداری خواهد رسید.
طبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال 1395، استان قم دارای 127 روستا 
با جمعیت بالای 20 خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی قم بیش از 55 هزار و 

865 تن است که در قالب 17 هزار و 385 خانوار زندگی می کنند.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم:

طرح هادی در 133 روستای قم اجرا شده است

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی 
منابع  زمینه  در  گفت:  قم  استانداری 
بانکی در استان مشکلی نداریم، البته نیاز 
واحدهای تولیدی قم به تسهیلات بانکی 
رشد پیدا کرده است و باید رقم تسهیلات 

بانکی را برای این واحدها افزایش بدهیم.
مجید آوری فرد با اشاره به اجرای 
طرح رونق تولید در استان قم اظهار کرد: 
با اجرای این طرح و پرداخت تسهیلات به 
واحدهای تولیدی استان به دنبال تثبیت 
اشتغال در این واحدها هستیم، البته یکی 
از اهداف طرح رونق تولید افزایش 10 

درصدی اشتغال در واحدهای تولیدی بود.
وی ادامه داد: هدف مدیریت استان قم 
در سال جاری ایجاد 15 هزار شغل جدید 
در استان است که در حال نزدیک شدن 
به این هدف هستیم، همچنین طرح 
توسعه اشتغال روستایی با هدف ایجاد 
شغل برای روستاییان در روستاهای قم در 
حال اجرا است.مدیرکل دفتر هماهنگی 
افزود:  قم  استانداری  اقتصادی  امور 
تغییراتی که در یک سال اخیر در اقتصاد 
کشور رخ داد، قابل پیش بینی نبود و باید 

شوک های اقتصادی رخ داده را بپذیریم.

آوری فرد با اشاره به وضعیت منابع 
بانکی استان قم اظهار کرد: در زمینه منابع 
بانکی در استان مشکلی نداریم، البته نیاز 
واحدهای تولیدی قم به تسهیلات بانکی 
رشد پیدا کرده است و باید رقم تسهیلات 

بانکی را برای این واحدها افزایش بدهیم.
که  نتوانستیم  هنوز  داد:  ادامه  وی 
بانک های خصوصی استان قم را برای 
خودمان  با  تولید  بخش  از  حمایت 
هماهنگی کنیم، همراهی این بانک ها 
در این زمینه کم است، به همین دلیل 
بانک های  خصوص  در  را  مکاتباتی 

مرکزی  بانک  با  قم  استان  خصوصی 
امور  هماهنگی  دفتر  داشتیم.مدیرکل 
اقتصادی استانداری قم خاطرنشان کرد: 
بانک های استان قم را توجیه کردیم که 
واحدهای  به  تسهیلات  پرداخت  برای 
صورت  به  را  وثیقه ها  استان،  تولیدی 
مثلا هم سند  یعنی  بگیرند،  ترکیبی 
واحدهای مسکونی و هم سند واحدهای 
تولیدی را به عنوان وثیقه بپذیرند، البته 
مطلوب بانک ها، پذیرش سند واحدهای 
مسکونی به عنوان وثیقه برای پرداخت 

تسهیلات است.

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

استان قم مشکلی در زمینه منابع بانکی ندارد

رئیس کمیسیون فرهنگی، ورزشی و اجتماعی 
شورای اسلامی شهر قم گفت:برنامه های فرهنگی 
که در چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی در 
شهر قم برگزار می شود، باید اثرگذار باشند و در این 
برنامه ها دستاوردهای چهل ساله انقلاب اسلامی بیان 

شود.
 حسن مالکی نژاد پیش از ظهر دیروز در جلسه 
شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان 
شهید باکری با اشاره به برنامه های شهرداری قم در 
چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی اظهار کرد: 
جشنواره چله سرو توسط شهرداری از اسفندماه سال 
گذشته برای بزرگداشت چهلمین سالگرد پیروزی 
انقلاب در طول سال آغاز و در قالب این جشنواره 
برگزاری 20  برنامه در نقاط مختلف شهر قم برنامه 

ریزی شد.
وی ادامه داد: برنامه های فرهنگی که در چهلمین 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی در شهر قم برگزار 
برنامه ها  این  در  و  باشند  اثرگذار  باید  می شود، 

دستاوردهای چهل ساله انقلاب اسلامی بیان شود.

رئیس کمیسیون فرهنگی، ورزشی و اجتماعی 
شورای اسلامی شهر قم افزود: باید زیرساخت های 
یابد،  افزایش  فرهنگی، هنری و ورزشی شهر قم 
ورزشی  و  هنری  فرهنگی،  راستا سازمان  این  در 
برنامه های متنوع  این که  بر  شهرداری قم علاوه 
فرهنگی، هنری و ورزشی را برگزار می کند، باید 
به دنبال توسعه زیرساخت های فرهنگی، ورزشی و 

هنری در شهر قم نیز باشد.
مالکی نژاد ارتقاء عملکرد سازمان فرهنگی، هنری 
و ورزشی شهرداری قم را ضروری دانست و تصریح 
که  کند  تدوین  را  الگویی  این سازمان  باید  کرد: 
برنامه های سازمان در بخش های فرهنگی، هنری و 

ورزشی اثرگذار باشند.
وی خاطرنشان کرد: باید در فعالیت های برخی 
از سازمان های تابعه شهرداری قم بازنگری صورت 
بگیرد، برخی از این سازمان ها حتی به اندازه حقوق 
کارمندان خود درآمد ندارند، در این راستا باید به 
دنبال فعال کردن ظرفیت های غیرفعال سازمان های 
تابعه شهرداری قم باشیم تا این شهر توسعه پیدا کند.

استاندار قم گفت: باید با برنامه ریزی صحیح بسترهای لازم برای بازگشایی واحدهای 
راکد و تولید حداکثری در کارخانه های این استان فراهم شود.

بهرام سرمست در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، حفظ اشتغال در واحدهای 
صنعتی را در دستور کار مسئولان اقتصادی استان دانست.وی با اشاره به لزوم همراهی 
و تعامل در جهت رونق صنعت و تولید قم، اظهار کرد: در حل برخی مشکلات و موانع 
بخش های تولیدی و صنعتی، هماهنگی و پیگیری از طریق مرکز ضروری است.سرمست 
همچنین با تاکید بر لزوم کاربردی بودن مصوبات ستاد در برطرف کردن مسائل واحدهای 
تولیدی، اضافه کرد: دبیرخانه کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید باید مشکلات 
بخش های صنعتی استان را دسته بندی کرده و برای پیگیری در اختیار ستاد قرار بدهد.

بسترهای مناسب برای افزایش صادرات قم فراهم شود

معاون طرح و برنامه وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز در این جلسه اظهار کرد: از 500 
طرح قابل افتتاح در سطح استان های کشور، 209 طرح صنعتی با اعتبار 37 هزار میلیارد 
تومان در 10 روز آینده به بهره برداری می رسد که نشان می دهد وضعیت صنعت و تولید 
کشور قابل قبول است.سعیدی زرندی به شرایط کنونی کشور و وضعیت دشوار اقتصادی 
اشاره و تصریح کرد: دستگاه ها با رعایت اولویت بندی در برنامه های اقتصادی، حمایت  

ویژه ای از واحدهای صادرات محور داشته باشند.
وی افزایش کیفیت کالاهای تولیدی را رمز ورود به بازارهای بین المللی دانست و 
خاطرنشان کرد: در استان قم بالغ بر 40 واحد صادرات محور وجود دارد که امیدواریم 
تا پایان سال آینده تعداد این واحدها به 70 واحد صادراتی افزایش پیدا کند و لازم است 

برای افزایش ظرفیت های صادراتی در قم بسترهای مناسب فراهم شود.

رئیس کمیسیون فرهنگی، ورزشی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم  تاکید کرد

اهتمام به اثرگذاری برنامه های فرهنگی در قم

استاندارقم: 

بسترهای لازم برای تولید حداکثری در قم فراهم شود

نیم نگاه

نامحـرمانه

خبـــر

درخواست برای تغییر نام »خیابان طالقانی«
فرزند مرحوم آیت الله طالقانی، خواستار تغییر نام خیابان آیت الله طالقانی تهران و حذف نام پدرش از 
این خیابان شد. مهدی طالقانی در گفت وگو با انتخاب، درباره موضوع پاک کردن عکس آیت الله طالقانی 
در خیابان طالقانی تهران گفت: سال 88 به مناسبت صدمین سال تولد آقا به ما گفتند، قرار است، عکسی 
از آقای طالقانی کشیده شود که شد، اما چند وقت پیش عکس را پاک کرده و تبلیغات محصولات زیبایی 
یک شرکت محصولات بهداشتی را به¬ جایش گذاشته بودند. او ادامه داد: من اعتراض کردم و حتی 
در بهشت زهرا هم آقای حناچی را دیدم که اطرافیانش گفتند، به شهردار چیزی نگویم. طالقانی با بیان 
اینکه ظاهرا آن تبلیغ را هم پاک شده، اظهار داشت: به ما گفتند، صاحبخانه راضی نیست، این در حالی 
است که مالکیت دیوار ها به عهده شهرداری است. طالقانی همچنین گفت: می خواهم به آقای حناچی 
و شورای شهر پیشنهاد بدهم که اسم آقا )آیت الله طالقانی( را از خیابان طالقانی بردارند. چون دوست 

نداریم، از اسم ایشان استفاده ببرند.

پرویز کاظمی با وثیقه ۱۰ میلیاردی آزاد شد 
وکیل مدافع پرویز کاظمی از تامین وثیقه تعیین شده دادگاه برای موکلش خبر داد.سیامک مدیر 
خراسانی در گفتگو با مهر در خصوص آخرین وضعیت پرونده پرویز کاظمی )از متهمان پرونده بانک 
سرمایه( گفت: چند روز بعد از آخرین جلسه دادگاه، موکل وثیقه تعیین شده از سوی قاضی پرونده 
را تامین کرد.وی افزود: پس از تامین وثیقه، موکلم آزاد شده است. در حال حاضر در این پرونده هنوز 
حکمی صادر نشده است.به گزارش خبرنگار مهر، قاضی مسعودی  در جلسه چهارم رسیدگی به اتهامات 
متهمان پرونده بانک سرمایه، با اعلام ختم رسیدگی گفت: قرار تأمین کیفری متهمان تشدید می شود.

قاضی مسعودی ادامه داد: وکلا یک هفته مهلت دارند که هر گونه مستند و مدارکی که دارند را به دادگاه 
تحویل دهند تا تصمیم خداپسندانه گرفته شود.پس از اتمام دادگاه، قاضی مسعودی اعلام کرد: وثیقه 
متهمان از سه میلیارد به 10 میلیارد افزایش پیدا کرد. در حال حاضر متهمان بازداشت هستند و اگر 

نتوانند وثایق را پرداخت کنند، در بازداشت می مانند.

طرح سهمیه بندی بنزین رد شد 
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس گفت: طرح یک لیتر بنزین به ازای هر ایرانی در هر روز پس از 
بحث های مختلف و به اتفاق آرای این کمیسیون، مرکز پژوهش ها و وزارت نفت رد شد.اسدلله قره خانی 
الوستانی سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی در تشریح جزئیات نشست عصردیروز این 
کمیسیون گفت: دستور کار اصلی این کمیسیون بررسی طرحی »یک لیتر بنزین به ازای هر نفر در هر 
روز به کل مردم ایران« بود.وی افزود: این طرح 3 ماده داشت که طراحان آن با حضور در کمیسیون 
انرژی مباحث و توضیحات خود را مطرح کرد.سخنگوی کمیسیون انرژی خاطرنشان کرد: اعضای 
این کمیسیون اعضای سوالاتی را از طراحان مطرح کردند و مباحثی پیرامون این بیان شد.قره خانی 
خاطرنشان کرد: نمایندگان مرکز پژوهش های مجلس و بیژن نامدار زنگنه وزیر نفت با حضور در 
کمیسیون نظرات خود را در باره این طرح اعلام کردند.وی گفت: در نهایت و پس از اظهار نظرهای 
مختلف و به اتفاق آرا، نظر نهایی کمیسیون انرژی، وزارت نفت و مرکز پژوهش مجلس رد این طرح بود.

دستگیری ۴۰ ماساژور غیرمجاز در مشهد 
رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان خراسان رضوی از شناسایی و دستگیری 40 
نفر ماساژور غیرمجاز در فضای مجازی خبر داد.سرهنگ امید نودهی در این باره گفت: در پی رصد و 
پایش شبکه های اجتماعی و سایت های تبلیغاتی، صفحات متعددی از تبلیغات غیرمجاز ماساژ آقایان و 
بانوان مشاهده شد که منتشرکنندگان آن در قالب ماساژ درمانی به دنبال فعالیت غیراخلاقی بوده که 
شناسایی و دستگیری آنان در دستور کار مرکز اطلاعات فضای مجازی پلیس امنیت خراسان رضوی 
قرار گرفت. نودهی با اشاره به شناسایی بیش از 200 فقره انواع تبلیغات با عنوان ماساژ درمانی در فضای 
مجازی افزود: پس از انجام یک سری اقدامات اطلاعاتی و هماهنگی قضائی با معاون دادستان مشهد در 
امور فضای مجازی، مأموران پلیس امنیت، تعداد 40 نفر افرادی را که اقدام به ماساژ غیرمجاز و تبلیغ آن 

در فضای مجازی می کردند، طی عملیات های جداگانه ای در مشهد دستگیر کرد.

مدارس در روز 2۱ بهمن تعطیل نیست 
قائم مقام وزیر آموزش و پرورش از عدم تعطیلی مدارس کشور در روز 21 بهمن خبر داد.امیرعلی 
نعمت الهی، قائم مقام وزیر و رئیس مرکز امور هماهنگی، ارتباطات و حوزه وزارتی آموزش  و پرورش 
گفت: آموزش و پرورش تاکنون تصمیمی برای تعطیلی روز یکشنبه 21 بهمن مدارس نگرفته است و 
بر این اساس، مدارس کشور در این روز دایر خواهد بود.نعمت الهی افزود: در صورتی که تصمیم جدیدی 
گرفته شود، از طریق پورتال رسمی وزارت آموزش و پرورش و رسانه های رسمی به اطلاع عموم مردم 

خواهد رسید.

کدام مداح به تهیه کننده فیلم جواد رضویان مشورت داد؟
جواد نوروزبیگی، تهیه کننده فیلم سینمایی »زهر مار« در نشست خبری گفت:برای این کار بازتاب ها 
را گرفته و حتی برادر خودش هم که مداح است آن را قبل از کار دیده است، و حتی ایشان کار را هم 
دوست داشتند و نقدی هم بدان داشتند. این گفته های نوروزبیگی، واکنش برادرش مجید نوروزبیگی را 
در پی داشت. او گفت: کار را دیده ام، اما فیلم، اشکالات زیادی دارد و این که گفته شود من از آن راضی 
هستم، صحیح نیست. ضمن این که آقای سیدمجید بنی فاطمه در جریان صفر تا صد کار بوده و در واقع، 

مشورت اصلی را ایشان به برادرم داده است. 

ماجرای بخشش سراسری اضافه خدمت چیست؟
سردار موسی کمالی رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستاد کل نیرو های مسلح درباره بخشش 
اضافه خدمت مشمولان غایب گفت: بر اساس قانون افرادی که مرتکب غیبت، سه و شش ماه اضافه 
خدمت می شوند، در زمان اعزام و حین خدمت اگر حسن انجام وظیفه، شجاعت و رشادت داشته باشند، 
فرماندهان می توانند تا دو سوم اضافه خدمت این افراد را ببخشند. از سال 95 این موضوع بر اساس 
ضوابط به فرماندهان محول شده و دیگر برنامه ای برای بخشش اضافه خدمت به صورت کلی وجود ندارد. 

ترور فرمانده ناجا تکذیب شد 
انتشار خبری مبنی بر اینکه فرمانده نیروی انتظامی مورد هدف تروری نافرجام قرار گرفته است، 
کذب بوده و صحت ندارد.به گزارش » فارس، پیگیری ها حاکی از آن است که هیچ حادثه یا تروری 
برای فرمانده نیروی انتظامی رخ نداده و ایشان در صحت و سلامت کامل هستند.گفتنی است اخباری 
در شبکه های مجازی منتشر شده مبنی بر اینکه یک ترور خطرناک از سر سردار اشتری با هوشیاری 

مجموعه ایشان به خیر گذشت.

توضیحات معاون اوقاف استان قم 
درباره طرح یکسان سازی قبور

معاون اوقاف استان قم توضیحاتی پیرامون اجرای طرح یکسان سازی قبور در حرم مطهر حضرت 
علی بن جعفر)ع( ارائه کرد.

حجت الاسلام والمسلمین یوسف احمدی با اشاره به اجرای طرح همسان سازی قبور در آستان 
مقدس امامزاده علی بن جعفر)ع( اظهار کرد: در ادامه اجرای این طرح، قبوری که در ضلع جنوب 
غربی قرار دارند همسان سازی خواهند شد.وی افزود: این اقدام با اطلاع رسانی از طریق بنر در محوطه 
ورودی های بقعه از هفتم دی ماه سال جاری آغاز شد.معاون فرهنگی اجتماعی اوقاف و امور خیریه 
استان قم با بیان اینکه در این طرح ابتدا مختصات جغرافیایی سنگ مزارها به صورت دقیق ثبت 
و از همه آنها عکس برداری شده است گفت: پس از میلگردگذاری، بتن ریزی انجام خواهد شد و 
سپس سنگ فرش همسطح اجرا می شود.وی ادامه داد: پس از آن بر اساس مختصات جغرافیایی 
ثبت شده اسامی قبور دقیقا روی سنگ های همسطح حکاکی خواهد شد و به این ترتیب هیچ 
گونه نگرانی بابت جابجایی حکاکی های روی قبور وجود نخواهد داشت ضمن اینکه دفن اموات در 
این بقعه همچنان ادامه می یابد.احمدی به محاسن اجرای طرح همسان سازی قبور اشاره و تصریح 
کرد: جلوگیری از نشست و آبگرفتگی قبور، عدم نفوذ آب باران در قبور و خرابی آنها، جلوگیری از 
رشد و تکثیر حشرات و حیوانات موذی همچون سوسک، رتیل و عقرب، تسهیل عبور و مرور افراد 
سالخورده و معلول در محوطه آرامستان، استفاده از محوطه این مکان برای شب های احیا و دیگر 
مراسم مذهبی و یکسان سازی شکل ظاهری قبور، از جمله مزایای این طرح به شمار می روند.معاون 
فرهنگی اجتماعی اوقاف و امور خیریه استان قم خاطرنشان کرد: طرح همسان سازی قبور پیش از 
این در بقاع متبرکه دیگری همچون حرم مطهر امامزادگان ابراهیم و محمد)ع(، ابراهیم و احمد)ع(، 

حمزه)ع( و چهل اختران اجرایی شده است

سخنگوی فرماندهی انتظامی استان قم  مطرح کرد

مشارکت پلیس قم در نمایشگاه شکوه 40 ساله
نمایشگاه دستاوردهای 40 ساله انقلاب اسلامی با عنوان نمایشگاه شکوه 40 ساله با مشارکت  

فرماندهی انتظامی استان قم برپا شد.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، معاون اجتماعی و سخنگوی فرماندهی انتظامی استان قم 
اظهار داشت: این نمایشگاه با شرکت دستگاه های مختلف استان در محل مصلی قدس قم افتتاح شد. 
سرهنگ " مهرداد حاجی زاده" با دعوت شهروندان به بازدید از این نمایشگاه، افزود: در این نمایشگاه 
غرفه ای نیز به فرماندهی انتظامی استان اختصاص داده شده که در آن توانمندی ها و خدمات 

یگان های انتظامی در حوزه  برقراری نظم و امنیت، معرفی شده است. 
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم ادامه داد: معاون وظیفه عمومی و فرماندهی انتظامی 
شهرستان قم از ساعت 0930 الی 1030 روز چهارشنبه 17 بهمن 97 با حضور در این غرفه به 

سوالات و دغدغه های بازدید کنندگان در حوزه مسئولیت خود پاسخگویی کنند. 

به مناسبت ایام گرامیداشت دهه فجر  صورت می گیرد

طرح ترخیص موتورسیکلت های توقیفی درقم 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: طرح ترخیص موتورسیکلت 

های توقیفی به مناسبت ایام گرامیداشت دهه فجر به مدت یک هفته در قم اجرایی می شود . 
 سرهنگ حسن قیصری با اعلام خبر فوق، اظهارداشت: به مناسبت دهه گرامیداشت فجر مالکان 
موتورسیکلت هایی که وسیله نقلیه آن ها در پارکینگ های راهنمایی و رانندگی توقیف شده است 
می توانند نسبت به ترخیص وسایل نقلیه خود اقدام کنند .وی اضافه کرد :ترخیص موتورسیکلت 
های توقیفی در این طرح با تسهیلات ویژه و از 15 تا 21 بهمن ماه به مدت یک هفته در قم اجرایی 
می شود.به گفته رئیس پلیس راهور استان قم، این طرح ترخیص شامل موتورسیکلت هایی که با 

دستور قضائی توقیف شده و همچنین موتورسیکلت های فاقد پلاک و پلاک مخدوش نمی شود. 

بحران قیمت در بازار گوشت! کاریکاتور

جوادتكجو

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

باید از احداث  نماهای رومی در قم 
جلوگیری شود

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: اتفاق تلخی با گسترش نماهای رومی 
افتاده که باید با همکاری مدیریت شهری، مردم و مهندسین برطرف شود.

عبدالله جلالی درباره وضعیت نما و منظر شهری در قم اظهار کرد: در 
این بحث تقریبا وضعیت رو به رشد و قابل توجهی در قم شاهد هستیم ولی 
بخاطر گسترش نماهای رومی نگرانی هایی داریم که باید این معضل برطرف 
شود.وی ادامه داد: استفاده از نماهای رومی به مدیریت شهری و بخش دیگر 
به خود شهروندان و همچنین کارشناسان و مهندسین مرتبط می شود.

رئیس شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: همه باید دست به دست هم 
دهند تا اتفاق تلخی که با گسترش نماهای رومی در قم رخ داده و بعضا 
نیز شاهد آن هستیم، برطرف شود.جلالی با بیان اینکه مجموعه مدیریت 
شهری، شورا و شهرداری نسبت به ایجاد فضاهای رومی نگران هستند، 
گفت: بارها مصاحبه و خواهش کردیم، از مهندسین، کارشناسان و ناظرین 
تقاضا داشتیم و حتی به دنبال سیاست گذاری هایی بودیم تا به آنهایی که 
نمای روی ایجاد می کنند، پایان کار ندهیم.وی اظهار کرد: نمی خواهیم 
با اینگونه تهدیدها با شهروندان برخورد کنیم ولی دوست داریم مردم با 
فرهنگ غنی اسلامی، بیشتر متوجه این موضوع شوند که از بیگانگان تقلید 
نکنند.رئیس شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: امروز شاید نماهای رومی 
در خود کشورهایی که ابداع کننده آن بودند، به این شکل رواج ندارند و 
زیبنده شهر مقدس قم و ایران اسلامی نیست که نماهای رومی را در خود 

داشته باشند.

شهردار منطقه 4 قم  خبرداد

اجرای ۵0 هزار متر مربع پیاده رو سازی 
شهردار منطقه 4 قم از زیرسازی و اجرای پیاده رو سازی در سطح 
شوارع منطقه 4 به مساحت 50 هزار متر مربع با اعتباری بالغ بر 45 میلیارد 

ریال خبر داد.
مهندس مهدی اصفهانیان مقدم شهردار منطقه 4 افزود: در راستای 
خدمت رسانی به شهروندان با رویکرد ایمن سازی و مناسب سازی 
مرور شهروندان در  و  عبور  و  رفاه  رو جهت  پیاده  معابر  زیباسازی  و 
سالهای96و97 بیش از50هزار مترمربع از معابر پیاده رو سطح منطقه 
بازسازی و اجرا شد. این اقدامات در سطح معابر مورد نیاز از جمله بلوار امین 
به مساحت 4500 متر مربع،بلوارشهید صدوقی 8000 متر مربع ،بلوار بوعلی 
6500 متر مربع ، بلوار گلستانه 1000 متر مربع و بلوار جمهوری10000 
متر مربع بصورت موزائیک فرش و سنگ فرش و همچنین بلوار فردوسی 
به مساحت 20000 متر مربع زیرسازی و آسفالت شد.وی برنامه ریزی در 
راستای افزایش ضریب ایمنی در سطح معابر جهت رفاه حال شهروندان و 
عابرین و زیباسازی معابر را از اهداف این طرح اشاره کرد و افزود: همزمان با 
اجرای این پروژه ها باغچه سازی و لوله گذاری جهت آبیاری مکانیزه فضای 
سبز با رویکرد بهینه سازی کاهش مصرف آب به مساحت 7100 متر مربع 
و کاشت 10700 اصله درخت در حاشیه معابر به جهت افزایش سرانه 

فضای سبز و زیبا سازی معابر و حاشیه ها صورت پذیرفته است.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم :

20برنامه شاخص فرهنگی در چهلمین 
سالگرد انقلاب در قم اجرایی شد

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: 20 برنامه 
شاخص فرهنگی، هنری و ورزشی به مناسبت چهلمین سالگرد انقلاب 
اسلامی درحال اجراست که موجب تحول وتحرک نشاط اجتماعی و 

فرهنگی قم شده است.
ابوالقاسمی مقیمی روز دوشنبه در هشتاد و یکمین جلسه شورای 
اسلامی شهر قم در ساختمان شهید باکری، افزود: این برنامه از شهریور 
ماه امسال آغاز و 80 درصد کار انجام شده است و اختتامیه آن اسفند ماه 
امسال همزمان با ورود امام به قم برگزار می شود.وی ادامه داد: معرفی 40 
مسجد شاخص، برنامه آوای سرو با رقابت 60 گروه سرود، اجرای بیش از 50 
پرده خوانی در مدارس با عنوان انقلاب سروستان پیرامون تحولات انقلاب 
اسلامی از جمله برنامه های شهرداری قم به مناسبت این ایام است.مقیمی، 
آماده سازی هفت دیوار نگاره در حوزه انقلاب اسلامی و برگزاری 10 تاریخ 
شفاهی انقلاب با همکاری حوزه هنری را از دیگر برنامه های شهرداری قم 
دانست و گفت: جشنواره مادران چشم انتظار با محوریت مادران 100 شهید 
مفقود الاثر در قم نیز پیش بینی شده که در این زمینه 30 فیلم از سراسر 
کشور به دبیرخانه این برنامه رسیده است.وی افزود: اجرای جشنواره پرچم 
با دریافت 40 هزار اثر، فیلم عمار در مناطق محروم ، عکاسی پرچم برای 
مشارکت مردم در آذین بندی منازل و خیابان ها، ایجاد 40 ایستگاه نشاط 
درجه یک و 40 ایستگاه نشاط درجه دو برای گسترش ورزش عمومی در 
محلات و همچنین رونمایی از پلاک گذاری 26 مسجد و محله به نام شهدا 
و افزایش آن تا 40 پلاک از دیگر برنامه های شهرداری قم به مناسبت دهه 

فجر می باشد.

شهردار منطقه ۶ قم :

خیابان کارگر به زودی بازگشایی می شود
شهردار منطقه 6 قم گفت: مردم بیشترین نگرانی را در خصوص 
بازگشایی خیابان کارگر داشتند که به ثمر رسید و به زودی شاهد بازگشایی 

معبر خواهیم بود.
علی حاتمی فرد در حاشیه بازدید از نمایشگاه »شکوه چهل ساله در قم« 
ویژه چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی در غرفه شهرداری قم، در 
خصوص پروژه های قابل افتتاح منطقه 6 در دهه فجر گفت: مردم بیشترین 
نگرانی را در خصوص بازگشایی خیابان کارگر داشتند که به ثمر رسید و 
به زودی شاهد بازگشایی معبر خواهیم بود، همچنین برنامه بازگشایی 17 
متری فهیمی را در دستور کار داریم.وی افزود: تملک ایستگاه های مترو و 
تملک زیرگذر امینی بیات را در برنامه های خود داریم که خوشبختانه توافق 
نامه های آن انجام شده و در حال بازگشایی است.حاتمی فرد بیشترین و 
مهمترین اهداف منطقه را روان سازی عبور و مرور و اتصال شبکه های 
ترافیکی کارگر و فهیمی عنوان کرد و با اشاره به افزایش بودجه سال 98 
نسبت به سال 97 گفت: ورودی جعفریه نیز در سال 97 تکمیل و آسفالت 
شد. محدوده منطقه قلعه کامکار نیز درحال بازسازی است.شهردار منطقه 
6 قم بیشترین تلاش را در رابطه با توسعه بوستان جنگلی در این منطقه 
دانست و گفت : فضای سبز شهری در این منطقه توسعه یافته و نیازمند 

تکمیل است. 

شهردار منطقه هفت قم خبرداد

هدایت آب های سطحی
 برای جلوگیری از آب گرفتگی معابر

شهردار منطقه هفت قم از هدایت آب های سطحی منطقه 7 برای 
جلوگیری از آب گرفتگی معابر خبر داد.

مجید متین فر در حاشیه بازدید از نمایشگاه »شکوه چهل ساله در 
قم« ویژه چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی در غرفه شهرداری 
قم، در خصوص پروژه های قابل افتتاح در دهه فجر و همچنین اقدامات 
انجام شده در سال 97 گفت:  منطقه هفت با مساحتی حدود 460 
هکتار است که بیش از 90 درصد این فضا به عنوان بافت فرسوده قلمداد 
می شود که در دل این بافت فرسوده، بافت های تاریخی و میراثی، از جمله 
حرم مطهر حضرت معصومه )ص( و بیت امام )ره( واقع شده است.متین 
فر با اشاره به پروژه های شاخص این منطقه اظهار کرد: پیاده  راه سازی 
خیابان ارم یکی از پروژه های شاخص و ماندگار بوده که به اتمام رسیده 
است و در کنار این پروژه فضاسازی های مختلفی در حرم مطهر صورت 
گرفته است.وی بهسازی بوستان های شهری که در منطقه هفت علیرغم 
محدودیت های ممکن صورت گرفته را نیز از پروژه های شاخص نام برد.

متین فر در ادامه گفت: جدول گذاری کوچه های مختلف سطح منطقه 
که مربوط به خیابان فرهنگ کوچه های 57 و 59  و خیابان امام بوده از 

سری برنامه های ما بوده است.

اخبــار

فرمانده انتظامی استان قم به مناسبت 
یوم الله 22 بهمن، بیانیه ای به شرح ذیل 

صادر کرد. 
بر  علاوه  آقاخانی  عبدالرضا  سردار 
تسلیت ایام سوگواری شهادت دخت نبی 
مکرم اسلام حضرت زهرا )س( و تبریک 
فرارسیدن چهلمین سالروز پیروزی انقلاب 
اسلامی ایران که یاد آور حماسه پرشکوهی 
است به رهبری بنیان گذار کبیر نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران حضرت 
امام خمینی )ره( در مقابله با رژیم ستم 
شاهی است و در تاریخ بشریت همچون 

ستاره ای می درخشد.
در  همیشه  مردم  از  دعوت  ضمن 
صحنه، ولایت مدار و شهید پرور استان 
دعوت کردند در راستای تجدید میثاق 
با آرمان های بلند امام راحل و شهدای 
گرانقدر انقلاب اسلامی درخواست کرد، 
همانند سال های گذشته در راهپیمایی 
عظیم و دشمن شکن 22 بهمن شرکت 
جبهه  و  جهانی  استکبار  سردمداران  و 
مأیوس  پیش  از  بیش  را  صهیونیستی 

گردانند. سردار آقاخانی تاکید کرده است: 
پلیس قم، با تلاش در جهت برقراری نظم و 
امنیت راهپیمائی 22 بهمن، همگام با امت 
حزب الله و در راستای لبیک به ندای رهبر 
فرزانه انقلاب حضرت آیت الله العظمی امام 
خامنه ای )مدظله العالی( در راهپیمائی 
شرکت و تلاش می کند تا با ایجاد نظم و 
امنیت مطلوب ترافیکی و انتظامی، فضای 
مناسبی را برای هر چه باشکوه تر برگزار 

شدن این راهپیمایی فراهم نماید.
* کشف قاچاق 4 میلیارد و ۵00 

میلیونی خشکبار 
فرمانده انتظامی استان دربخش دیگری 
از سخنان خود  از کشف بیش از 4 میلیارد 
و 500  میلیون ریال خشکبار قاچاق در قم 

و دستگیری 2 نفر در این رابطه خبر داد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: 
در پی کسب خبری مبنی بر حمل کالای 

قاچاق توسط یک دستگاه کامیونت از یکی 
از استان های جنوبی به مقصد تهران، با 
تلاش تیم عملیاتی اداره مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم، خودرو 
مذکور در محور مواصلاتی "قم-تهران" 

شناسایی و متوقف شد.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: راننده 
اذعان داشت خودور حامل بار علوفه بوده 
علوفه  حمل  بارنامه  فقره  یک  بنابراین 
شرکت مربوطه را ارائه کرد اما سپس طی 
بازرسی مأموران، محموله قاچاق خشکبار 
شامل 100 گونی 25 کیلوگرمی گردو، 24 
گونی 45 کیلوگرمی مغز بادام و 102 حلب 

10 کیلوگرمی بادام هندی کشف شد.
سردار آقاخانی گفت: در ادامه نمونه 
خشکبار مکشوفه قاچاق به گمرک ارسال 
و کارشناسان ارزش محموله را 4 میلیارد و 

561 میلیون ریال اعلام کردند.
فرمانده انتظامی استان قم بیان داشت: 
نهایتاً متهمان به همراه پرونده متشکله 
تحویل مرجع قضائی استان و با قرار قانونی 

روانه مناسب زندان شدند.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

پلیس قم آماده  برقراری نظم و امنیت راهپیمائی 22 بهمن


